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روز دیپلماسی فرهنگی و تعامل با جهان
وقت گفت وگو

مهدی رضا ، کارشناس فرهنگی  نقش اصلی دیپلماســی فرهنگی، ترویج 
گفت وگوی فراملی بین فرهنگ ها و ملل مختلف است که به ویژه امروزه تقابل 

غرب و جهان اسلام بر اهمیت این امر افزوده است.
 پر واضح است که گسترش بازیگران غیردولتی و نقش نهادهای دولتی، چه به 
تنهایی و چه در تعامل نزدیک با جامعه مدنی، در ترویج فرهنگ خود در خارج 
از مرزهای ســرزمینی و بهره گیری از از نقاط قوت فرهنگی خود در پیشــبرد 
سایر اهداف سیاســت بین المللی آشکار اســت و یکی از محورهای گسترده 

دیپلماسی فرهنگی است.

یادداشت

و عجله نکنند مردم برای خرید خودر

صفحه صفحه 33

پتروشیمی در تقاطع تحریم و سیاست های نادرست: 

وی صنعت و راهکارهای نجات  چالش های پیش ر
بررسی ریشه های مشکلات

برخی کارشناســان عقیده دارند :  صنعت پتروشیمی جز صنایعی اســت که در چند سال اخیر 
در خط مقدم جبهه تحریم ها مشغول مبارزه با شــرکت های چند ملیتی برای حفظ سهم خود از 

بازارهای جهانی و ارزآوری به کشور بوده است.
ولی متاســفانه در این عرصه علاوه بر اینکه مجهز به امکانات و ابزار روز تجارت خارجی از قبیل 
امکانات لجستیکی و مالی نیست، که این امر خود باعث شــده در این کارزار تجاری دست پایین 
را نسبت به رقبای خود در بازار  های هدف مشــترک داشته باشد، در چند سال اخیر سایه دغدغه 
و ریسک جدیدی را نیز بر فضای کســب و کار خود احساس می کند  و آن تصمیمات بدون پشتوانه 
کارشناسی و بدون پشــتوانه در زمینه های مختلف از قبیل قیمت گذاری محصولات، خوراک، 

یوتیلیتی، مالیات بر صادرات، عوارض صادراتی وغیره است.
 در این بین اصرار عجیب وزیر جهاد کشاورزی بر نادیده گرفتن حق اوره سازان به رغم تمام نشست ها و 
قول های مساعدی که در ماه های گذشته بر آن تاکید داشته و پافشاری بر سناریویی که بازنده آن 

تولید کننده و مصرف کننده هستند نیز از عجایب دنیای تجارت است.
همچنین متضرر شدن سهامداران حقیقی و حقوقی حلقه مفقوده ای است که متاسفانه در دوره های 
مختلف به آن توجه نشده و امید اســت با نگاه جدید به این صنعت و نحوه قیمت گذاری، همچنین 

نگاه عادلانه به پرداخت بدهی اوره سازان حق تضعیف شده این بخش نیز تحقق یابد.

 امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخيز

  فراخوان  مناقصه عمومی
)ارزیابی کيفی(

 توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد به نشاني 
www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/02/0550مربوط به  حراست و نگهبانی حراست از پستهای حراست 
ادارات مرکزی ) ستاد ( 

الف- شرح مختصر خدمات
انجام خدمات حراست و نگهبانی از پستهای حراست ادارات مرکزی)ستاد(-ساير اطلاعات و جزييات در اسناد 

مناقصه درج گرديده است.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در حوزه استحفاظی شرکت ملی مناطق نفتخيز جنوب و مدت انجام آن 12مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   -/438,037,351,631ريال  
مي باشد

د-شرایط مناقصه گران متقاضی
- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 

احراز اصالت صورتهای مالی حسابرسی شده ثبت شده در سامانه پرديس منتهی به سال 1401 شمسی-کليه 
مدارک و مستندات بارگذاری شده می بايست در دفترخانه اسناد رسمی برابر با اصل شده باشد در غير اينصورت 
امتيازی اعطاء نخواهد شد.- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت با شركت هاي بومي استاني مي 
باشد.-دارای گواهينامه تعيين صلاحيت)با احراز فعاليت در حوزه خدمات عمومی/حداقل رتبه کلی 5 و دارا بودن 
ظرفيت ريالی( و تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و دارای مجوز از سازمان حراست 
وزارت نفت داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين 
اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.ir روئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت 
گواهي نامه صلاحيت ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد .توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به 
مبلغ -/21,360,747,033ريال  همچنين توانايي 10% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام 
تعهدات-ارائه يك نسخه تأييد شده از صورتهای مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی يا اعضای جامعه 
حسابداران رسمی الزاميست. )مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری 
گزارش مذکور از طريق سايت جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت 
مشاهده در سامانه پرديس می باشد(مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری 
تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان 

اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و 
تضمين را تسليم نمايند.

توجه: ضمانت نامه فرآيند ارجاع كار و انجام تعهدات صادره توسط بانك پاسارگاد قابل پذيرش نمي باشد .
  هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد

از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت بهعمل ميآيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اسناد و اعلام 
آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابيهاي لازم وفق آييننامه 

اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي کيفی(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران بهعمل آيد.
1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:00 تاريخ  1403/04/18 لغايت  ساعت 

19:00  تاريخ   1403/04/28
2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  1,428,000ريال از طريق درگاه موجود در سامانه به 

www.setadIran.ir نشانی
ضمناً می بايستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزيابی کيفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست شده در 
استعلام ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد بارگذاری نمايند. بديهی است کارفرما اين حق را برای خود محفوظ 

ميدارد به مدارکی که شرايط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزيابی کيفی را لحاظ ننموده اندترتيب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پيشنهادها 

متقاضيان واجد الشرايط در مرحله ارزيابی کيفی مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 13:00روز  سه شنبه 
مورخ  1403/05/16به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:00 
روز  چهارشنبه مورخ  1403/05/17 گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و 
كارت شناسايي معتبر بلامانع است.همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين 
شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت 13:00روز  سه شنبه مورخ 1403/05/16 اصل تضمين مذکور را 
به صورت فيزيکی به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام 

مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم 

و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي 

مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/12 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/13

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

شرکت ملی نفت ایران
شرکت ملی مناطق نفتخيز جنوب )سهامی خاص(

شناسه آگهی: 1742333

نوبت دوم

امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سيما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری  کرج

  مناقصه عمومی  
کد  آگهی 1403-28 

سازمان سيما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد ساخت و نصب بيلبوردهای تبليغاتی) 4 عدد بيلبورد ( را بصورت مناقصه عمومی  به اشخاص 
حقوقی   اقدام  نمايد.   

شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

شهرداری کرج
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

1- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت درمناقصه  عمومی به سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت ) ستاد ايران ( به  آدرس سايت https:// www.setadiran.ir مراجعه 

نمايد .
 2- شرایط متقاضی : 

 1-2 – اشخاص حقوقی : اساسنامه  مرتبط شركت –  كد اقتصادي  –ارزش  افزوده) قبل 
از انعقاد قرارداد  ارائه نمايند درغير اينصورت سپرده شرکت درمناقصه به  نفع سازمان ضبط 
خواهد شد( - آگهي تاسيس-آخرين تغييرات )روزنامه رسمي(  و ساير مدارك ثبتي- گواهينامه 
صلاحيت پيمانكاري رتبه 5  ابنيه از سازمان مديريت وبرنامه ريزی کشورو  گواهی تائيد 

صلاحيت ايمنی معتبر از وزارت کاروامور اجتماعی  الزامی است .
 3-  سپرده  شرکت در  مناقصه به  مبلغ1/600/000/000 ريال  به يکی از روشهای ذيل 

ارائه گردد:
 - ضمانتنامه بانكي معتبر ويا ضمانتنامه صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر دارای شماره 
اختصاصی سپام معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمديد باشد. ) 
شناسه ملی 14000287942 ، کد اقتصادی 411367759917  ، کد پستی  3134851965  (

 - واريز فيش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر 

شماره  حساب  به  مناقصه   اسناد   خريد  هزينه  بابت  ريال   2/000/000 مبلغ     -4  
700824126398بانک شهر واريز وفيش پرداختی آن را به امورقراردادها تحويل نمايند.

 5-برندگان نفر اول و دوم مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتيب 
ضبط خواهد شد .

 6-سازمان سيما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد يا قبول پيشنهادات مختار است.
 7-  هزينـه چاپ آگهـی  به عهده برنـده مناقصه  مي باشد .

 8- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج شده است .
 9- 10 % ازمبلغ  کل پيشنهادی وجه نقد و يا ضمانتنامه بانكي معتبر ويا ضمانتنامه های 
صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر ومورد تاييد بانک مرکزی ودارای شماره ا ختصاصی  

سپام ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات  يکساله ازبرنده اخذ خواهد شد.
 10- مبلغ قرارداد  100% نقدی  ميباشد.

 11 تاريخ انتشار درسامانه از مورخ1403/4/13  به مدت دو /2 روز 
12- مهلت زمانی دريافت اسناد درسايت  تاپايان وقت اداری مورخ1403/4/23 

 13-مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پايان وقت اداری مورخ 1403/5/6
14- زمان بازگشايی درسايت ساعت 8 صبح مورخ 1403/5/7 

مبلغ اولیه به ریالمدت قراردادموضوع مناقصهردیف

432/000/000/000 ماهساخت و نصب بیلبورد های تبلیغاتی ) 4 عدد بیلبورد(1



مخبر در مراسم تسلیم استوارنامه برخی سفرای کشورهای اروپایی:

 از ظرفیت های خود برای توقف جنایات رژیم صهیونیستی استفاده کنید

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سخنگوی کمیسیون امورداخلی کشور و شوراهای مجلس: 
 مردم با مشارکت حداکثری در انتخابات 

فرد اصلح را انتخاب کنند
سخنگوی کمیســیون امورداخلی کشور و شــوراهای مجلس شورای 
اسلامی گفت: دنیا روی ما حســاب ویژه ای باز کرده است و هرچه مردم 
بیشــتر در پای صندوق های رای حضور پیدا کنند، اقتدار کشور بالاتر 
خواهد رفت.ولی الله بیاتی  با تاکید بر ضرورت مشارکت مردم در مرحله 
دوم انتخابات، بیان کــرد: مردم ما مردم فهیمی هســتند و همواره در 
صحنه های حساس انقلاب حاضر شده و پای صندوق رای نیز خواهند 
آمد. این ما هســتیم که باید قدر مردم را بدانیم. مــردم باید اصل محور 

حرکت و برنامه های ما در سطح کشور باشند.
وی در ادامه با بیان اینکه من از مردم تقاضا می کنم برای اینکه در مقابل 
دشــمنان نظام اثبات کنند که نظام خود را دوست دارند پای صندوق 
های رای حاضر شــده و واقعا به فرد اصلح رای دهند، اظهار کرد: مردم 
باید بســنجند که معیارهای مقام معظم رهبــری و معیارهای انقلاب 

چیست و بر اساس این معیارها به فرد اصلح رای دهند.
نماینده مردم تفرش و آشتیان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی در دنیا کشور مقتدری اســت. عملیات وعده صادق 
سبب شد تا دنیا روی ما حســاب ویژه ای باز کند. هرچه مردم بیشتر در 

پای صندوق های رای حضور پیدا کنند، اقتدار ما بیشتر خواهد بود.
بیاتی گفت: درست اســت که در متن مردم دلخوری هایی وجود دارد 
اما این دلخوری های معیشــتی را نباید با انتخابات گــره زد. مردم باید 
در انتخابات مشارکت و ســپس مطالبه گری کنند تا قدرت جمهوری 

اسلامی در سطح دنیا به نمایش گذاشته شود.

در واکنش به تداوم جنگ غزه
کنعانی: سکوت در مقابل جنایت صهیونیست ها 

دور از انسانیت است
سخنگوی وزارت خارجه گفت: ســکوت و بی تفاوتی در مقابل این همه 
جنایت و وحشی گری صهیونیست ها در غزه به دور از مسئولیت انسانی 
و اخلاقی است. ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش 
به جنایات صهیونیســت ها در غزه در صفحه شــخصی خود در شبکه 
اجتماعی ایکس، نوشــت: دردها و داغ های وارده بر پیکر فلســطین و 

ساکنان نوار غزه غیرقابل توصیف است.

ســخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه مســئولیت آمریکا و سایر 
حامیان رژیم جنایت پیشــه اســرائیل در تداوم این جنایات هولناک، 
ذره ای کمتر از رژیم یادشده نیست، تاکید کرد: اما سکوت و بی تفاوتی 
در مقابل این همه جنایت و وحشی گری نیز به دور از مسئولیت انسانی 
و اخلاقی بوده و در محکمه وجدان بشــری و در محکمه الهی مردود و 

محکوم است.

خرازی در گفت و گو با فایننشال تایمز:
 در صورت جنگ فراگیر با تمام امکانات 

از حزب الله حمایت  می کنیم
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی جمهوری اسلامی ایران درباره 
احتمال جنگ فراگیر میان حزب الله لبنان و رژیم صهیونیســتی ابراز 
نظر کرد.به نقل از وبــگاه المیادین، »کمال خرازی« رئیس شــورای 
راهبردی روابط خارجی جمهوری اســلامی ایران در اظهاراتی تاکید 
کرد: در صورت آغاز جنگ گســترده میــان حزب الله لبنــان و رژیم 
صهیونیستی، امکان گسترش دامنه جنگ به کل منطقه و با مشارکت 
کشورهایی نظیر ایران وجود دارد.وی تاکید کرد: در صورت آغاز جنگ 
فراگیر از ســوی رژیم صهیونیســتی علیه لبنان، گزینه ای جز حمایت 

همه جانبه و با همه امکانات از حزب الله برای ایران باقی نخواهد ماند.
گفتنی است در روزهای اخیر زمزمه هایی درباره آغاز جنگ گسترده از 
سوی رژیم صهیونیســتی علیه حزب الله لبنان با هدف آنچه دور کردن 

تهدیدات از جبهه شمالی خوانده شده، مطرح شده است.

در پی رای دادگاه به »مصونیت قضایی« دونالد ترامپ مطرح شد
 واکنش تند رئیس جمهور آمریکا به رای

 دادگاه ترامپ
رئیس جمهور آمریکا بامداد سه شنبه به رای صادره دادگاه رسیدگی به 
اتهامات ترامپ واکنش تند نشــان داد. حکم صادره دیوان عالی آمریکا 
درباره دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا درباره امکان استفاده 
از مصونیت قضائی در رســیدگی به پرونده حمله بــه کنگره، با واکنش 

جدی حو بایدن، رئیس جمهور این کشور مواجه شد.
شــبکه خبری الجزیره گــزارش داد که رئیس جمهــور آمریکا بامداد 
سه شنبه با بیان اینکه هیچ کسی در این کشــور بالاتر از قانون نیست، 
گفت که این ترامپ بود که ۴ سال پیش گروهی جنایتکار را برای حمله 

به کنگره هدایت کرد.
شــبکه خبری الجزیره بامداد سه شــنبه گزارش داد که جــو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا در واکنش بــه رأی دادگاه دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور سابق آمریکا گفت« ۴ سال پیش ترامپ با سازماندهی گروهی 
از مجرمان به مقر هیأت حاکمه )کنگره( حمله کرد و گروه های سازمان 

یافته وی شعار اعدام معاون رئیس جمهور )مایک پنس( را سر دادند.
جو بایدن تاکید کــرد که مردم حق دارند که به حقایــق وقایع ۶ ژانویه 
۲۰۲۱ اطلاع یابند، و در شرایط فعلی و درست، پیش از انتخابات، صدور 

حکم دادگاه علیه ترامپ دشوار است.
بایدن افزود: آمریکایی ها باید خود در برابــر رفتارهای ترامپ قضاوت 

کنند و پسندیده بود که دادگاه حکمی متناسب علیه وی صادر کند.
رئیس جمهور آمریکا با انتقاد از رأی دادگاه ترامپ گفت که رأی صادره 
دادگاه عالی اصول جدیدی )بدعت( را پدیــد آورد که امری خطرناک 
است.وی با انتقاد از سلوک سیاسی ترامپ گفت: ترامپ در حال حاضر 
به محرکی تهییج کننده مبدل شــده که هر آنچه که به مذاقش خوش 

نماید، طبق آن، رفتار می کند.
جو بایدن با انتقاد از حکم دادگاه علیه ترامپ گفت: حکم صادره دیوان 
عالی درباره مصونیت قضائی ترامپ نشــاندهنده زیرورو شدن قوانین و 

اصول ثابتی است که آمریکا بر پایه ایمان به آنها برپا شده است.
 بایدن در ادامه با طعنه به رأی دادگاه افــزود: نظام دولت و ملت آمریکا 
طبق اصول برابری همگان در برابر قانون پی ریزی شد و هیچکس فراتر 
از قانون نیســت.جو بایدن گفت: رأی دادگاه ترامپ سابقه خطرناکی را 
شــکل داد؛ زیرا اختیارات رئیس جمهور پس از این حکم تحت ضوابط 
قانون نخواهد بود.وی با انتقاد از دیوان عالــی گفت: صدور رأی دادگاه 
ترامپ در واقع تداوم هجمه چند ســال گذشــته به مجموعه از اصول 

راسخ قانون اساسی نظام دولت و ملت آمریکا بود.

تریبون

ســخنگوی جبهه پیروان رهبری گفت: مشارکت بالا 
در انتخابات قطعا باعث تقویت نظام خواهد شد و لازم 
اســت تا رئیس جمهور آینده با قدرت رای بالاروی کار 
بیاید؛ بنابراین لازم اســت تا مردم با مشارکت گسترده 

در دور دوم انتخابات این امر را محقق کنند.
سید کمال سجادی، ســخنگوی جبهه پیروان رهبری 
درباره لزوم مشــارکت در دور دوم انتخابات ریاســت 
جمهوری عنــوان کــرد: دور اول انتخابات ریاســت 
جمهوری ناتمام ماند و هیچ یک از نامزدها نتوانســتند 

اکثریت مطلق را به دست آورند؛ بنابراین دور 
دوم انتخابات تعیین کننده و سرنوشت ساز 
خواهد بود. در مناظرات گذشته مردم تا حد 
قابل قبولی با برنامه ها و دیــدگاه نامزدهای 
انتخاباتــی و به خصوص دو نامــزد راه یافته 
به دور دوم آشنا شــدند؛ بنابراین در دور دوم 
انتخابات می توانند انتخاب بهتر و آسان تری 

داشته باشند.ســخنگوی جبهه پیروان رهبری ادامه 
داد: مشارکت بالا در انتخابات قطعا باعث تقویت نظام 

خواهد شد و لازم است تا رئیس جمهور آینده 
با قدرت رای بالا روی کار بیاید؛ بنابراین لازم 
است تا مردم با مشارکت گسترده در دور دوم 
انتخابات این امر را محقق کنند. رهبر معظم 
انقــلاب نیز بارهــا در ســخنرانی های خود 
به اهمیت مشــارکت بالا در انتخابات اشاره 
کرده اند و قطعــا مردم ولایتمــدار ایران به 

خوبی فرمایشات رهبری را عملی خواهند کرد.
ســجادی در پایــان دربــاره مناظــرات انتخاباتــی 

خاطرنشان کرد: دو نامزد راه یافته به دور دوم انتخابات 
باید در مناظرات برنامه ها و دیدگاه های خود را واضح تر 
و شــفاف تر بیان کنند. این گونه مردم نیــز با آگاهی 
بیشــتری پای صندوق های رای حاضر می شــوند. از 
سوی دیگر رعایت اخلاق در مناظرات نیز حائز اهمیت 
اســت. اخیرا در مناظــره میان دو کاندیــد انتخاباتی 
آمریکا دیدیم که چگونه موازین اخلاقی را زیر ســوال 
بردند اما خوشــبختانه مناظرات ایران از این مسائل به 

دور است.

سخنگوی دفتر ریاســت جمهوری روسیه 
)کرملیــن( از اظهارنظر دربــاره وعده های 
دونالد ترامپ رئیس جمهور ســابق آمریکا 
درباره پایان سریع بحران اوکراین در صورت 
انتخاب مجدد وی بــه عنوان رئیس جمهور 
ایــالات متحده خــودداری کرد.دیمیتری 
پسکوف روز سه شــنبه در نشستی خبری 
افزود: بدون دانســتن جزئیات )ســازوکار 
مورد نظر ترامپ(، نمــی توانیم در مورد آن 

اظهار نظر کنیم.وی در عین حال یادآور شد 
که این اولین اظهــارات ترامپ در این مورد 
نیست و او قبلًا نیز در همین زمینه صحبت 
کرده اســت.ترامپ بارها اعلام کرده است 
که در صورت پیروزی در انتخابات ریاســت 
جمهوری امســال آمریکا، قصد دارد به یک 
راه حل سریع برای درگیری اوکراین دست 
یابد. ترامــپ در مناظره پیــش از انتخابات 
با جو بایــدن رئیس جمهــور آمریکا در ۲۷ 

ژوئن )هفتم تیرماه ۱۴۰۳( وعده داد که در 
صورت انتخاب مجــدد، می تواند حتی قبل 
از اینکه رســماً در ۲۰ ژانویــه ۲۰۲۵ )اول 
بهمن ۱۴۰۳( ریاســت جمهوری را تحویل 

بگیرد، به این مناقشه پایان دهد.
سخنگوی کرملین دوم بهمن ماه ۱۴۰۲ نیز 
در واکنش به ســخنان دونالد ترامپ رئیس 
جمهور ســابق آمریکا برای حل سریع و ۲۴ 
ساعته درگیری ها در مناقشه اوکراین گفته 

بود: نمی دانیم که چگونه می توان این وعده 
انتخاباتی را محقق کرد.پسکوف افزوده بود: 
ما هیچ درک درســتی از این که تحقق این 
وعده ترامــپ چگونه می توانــد امکان پذیر 
باشــد نداریم.وی درباره تعامــل احتمالی 
دیپلمات های روسی با ترامپ در این زمینه 
خاطرنشان کرد: »هیچ تماسی در این زمینه 
وجود نداشته است.« رئیس جمهور روسیه 
۲۱ فوریــه ۲۰۲۲ )دوم اســفند ۱۴۰۰( با 

انتقــاد از بی توجهی غرب بــه نگرانی های 
امنیتی مسکو، استقلال جمهوری های خلق 
دونتسک و لوهانسک را در منطقه دونباس 
بــه رســمیت شــناخت.ولادیمیر پوتین 
سه روز پس از آن، پنجشــنبه ۲۴ فوریه )۵ 
اسفند ۱۴۰۰( نیز عملیاتی نظامی که آن را 
»عملیات ویژه« خوانــد، علیه اوکراین آغاز 
کرد و به این ترتیب روابط پرتنش مســکو - 

کی یف به رویارویی نظامی تبدیل شد.

انتخابات

مشارکت بالا در انتخابات ضامن قدرت رئیس جمهور چهاردهم خواهد بود

خریدار   سرپرست نهاد ریاست جمهوری 
از سفرای کشــورهای ایتالیا، مجارستان، 
اســپانیا، صربســتان، فنلاند و اســترالیا 
خواســت تا ظرفیت های خود را برای توقف 

جنایات رژیم صهیونیستی به کار بگیرند.
 محمد مخبر در مراسم تســلیم استوارنامه 
ســفرای کشــورهای ایتالیا، مجارستان، 
اســپانیا، صربســتان، فنلاند و اســترالیا 
از ســفرهای ایــن کشــورها خواســت تا 
ظرفیت هــای خود را بــرای توقف جنایات 

رژیم صهیونیستی به کار بگیرند.

 ایتالیا اقدامات موثری برای
  توقف جنایات رژیم صهیونیستی

 به عمل آورد
سرپرســت ریاســت جمهوری در مراسم 
دریافت اســتوارنامه خانم »پائولا آمادئی« 
ســفیر جدید جمهوری ایتالیا بــا تاکید بر 
ضرورت تحرک بیشتر کشــورهای جهان 
برای مقابله با جنایات صهیونیســت ها در 
کشــتار زنان و کودکان بی گنــاه و بی دفاع  
فلســطینی در غزه گفت: انتظار جمهوری 
اســلامی ایران از ایتالیا به عنوان کشوری 
برخوردار از تمدن و فرهنگ غنی و کهن این 
اســت که به رغم حمایت برخی کشورهای 
خاص از رژیــم جنایتکار صهیونیســتی، 
اقدامــات موثری برای توقــف جنایات این 

رژیم به عمل آورد.
مخبر با راهبــردی توصیف کــردن روابط 
دو کشــور، تعامــلات فیمابیــن را مبتنی 
بر روابطی تمدنــی و کهن دانســت که در 
عرصه هــای مختلف سیاســی، اقتصادی و 

فرهنگی همواره دوستانه بوده است.
»پائولا آمادئی« ســفیر جدیــد جمهوری 
ایتالیا نیــز در این دیــدار، ایــران و ایتالیا 
را میــراث داران تمدنی کهن دانســت که 
بر مبنــای روابــط تمدنــی و تاریخی خود 
همکاری هــای گســترده فرهنگــی را بنا 
نهاده اند.ســفیر جدیــد ایتالیــا همچنین 
خاطرنشــان کرد: ایتالیا در مقطع فعلی که 
جهان به ویــژه منطقه فلســطین و لبنان با 
مخاطرات فــراوان مواجه هســتند، تلاش 
دارد با کشورهای مختلف از جمله جمهوری 
اســلامی ایران به راه حل های مشترک برای 

رفع این مخاطرات دست یابد.

مخبر خطاب به سفیر فنلاند: 
ظرفیت های خود را برای توقف جنایات 

رژیم صهیونیستی به کار بگیرید
سرپرســت ریاســت جمهوری با اشاره به 
رویکرد متوازن سیاست خارجی جمهوری 
اســلامی ایران افزود: مطابــق این راهبرد، 
سیاست نگاه به شرق ایران، هیچگاه موجب 
غفلت مــا از تعامل و ارتباط با کشــورهای 
غربی نشده اســت.مخبر در مراسم دریافت 
اســتوارنامه آقای »یانی یوهانــس راپانا« 
ســفیر جدید جمهــوری فنلانــد، روابط 
جمهــوری اســلامی ایــران و فنلانــد را 
پایدار و بــدون تنش توصیف و با اشــاره به 
ظرفیت هــای خوب موجود در دو کشــور، 
بر توســعه و ارتقای روابط به ویژه در بخش 
تجاری و اقتصادی تاکید کــرد.وی با بیان 
اینکه ایران اســلامی خواهان صلح و امنیت 
بدون تبعیض برای همه کشــورهای جهان 
است، اظهار داشت: متاسفانه آمریکا و برخی 
کشــورهای اروپایی با نگاهــی تبعض آمیز 
و دوگانــه، نظمی ناعادلانــه در جهان رقم 
زده اند که بزرگترین مشکل دنیای امروز ما 
است.سرپرست ریاست جمهوری در ادامه، 
فجایع و جنایت رژیم صهیونیســتی در غزه 
را متاثر از همین رویکــرد دوگانه آمریکا و 
برخی کشــورهای اروپایی دانست و اظهار 
داشت: انتظار از کشورهایی همچون فنلاند 
این اســت که در مجامع بین المللی نسبت 

به احقاق حقــوق ملت مظلوم فلســطین 
نقش آفرین باشــند و ظرفیت هــای خود را 
برای توقف جنایات رژیم صهیونیســتی بر 

علیه مردم مظلوم غزه به کار بگیرند.
»یانــی یوهانــس راپانــا« ســفیر جدید 
جمهوری فنلاند نیز در این مراســم ضمن 
ابلاغ مجــدد پیام تســلیت رئیس جمهور 
این کشور در پی شــهادت آیت الله رئیسی، 
حســین امیرعبداللهیان و دیگر همراهان 
آنان، با تاکیــد بر اهمیت قدمت و پیشــنه 
تاریخی ایــران و همچنین نقــش اثرگذار 
جمهوری اســلامی در معادلات بین المللی 
و اســتقرار صلح جهانی،  روابط دو کشور را 
خوب و ســازنده عنوان کرد و گفت : تلاش 
برای تقویت و توســعه ارتباطات و تعاملات 
میان دو کشــور را وظیفه اصلی خود در این 

ماموریت جدید می دانم.

مخبر: منطقه بالکان برای جمهوری 
اسلامی ایران دارای اهمیت است

سرپرست ریاست جمهوری منطقه بالکان 
را بــرای جمهوری اســلامی ایــران دارای 
اهمیت دانســت و ابراز امیــدواری کرد که 
روابــط ایــران و صربســتان در حوزه های 
همکاری هــای  و  اقتصــادی  سیاســی، 

بین المللی گسترش یابد.
مخبر در آییــن دریافت اســتوارنامه آقای 
»دمیر کواچویچ« ســفیر جدید جمهوری 
صربستان، ضمن آرزوی موفقیت برای وی 
در دوره ماموریــت خود، منطقــه بالکان را 
برای جمهوری اسلامی ایران دارای اهمیت 
دانست و ابراز امیدواری کرد که روابط ایران 
و صربستان در حوزه های سیاسی، اقتصادی 

و همکاری های بین المللی گسترش یابد.
سرپرست ریاست جمهوری از نقش آفرینی 
مثبت صربســتان در تقویت صلــح و ثبات 
در منطقه بالــکان قدردانی و بــر حمایت 
جمهوری اســلامی ایــران از یکپارچگی و 

تمامیت ارضی این کشور تاکید کرد.

 سفیر صربستان: روابط دو کشور
 در دوره شهید رئیسی به خوبی 

گسترش یافت
»دمیر کواچویچ« ســفیر جدید جمهوری 
صربستان نیز در این دیدار با تسلیت مجدد 
شــهادت رئیس جمهــور و همراهانش به 
دولت و ملت ایران اظهار داشــت: روابط دو 
کشــور در دوره ریاســت جمهوری شهید 
رئیسی و با مدیریت شهید امیرعبداللهیان 
به خوبی گسترش یافت و امیدوارم این روند 

همچنان ادامه داشته باشد.
سفیر جدید جمهوری صربستان از حمایت 
جمهوری اســلامی ایران از تمامیت ارضی 

کشورش قدردانی کرد.

مخبر بر اهمیت نقش آفرینی 
استرالیا برای توقف جنایات رژیم 

صهیونیستی تاکید کرد
سرپرســت ریاســت جمهوری جنایات 
رژیم صهیونیســتی علیه مــردم مظلوم 
و بی دفاع غــزه را از جملــه مهمترین و 
دردناک ترین مسائل مبتلابه جهان امروز 
دانست و بر اهمیت نقش آفرینی استرالیا 
بــرای توقف ایــن جنایت به هر شــکل 

ممکن تاکید کرد.
مخبــر در مراســم دریافــت اســتوارنامه 
آقــای »ایان مــک کنویل« ســفیر جدید 
اســترالیا ضمــن آرزوی موفقیــت برای 
وی در ماموریــت خود، پیشــینه نســبتا 
طولانــی و تعامــلات علمی و آموزشــی را 
از جملــه وجوه برجســته روابط جمهوری 
اســلامی ایران و اســترالیا عنوان کرد و با 
اشــاره به ظرفیت های موجود در دو کشور 
به ویــژه در بخش صنعت، علــم و فناوری، 
کشاورزی و دامپروری، بر ضرورت استفاده 
از این ظرفیت ها در جهت توســعه و تقویت 

همکاری های دوجانبه تاکید کرد.
سرپرست ریاســت جمهوری با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران و اســترالیا دارای 
توانمندی ها و امکانات قابل توجهی هستند 
که اشــتراک گذاری آنها تامیــن منافع دو 
ملــت را به همــراه خواهد داشــت، تلاش 
سفیر جدید اســترالیا برای توسعه و تقویت 

همکاری های فیمابین را خواستار شد.
مخبر همچنین جنایات رژیم صهیونیستی 
علیه مــردم مظلــوم و بی دفاع غــزه را از 
جمله مهمتریــن و دردناک ترین مســائل 
مبتلابه جهــان امروز دانســت و بر اهمیت 
نقش آفرینــی اســترالیا بــرای توقف این 

جنایت به هر شکل ممکن تاکید کرد.

تجلیل سفیر استرالیا از نقش اثرگذار 
ایران برای استقرار صلح و حمایت از 

مردم فلسطین
»ایان مک کنویل« ســفیر جدید استرالیا 
نیز فقدان رئیــس جمهور شــهید ایران را 
ضایعه ای تاسف بار و غم انگیز خواند و ضمن 
تســلیت و ابراز همدردی بــا دولت و ملت 
ایران، روابط  ۵۶ ساله ایران و استرالیا را مملو 
از مفاهیم مشترک میان دو کشور و دو ملت 
و زمینه ای مناسب برای توسعه و تقویت هر 
چه بیشــتر همکاری ها دانســت و بر تلاش 
خود در جهت زمینه سازی برای تحقق این 

هدف مهم تاکید کرد.
سفیر جدید اســترالیا در ادامه با بیان اینکه 
کشــورش با نگرانی تحولات منطقه غرب 
آســیا به ویژه آنچه را در غــزه در حال وقوع 
اســت، دنبال می کند، به حمایت استرالیا 
از قطعنامه اخیر ســازمان ملل در حمایت 

از حقوق ملت فلســطین اشــاره و از نقش 
محوری و اثرگذار جمهوری اســلامی ایران 
به عنوان یک قدرت بــزرگ منطقه ای برای 
اســتقرار صلح و ثبات و حمایــت از مردم 

فلسطین تجلیل کرد.
وی همچنین ضمــن آرزوی موفقیت برای 
ملــت ایــران در انتخابات پیــش رو گفت: 
مدیریــت و برگــزاری موفــق دور اول این 
انتخابات در فضایی امن و آرام برای ما بسیار 
جالب توجه بود و برای ملــت ایران در دور 

دوم این انتخابات آرزوی موفقیت داریم.

مخبر: روابط سیاسی ایران و 
مجارستان باید با تکیه بر گسترش 
تعاملات اقتصادی پشتیبانی شود

سرپرســت ریاســت جمهوری با اشاره به 
اینکه جمهوری اســلامی ایران در توسعه 
روابط با مجارســتان مانــع و محدودیتی 
نمی بینــد، تصریــح کرد: روابط سیاســی 
فیمابین باید با تکیه بر گســترش تعاملات 
و تبــادلات تجاری و اقتصادی پشــتیبانی 
شــود که نیازمند تلاش و پیگیری مجدانه 

مسئولان مربوط در دوکشور است.
مخبر در مراسم دریافت اســتوارنامه آقای 
»گیو لاپتو« ســفیر مجارســتان، توسعه 
تبــادلات تجــاری و اقتصادی بــا تکیه بر 
ظرفیت های موجود را از جمله اولویت های 

مهم برای هر دو کشور عنوان کرد.
 سرپرســت ریاســت جمهوری با اشاره به 
اینکه جمهوری اســلامی ایران در توسعه 
روابط با مجارســتان مانــع و محدودیتی 
نمی بینــد، تصریــح کرد: روابط سیاســی 
فیمابین باید با تکیه بر گســترش تعاملات 
و تبــادلات تجاری و اقتصادی پشــتیبانی 
شــود که نیازمند تلاش و پیگیری مجدانه 

مسئولان مربوط در دوکشور است.

سفیر مجارستان: روابط دو کشور 
دیرینه، تاریخی و به دور از هرگونه 

مشکل بوده است
»گیو لاپتو« سفیر مجارســتان نیز در این 
مراســم ضمن تســلیت و ابراز همدردی با 
دولت و ملت ایران در پی شــهادت آیت الله 
رئیسی، روابط دو کشور را دیرینه، تاریخی 
و بــه دور از هرگونه مشــکل توصیف کرد و 
افزود: مجارستان ســال آینده یکصدمین 
ســال روابط دیپلماتیک با ایران را جشــن 
خواهد گرفت که این مناســبت بهانه بسیار 
خوبی برای تبادل هیئت هــای تجاری در 

جهت توسعه روابط اقتصادی خواهد بود.
ســفیر مجارســتان در ادامه با اشــاره به 
همکاری های خــوب دو کشــور در بخش 
علمــی و آموزشــی، تعمیــق پیوندهای 
فرهنگی میــان دو ملت را برای کشــورش 

حائز اهمیت دانست و اطمینان داد در دوره 
مسئولیت خود در جهت زمینه سازی برای 
توسعه و ارتقای روابط میان دو کشور تلاش 

خواهد کرد.

مخبر از پشتیبانی اسپانیا از طرح 
دعوی علیه رژیم صهیونیستی در 

دادگاه لاهه تجلیل کرد
سرپرســت ریاســت جمهوری بــا تجلیل 
از اقدام ارزشــمند اســپانیا در پشتیبانی 
از شــکایت آفریقــای جنوبی علیــه رژیم 
جنایتــکار صهیونیســتی در دادگاه لاهه 
گفــت: جنایات فجیعــی که امــروز علیه 
مردم مظلوم غزه اتفــاق می افتد، لکه ننگی 
بر دامان جامعه بشری اســت و امیدواریم با 
تلاش کشورهای مستقل و ملت های آزاده 
هر چه زودتر شاهد پایان این وحشیگری ها 

علیه مردم مظلوم غزه باشیم.
مخبر در مراسم دریافت اســتوارنامه آقای 
»آنتنیو ســانچس بندیتو گاســپار« سفیر 
پادشــاهی اســپانیا، برخورداری از سابقه 
تاریخی و تمدنی کهن را وجه مشترک ایران 
و اســپانیا عنوان کرد و با بیان اینکه روابط 
دو کشــور به رغم برخی فراز و نشیب ها در 
طول ســالیان گذشــته همواره پایدار بوده 
اســت، تشــابهات فرهنگی فیمابیــن را از 
جمله زمینه های بســیار خوب برای توسعه 
تعاملات دانســت و بــر بهره گیــری از این 
ظرفیت ها برای پویاتر شــدن هر چه بیشتر 

روابط تاکید کرد.
سرپرست ریاست جمهوری همچنین ابراز 
امیداوری کرد که با تلاش ها و پیگیری های 
سفیر جدید اسپانیا زمینه تقویت تبادلات 
تجاری و اقتصادی میان دو کشــور فراهم 

شود.
مخبــر در ادامه ضمــن تجلیــل از اقدام 
ارزشمند اسپانیا در پشــتیبانی از شکایت 
آفریقــای جنوبی علیــه رژیــم جنایتکار 
صهیونیستی در دادگاه لاهه گفت: جنایات 
فجیعی که امــروز علیه مــردم مظلوم غزه 
اتفاق می افتد، لکه ننگی بــر دامان جامعه 
بشری است و امیدواریم با تلاش کشورهای 
مستقل و ملت های آزاده هر چه زودتر شاهد 
پایان این وحشــیگری ها علیه مردم مظلوم 

غزه باشیم.

قدردانی سفیر اسپانیا از نقش اثرگذار 
ایران در معادلات جهانی و استقرار 

صلح و ثبات در منطقه
سفیر جدید اسپانیا نیز در این مراسم ضمن 
ابراز تسلیت و همدردی با دولت و ملت ایران 
در پی فقدان رئیس جمهور شهید، با تاکید 
بر اهمیــت روابط تاریخی میان دو کشــور 
تصریح کرد: اســپانیا در طــول چند قرن 
روابط و مناســبات بســیار خوبی را با ایران 
تجربه کــرده و اکنون نیز بــرای تداوم این 

مسیر مصمم است.
وی در ادامه با بیان اینکه کشــورش از همه 
تــوان و ظرفیت خــود بــرای تثبیت صلح 
پایدار در منطقه غرب آسیا استفاده خواهد 
کرد، افزود: ما در محکومیت اقدامات رژیم 
اســرائیل در غزه، به اقدام آفریقای جنوبی 
در شــکایت از ایــن رژیم بــه دادگاه لاهه 
پیوســته ایم و همچنین برای شناســایی 
کشور مستقل فلسطینی منتظر اجماع نظر 

کشورهای اروپایی نماندیم.
سفیر جدید اســپانیا ضمن تجلیل از نقش 
اساســی و اثرگــذار جمهوری اســلامی 
ایران به عنــوان بازیگری اصلــی و مهم در 
معادلات منطقه ای و جهانی و در اســتقرار 
صلح و ثبــات در منطقه، اطمینــان داد که 
در دوران مســئولیت خود در جهت توسعه 
همکاری های دو کشــور به ویــژه در بخش 

اقتصادی و فرهنگی تلاش خواهد کرد.

واکنش کرملین به وعده دوباره ترامپ برای پایان سریع بحران اوکراین
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صندوق بین المللی پول اعلام کرد
 مهار رشد نقدینگی در دولت سیزدهم

 صندوق بین المللی پول از مهار روند صعودی رشــد نقدینگی در دولت 
سیزدهم خبر داد و اعلام کرد رشــد ۴۰.۶ درصدی نقدینگی در دولت 

قبل به کمتر از ۳۵ درصد در دولت سیزدهم رسید.
 آمار منتشر شــده از ســوی صندوق بین المللی پول در گزارش های 
چشم انداز منطقه خاورمیانه نشــان می دهد دولت سیزدهم توانسته 
نقدینگی ۴۰ درصدی را که در ســال آخر دولت روحانی به ثبت رسیده 

بود کاهش دهد و به کمتر از ۳۵ درصد برساند.
بر اساس برآورد این نهاد بین المللی در سال ۲۰۲۰ که برابر با سال آخر 
فعالیت دولت دوازدهم بود نرخ رشد نقدینگی در اقتصاد ایران به ۴۰.۶ 
درصد رسید. این رقم در نخستین ســال فعالیت دولت آیت الله رئیسی 
یعنی در ســال ۲۰۲۱ به ۳۹ درصد و در ســال ۲۰۲۲ به ۳۱.۱ درصد 
کاهش یافت. در ســال ۲۰۲۳ نیز نرخ رشــد نقدینگی در اقتصاد ایران 
۳۴.۷ درصد بوده که بســیار کمتر از رکورد نقدینگی ۴۰.۶ درصدی در 

دولت قبل بوده است.
صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده اســت نرخ رشــد نقدینگی 

ایران در سال جاری میلادی نیز به ۳۲.۹ درصد کاهش یابد.
کاهش رشد نقدینگی در دولت ســیزدهم در حالی است که طی چهار 
ســال فعالیت دولت دوازدهم رشــد نقدینگی در ایران به طور پیوسته 
روندی صعودی را طی می کرد و به ۲۲.۱ درصــد، ۲۳.۱ درصد، ۳۱.۳ 

درصد و ۴۰.۶ درصد طی سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۰ رسیده بود.
متوسط رشــد نقدینگی در سه ســاله فعالیت دولت سیزدهم ۳۴.۹۳ 
درصد بوده که این رقم نسبت به رشد نقدینگی ۴۰.۶ درصدی در سال 

۲۰۲۰ کاهش ۱۴ درصدی داشته است.

معاون وزیر صمت مطرح کرد
انتظار جهش در صادرات لوازم خانگی

معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه مردم در عمل نشــان 
داده اند که حامی کالاهای داخلی هســتند، گفت: امسال رکورد تولید 
۲۰ میلیون قطعه را خواهیم زد و در حوزه لوازم خانگی جهش صادراتی 

خواهیم داشت.
محمدمهدی بــرادران، معاون صنایع عمومــی وزارت صمت در مورد 
روند آزادسازی واردات لوازم خانگی به خبرنگار اقتصاد آنلاین گفت: در 
برخی از حوزه های لوازم خانگی مانند کولر گازی و لوازم ریز به ســمت 

آزادسازی رفته ایم و روند واردات این کالاها در حال انجام است.

برادران افزود: در حال حاضر عمده نیازهــای داخل در همه حوزه های 
لوازم خانگــی را به صورت کامــل تامین می کنیــم، خصوصا الان که 
انبارهای ما مملوء از کالا اســت، بیشــتر به طرح های صــادرات لوازم 

خانگی فکر می کنیم تا برنامه جدید برای واردات لوازم خانگی.
وی توضیــح داد: در صنعت لوازم خانگــی، رقابت ایجاد شــده و این 
صنعت جزء صنایعی بوده که در ســه سال گذشــته رشد قابل توجهی 
داشــته اســت، به طوری که تولید از ۱۴ میلیون و نیم بــه ۱۷ میلیون 
و نیم قطعه افزایش یافته اســت و امســال هم رکورد تولید ۲۰ میلیون 
قطعه را خواهیم زد. مطئمن باشید امسال در حوزه لوازم خانگی جهش 

صادراتی خواهیم داشت.
برادران تصریح کــرد: در حوزه لوازم خانگی قابلیــت رقابت با خیلی از 
کالاهای مشــابه خارجی را داریم، باید همانطور که بــازار داخلی لوازم 

خانگی رقابتی شده در بازار بین الملل هم بتوانیم رقابت کنیم.
معاون وزیر صمت در واکنش به این موضــوع که برخی تمایل به خرید 
لوازم خانگی خارجــی دارند و ممنوعیت واردات، قــدرت انتخاب را از 
آن ها سلب کرده اســت، گفت: مردم در عمل نشــان داده اند که حامی 

کالاهای داخلی هستند.

وزیر صمت: 
و عجله نکنند مردم برای خرید خودر

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفــت: تولید و عرضه خــودرو به زودی 
به حدی می رســد که خودروســازان برای فروش خودروهــا باید به 
مردم وام بدهند. عبــاس علی آبادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
مورد وضعیــت تولید و عرضه خودرو، اظهار کرد: بــه زودی به نقطه ای 
می رسیم که خودروسازان باید وام بدهند و خودروهایشان را به صورت 

قسطی بفروشند تا مردم خودرو خریداری کنند.
وی افزود: البته در حال حاضر خودروســازان ایــن کار را می کنند، اگر 
برنامه هایی که تدارک دیده شده محقق شــود در آینده نزدیک شاهد 
خواهیم بود که خودروســازان برای اینکه مردم خــودرو بخرند باید به 
آنها وام بدهد.علی آبادی تأکید کــرد: بنابراین مردم برای خرید خودرو 
عجله نکننــد و خودرو را به عنــوان کالای ســرمایه ای خریداری و در 
پارکینگ های خود قائم نکنند.وی با بیان اینکه حس نگرانی از کاهش 
ارزش پول گاهاً منجر به بروز چنین اتفاقاتی می شــود، گفت: بسیاری 
از پدیده های اقتصادی ناشی از احســاس جامعه است، البته از آنجا که 
احساس جامعه ناشــی از عوامل مختلفی اســت لذا آن را باید محترم 

شمرد. اما مردم بدانند که وضعیت اقتصاد کشور رو به بهبود است.
علی آبادی با تاکید بر اینکه مردم خودروهایی را که خریداری می کنند 
قائم نکنند، گفت: توصیه می کنم با بررســی این کار را انجام دهند زیرا 

بعداً ممکن است متضرر شوند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: مطابــق پیش بینی ها تولید و 
عرضه خودرو به حدی می رســد که بیشــتر از تقاضای موجود در بازار 

خواهد بود.

رشد ۳ برابری صدور ضمانت نامه های 
سرمایه گذاری صنایع در سال ۱۴۰۲

مدیر برنامه ریزی، هوشــمند ســازی اطلاعات و امنیت فضای مجازی 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع گفت: در سال گذشته جهت 
تحقق برنامه هــا و اهداف صنــدوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع 

کوچک، رشد ۳ برابری صدور ضمانت نامه در صندوق رقم خورد.
نفیسه قربانی با اشــاره به عملکرد صندوق طی دوسال اخیر و مقایسه 
آن با سال های گذشته خاطرنشــان کرد: در سال ۱۴۰۲ بیش از ۴۷۹۰ 
میلیارد ریال ضمانت نامه در صندوق صادر شــده که در مقایسه با سال 

قبل رشد ۲۰۰ درصدی را نشان می دهد.
وی تصریح کرد: صدور ضمانت نامه از لحاظ تعداد در ســال ۱۴۰۲ در 

مقایسه با سال قبل ۳۶۶ درصد رشد یافته است.
قربانــی افــزود: از جمله دلایــل مهمی کــه موجب افزایــش صدور 
ضمانت نامه در ســال ۱۴۰۲ و همچنین ادامه رشد آن در سال ۱۴۰۳ 
شــده؛ توجه ویژه به هدف گذاری، برنامه ریزی و پایش مستمر فعالیت 
اســت. این مهم با تــلاش و همت همــکاران و بهره گیــری از تمامی 

پتانسیل ها و ظرفیت های موجود در صندوق صورت گرفته است.

بازار

عضو اتاق ایران با اشاره به آسیب شناسی برجام گفت: 
اینکه در آمریکا چه کســی به عنــوان رییس جمهور 
انتخاب می شــود نباید در سیاســت های مــا تفاوت 
چندانی ایجــاد کند زیرا هــم اکنــون در اوج تحریم 

هستیم.
مهراد عباد عضو هیأت نماینــدگان اتاق بازرگانی 
ایران اظهار کــرد: یکی از اولویت هــای اصلی در 
دولــت چهاردهــم باید افزایــش تعامل بــا همه 
کشورهای دنیا باشــد؛ اینکه در انتخابات ریاست 
جمهــوری آمریــکا چه کســی به عنــوان رئیس 
جمهور انتخاب می شــود نباید در سیاســت های 

ما تفــاوت چندانــی ایجاد کنــد چراکه 
دســتورکار اصلی دولــت چهاردهم باید 

تعامل با همه دنیا باشد.
وی افــزود: در حــال حاضــر تحریم های 
زیادی علیــه ایران وضع شــده و به قدری 
تعداد بالاســت که دیگر تحریــم جدیدی 
ندارند و به تحریم اشخاص و شرکت ها روی 

آورده اند.
 اما به هر حــال برای خــروج از این بن بســت باید 
ابتدا منافع را بررســی کرده و آســیب شناسی کنیم 
که چرا اصلًا در ســال ۱۳۹۷ ترامــپ از برجام خارج 

شد. شاید نیاز بود که برجام به شکل بهتری 
تدوین می شد.

عباد تصریح کرد: از ســویی دیگر زمانی 
که برجام امضا شــد کشــورهای اروپایی 
با ایــران ارتباط گرفتنــد و آمریکا از این 
رقابــت اقتصادی عقب افتاد؛ باید آســیب 
شناســی کنیم کــه در صــورت مذاکرات 
مجدد، بهتــر مذاکره کنیم تا به نتایج مناســب تری 

برسیم.
عضو اتاق بازرگانــی ایران تاکید کرد: به ســرعت و 
پس از روی کار آمدن دولت چهاردهــم باید تعامل 

خوبی با همه دنیا برقراری کنیم و با کشــورها توسعه 
یافته و در حال توســعه ارتباط تجاری داشته باشیم 
زیرا برای توسعه کشــور نیاز به جذب سرمایه گذاری 
خارجی داریم؛ نکته مهم آن است که ما برای دستیابی 
به رشد اقتصادی ۸ درصدی باید بتوانیم سرمایه جذب 

کنیم.
وی با بیــان اینکه شــعارهای زیادی طی ســال های 
گذشته داده شــده اما در حد شــعار باقی مانده است، 
گفت: نکته دیگر آنکه نباید فقط معطل آمریکا بمانیم 
بلکه باید به صورت مــوازی دیپلماســی اقتصادی را 

پیش ببریم.

معاون روابــط کار وزارت تعــاون،کار و رفاه اجتماعی 
از کاهش آمار مقرری بگیران بیمــه بیکاری در دولت 
ســیزدهم خبر داد و گفت: آمار مقرری بگیران از ۲۴۰ 

هزار نفر در ابتدای دولت مردمی سیزدهم به ۱۵۸ هزار 
نفر تا پایان اسفند ۱۴۰۲ کاهش یافت.

 علی حســین رعیتی فرد در نشســت تبیین کارنامه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســه ساله دولت 
ســیزدهم اظهار کرد: حوزه روابط کار تنظیم گر روابط 
کارگر و کارفرماســت و به نوعی به عنوان ضلع ســوم 
تکمیل کننده و روان کننده حوزه کار و تولید کشــور 

به شمار می رود.
یکی از موضوعات مهم در حوزه روابط کار ســه جانبه 
گرایی اســت و اعتقاد ما به اصل سه جانبه گرایی از این 
جهت است که باید نظر شــرکای جتماعی خود را در 

تصمیم سازی و تصمیم گیری داشته باشیم.
وی با اشــاره به نقــش تاثیرگذار شــرکتی اجتماعی 
در حوزه حکمرانی کشــور، افزود: اصلــی ترین حوزه 
ســه جانبه گرایی، شــورای عالی کار است که موضوع 
دستمزد را هر سال مشخص می کند و پس از آن حوزه 
ایمنی و صیانت از نیــروی کار و نظام حقوقی و قضایی 
که بحث رسیدگی به مراجع حل اختلاف کار در زمینه 

کارگر و کارفرماست.
معاون روابــط کار وزیر کار در ادامــه از اجرای طرح 
طبقه بندی مشــاغل به عنوان یکــی دیگر از حوزه 
های مربوط به روابط کار نام برد و گفت: این طرح در 

راســتای ایجاد عدالت مــزدی در کارگاه های بالای 
۵۰ نفر اجرایی و عملیاتی می شــود تا همه کارگران 
بر اســاس توانمندی و مهارت خود از عدالت مزدی 

بهره مند شوند.
رعیتی فرد در عین حال از کاهش آمار مقرری بگیران 
بیمه بیکاری در دولت ســیزدهم خبــر داد و گفت: در 
ابتدای دولت مردمی و در جریــان دوران کرونا، تعداد 
مقــرری بگیران ۲۴۰ هــزار نفر بود که تا پایان ســال 
گذشــته به ۱۵۸ هزار نفر رسید و کســانی که توانمند 
بودنــد آموزش هــای لازم را دیدند و بــه محیط کار 

برگشتند.

اتاق

اشتغال

خریدار  در پــی راه انــدازی تابلو گواهی 
صرفه جویــی انــرژی در بــورس انرژی، 
ســرمایه گذاران در پروژه های بهینه سازی 
مصــرف انــرژی و صرفه جویــی گاز در 
کشــور این امکان را پیدا می کنند تا میزان 
صرفه جویی حاصل شــده را برای یک دوره 
معین در اختیار داشــته باشــند و با عرضه 
آن در تابلو گواهــی صرفه جویی انرژی بازار 
اوراق بهادار بورس انــرژی، از درآمد حاصل 

از آن منتفع شوند. 
به گفته مدیرعامــل بورس انــرژی، کلیه 
اشــخاص حقوقی و حقیقی امکان حضور 
در بازار بهینه سازی مصرف انرژی و محیط 
زیســت را دارند اما برای اعمال این گواهی 
در تامین قبوض، لازم است حتما مشترک 

شرکت های ملی گاز ایران باشد.
 ایران معامــلات گواهــی صرفه جویی 
انرژی در بــورس انرژی ایــران در تیر 
۱۴۰۳ در حالی آغاز شــد کــه می توان 
این گواهی را ابزار نوین ســرمایه گذاری 
در  انــرژی  صرفه جویــی  حــوزه  در 
کشــور دانســت؛ به نحوی که بخشــی 
از نقدینگــی ســرگردان جامعــه روانه 
پروژه هــای بهینه ســازی مصرف انرژی 
شــود؛ ســرمایه گذاران در این پروژه ها 
از درآمــد حاصل از فــروش این انرژی 
صرفه جویــی شــده در بازار ســرمایه 

می شوند.   منتفع 
در این زمینه علی نقوی - مدیرعامل بورس 
انرژی ایران - گواهــی صرفه جویی انرژی را 
ابزار غیرقیمتی تامیــن مالی خواند و گفت: 
فعالانــی کــه در پروژه های بهینه ســازی 
مصرف انرژی و صرفه جویی گاز در کشــور 
ســرمایه گذاری می کننــد با اســتفاده از 
گواهی صرفه جویــی انرژی ایــن امکان را 
پیدا می کنند تــا میزان صرفه جویی حاصل 
شــده را برای یک دوره معیــن در اختیار 
داشته باشــند و با عرضه آن در تابلو گواهی 
صرفه جویی انرژی بازار اوراق بهادار بورس 
انرژی ایران از درآمد حاصــل از آن منتفع 

شوند. 
وی گفت: در ســمت تقاضا نیز خریداران 
این گواهی هــا می تواننــد از آن برای در 
امان مانــدن از قطعــی گاز در زمان اوج 
مصرف استفاده کنند؛ به این ترتیب این 

ابزار به کمــک صنایع کشــور در تامین 
گاز مصرفی و اســتمرار فعالیت در فصول 
پیک بار می آید. در عین حال از آنجایی که 
این گواهی بر مبنــای صرفه جویی انجام 
شده منتشر می شــود، راهکاری مناسب 
برای کاهش ناترازی انرژی در کشور نیز 

هست. 
نقوی افزود: امیدوارم با همکاری مناســبی 
که میان بورس انرژی ایران، سازمان برنامه و 
بودجه و شرکت ملی گاز شکل گرفته است؛ 

روز به روز بر عمق این بازار افزوده شود.

مزایای چند وجهی
مدیرعامــل بــورس انــرژی بــه مزایای 
گواهــی  اوراق  انتشــار  چندوجهــی 
صرفه جویی انرژی در کشــور اشــاره کرد 
و گفت: مصرف کننــدگان گاز در کشــور 
در زمــره منتفعــان ایــن راه انــدازی این 
معاملات هســتند. با راه اندازی تابلو گواهی 
صرفه جویی انرژی بازار اوراق بهادار بورس 
انرژی ایران، مصرف کننــدگان این امکان 
را پیدا می کنند تا بــا خرید این گواهی ها در 
دوران اوج یا غیر اوج مصرف گاز از شــمول 
قطعی گاز خارج شــده و به این ترتیب برای 
اســتمرار فعالیت خود در تمامی برهه های 

زمانی اقدام کنند. به ایــن ترتیب، این ابزار 
به کاهش ناترازی گاز صنایع کمک می کند؛ 
به نحوی که صنایع فرصت تولید بیشــتر را 
پیدا کنند. در عین حال، در شــرایط کنونی 
مصرف کنندگانــی کــه بیــش از الگوی 
مصرف نســبت به مصرف گاز یا برق اقدام 
می کنند؛ مشــمول جرایمی می شوند. این 
مصرف کنندگان با راه انــدازی این تابلو این 
امکان را پیــدا کرده اند تا بــا خرید گواهی 
نســبت به تصفیه جریمه پرمصرفی اقدام 

کنند.
به گفته نقوی، این ابــزار معاملاتی مزایای 
متعددی برای ســمت عرضه نیز به همراه 
دارد. در ایــران دولــت تولیدکننــده و 
تامین کننده گاز مصرفی در کشــور است. 
راه اندازی ایــن بازار فرصتــی برای جذب 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی به اجرای 
پروژه های صرفه جویی اســت، در شرایطی 
که دولت با محدودیت در تامین منابع مالی 
مواجه است؛ شکل گیری این بازار با کاهش 
فشار مالی بر دولت نیز به سود سمت عرضه 
خواهد بود. همچنین پــس از عمق گرفتن 
این بازار، این امکان فراهم می شود تا تامین 
مالی پروژه های بهینه سازی مصرف انرژی از 
طریق فروش گواهی صرفه جویی انرژی به 

عموم مردم مهیا شود و بنابراین نقش مردم 
در تامین مالی این پروژه ها افزایش یابد.

 
گواهی سفید الگوی گواهی 

صرفه جویی انرژی
مدیرعامــل بورس انرژی ایــران در ادامه 
گفت: استفاده از ابزار گواهی صرفه جویی 
انرژی در دنیا به نوعی مســبوق به سابقه 
است. در کشــورهایی نظیر انگلستان و هند 
گواهی سفید مورد معامله قرار می گیرد که 
کارکردی مشابه گواهی صرفه جویی انرژی 

دارد.
 در دنیــا از گواهی های ســفید بــه عنوان 
پرداخــت جریمــه پرمصرفی اســتفاده 
می شود؛ این در حالی است که این گواهی ها 
در تعریف داخلی تغییراتی یافته اند و گواهی 
صرفه جویی انرژی علاوه بــر آنکه در تامین 
جریمــه پرمصرفی کارکرد دارد؛ مشــوقی 
برای ســرمایه گذاری در حــوزه مدیریت 

مصرف گاز نیز خواهد بود.
 

گامی در راستای تحقق جهش تولید
نقوی به نقش ابزار نوین بورس انرژی ایران 
در تحقق شعار ســال یعنی جهش تولید به 
کمک مردم اشاره کرد و گفت: صنایع کشور 

با خرید این گواهی ها از شــمول قطعی گاز 
خارج شــده و این موضوع زمینه ساز رشد 
تولید در ایــن بخش می شــود. همچنین 
عموم مردم نیزاین امکان را پیدا می کنند تا 
با خرید گواهی های صرفه جویی در اجرای 
پروژه های صرفه جویی مشــارکت داشــته 
باشند و از این منظر در رشــد تولید صنایع 

سهمی شوند.
وی افزود: کلیه اشــخاص حقوقی و حقیقی 
امکان حضور در بازار بهینه ســازی مصرف 
انرژی و محیط زیســت را دارنــد؛ اما برای 
اعمال ایــن گواهی در تامیــن قبوض، لازم 
اســت حتما دارنده این قبوض، مشــترک 
شرکت های ملی گاز ایران باشد و در نهایت 
نیز هر مشترک تا ســقف قرارداد با شرکت 
ملی گاز می توانــد از ایــن گواهی ها برای 
دریافــت گاز در دوران اوج و غیر اوج اقدام 

کند.
 

بازگشایی از روز بهینه سازی مصرف
نقــوی گفــت: معامــلات اوراق گواهــی 
صرفه جویی انرژی محقق شده گاز طبیعی 
از روز )سه شــنبه دوازدهم تیر ماه( در تابلو 
گواهی صرفه جویی انرژی بازار اوراق بهادار 
بورس انرژی ایران به شــکل حراج پیوسته 

آغاز خواهد شد. 
روزهــای معاملاتی ایــن ابزار از شــنبه تا 
چهارشنبه از ســاعت ۸:۳۰ صبح تا ۱۲:۳۰ 
ظهر خواهد بــود؛ تمامی ســرمایه گذاران 
می توانند بــا مراجعه به کارگــزاران عضو 
بورس انرژی ایران که نشانی آن ها در سایت 
بورس انرژی ایران نیز درج شــده نسبت به 
خرید گواهــی صرفه جویی انــرژی اقدام 

کنند.
وی افــزود: ســاز و کار اعمال یــا تحویل 
گواهــی صرفه جویــی انرژی بــه صورت 
تفصیلی در بورس انرژی درج می شــود؛ 
اما به شکل خلاصه مشــترکین متناسب 
بــا دوره اوج یا غیر اوج بــار، مهلت زمانی 
مشــخص دارند تا از طریق بورس انرژی 
درخواســت خود برای عدم قطع گاز را به 
شــرکت ملی گاز ایران ارائه کنند؛ شرکت 
ملی گاز ایران نیز براســاس دریافت این 
درخواســت ها نســبت به تحویل آن در 

دوره مصرف اقدام خواهد کرد.

عضو اتاق بازرگانی ایران: نباید فقط معطل آمریکا باشیم

کاهش تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری در دولت سیزدهم

 بانک مرکزی اعلام کرد

کنترل رشد نقدینگی در دولت سیزدهم
خریدار   طبــق اعلام بانــک مرکزی، در 
دولت ســیزدهم رشــد نقدینگی به میزان 
۱۶.۲ واحد درصد کاهش یافته اســت که 
نشــان دهنده بالاترین میزان کنترل رشد 

نقدینگی در دولت های مختلف است.
 بانک مرکزی در پاســخ به ادعای چاپ پول 
یکی از کاندیداهای انتخابات چهاردهمین 
دوره ریاســت جمهــوری در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: متاسفانه در برنامه مناظره شب 
گذشــته کاندیداهای مرحله دوم انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، یکی 
از کاندیداهای محترم، بــا نمایش تحولات 
مانده متغیــر نقدینگی تصویــری غلط از 
عملکرد دولت ســیزدهم در زمینه کنترل 

متغیرهای پولی ارایه نموده است.

متخصصان حوزه اقتصادی به خوبی به این 
امر واقف هســتند که حجم نقدینگی یک 
متغیر انباره )جمع( بوده و همواره سطح آن 
افزایش می یابد. لیکن مولفه مهم در تحلیل 
متغیرهــای کلان پولی )نظیــر نقدینگی( 
توجه به تحولات رشــد آنهــا در یک دوره 

زمانی است.
علی ایحال، فارغ از روش نادرست و مغالطه 
آمیز ایــن کاندیدای محتــرم در نحوه ارایه 
متغیرهــای پولی، رجــوع به ارقام رشــد 
نقدینگی طی ســال های ۱۳۹۸ الی ۱۴۰۰ 
و مقایســه آن با ارقام رشــد نقدینگی طی 
ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ می تواند معیار 
مناسبی برای قضاوت در خصوص مدیریت 

کل های پولی در دولت سیزدهم باشد.

بدون تردید، روند صعودی رشد نقدینگی 
و ثبت ارقام بی ســابقه این متغیر در پایان 
ســال ۱۳۹۹ و نیمــه اول ســال ۱۴۰۰ 
مســئله ای بس نگــران کننــده بود که 
تداوم آن می توانســت اقتصاد کشور را با 
معضلات و مخاطــرات گوناگونی مواجه 
ســازد و ضمن افزایش نااطمینانی ها در 
تصمیمات خرد فعالان اقتصادی کشور، 
آثار مخربی بــر متغیرهای کلان اقتصای 

بوجود آورد.
 آمارهــا حاکــی از آن اســت کــه رشــد 
نقدینگی کــه در ابتدای دولت ســیزدهم 
)پایان شــهریورماه ۱۴۰۰( بــه رقم ۴۰.۵ 
درصد رســیده بود، در دوران فعالیت دولت 
ســیزدهم روند نزولی قابل توجهی را طی 

نموده اســت؛ بطوریکه این متغیر در پایان 
ســال ۱۴۰۱ به رقم ۳۱.۱ درصد و در پایان 
ســال ۱۴۰۲ به رقم ۲۴.۳ درصد رســیده 

است.
این امــر حاکی از آن اســت کــه طی دوره 
تصدی دولت سیزدهم، رشــد نقدینگی به 
میزان ۱۶.۲ واحد درصد کاهش یافته است 

که نشــان دهنده بالاترین میــزان کنترل 
رشــد نقدینگــی در دولت هــای مختلف 
می باشد. این در حالی اســت که در دوران 
فعالیــت دولت دوازدهم رشــد نقدینگی با 
افزایش ۱۶.۷ واحد درصدی از ۲۳.۸ درصد 
در شــهریورماه ۱۳۹۶ بــه ۴۰.۵ درصد در 

شهریورماه ۱۴۰۰ رسیده بود. 
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جزئیات برگزاری و توزیع کارت  نوبت دوم کنکور 
اعلام شد

معاون آزمون های ســازمان ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش 
کشــور زمان برگزاری، نحــوه  دریافت کارت  و محــل رفع نقص کارت 

شرکت در نوبت دوم آزمون سراسری  سال ۱۴۰۳ را اعلام کرد.
علی صدر با بیان اینکه نوبت دوم آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ روزهای 
پنجشنبه و جمعه ۲۱ و ۲۲  تیر برگزار می شود، گفت: آزمون گروه های 
آزمایشی علوم ریاضی و فنی  و علوم انسانی صبح روز پنجشنبه و آزمون 
گروه های آزمایشــی هنر و زبان های خارجی بعد از ظهر روز پنجشنبه 
۲۱ تیر ماه و آزمون گروه آزمایشی علوم تجربی صبح روز جمعه ۲۲ تیر 

ماه برگزار می شود.
معاون آزمون های ســازمان ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش 
کشور افزود: کارت  شرکت در آزمون  همه داوطلبان به همراه راهنمای 
شرکت در آزمون از روز یکشــنبه ۱۷ تیر ماه تا روز چهارشنبه به  تاریخ 
۲۰ تیر ماه در ســامانه جامع آزمون سراســری برای مشاهده و پرینت  
فعال خواهد شــد و داوطلبانی که در ۲ گروه آزمایشی شامل یک گروه 
آزمایشــی اصلی ) علوم ریاضی و فنی، علوم تجربی و علوم انســانی ( به 
همراه یکی از گروه های آزمایشــی هنر یا زبان هــای خارجی متقاضی 

شده اند دارای دو کارت هستند.
وی با بیان اینکه برای شــرکت در جلســه آزمون همراه داشتن پرینت 
کارت شرکت در آزمون و هم چنین اصل کارت ملی و یا اصل شناسنامه 
عکس دار و ارائه آن الزامی اســت، گفت: داوطلبان درصورت مشاهده 
نقص احتمالی در کارت شرکت در آزمون، باید بر اساس آدرس مندرج 
در جدول شماره ۲ اطلاعیه منتشر شــده در خبر درگاه اطلاع رسانی 
سازمان ملی سنجش به واحدهای رفع  نقص کارت اعلام شده مراجعه 
کنند، لازم به تاکید اســت در این آزمون تغییر گروه آزمایشی و حوزه 
امتحانی به هیچ وجــه امکان پذیر نیســت و از مراجعه بــه واحدهای 

رفع نقص کارت، برای این موارد جداً خودداری شود.
صدر در پایان به داوطلبان توصیه کرد اطلاعیه منتشــر شــده درباره 
اعلام زمان برگــزاری، نحوه  دریافــت کارت  و محــل رفع نقص کارت 
شرکت در آزمون سراسری  ســال ۱۴۰۳ و همچنین راهنمای شرکت 
در آزمون سراسری که همراه کارت شرکت در آزمون منتشر می شود را 

به دقت مطالعه نمایند.

رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق سازمان غذا و دارو اعلام کرد
ممنوعیت واردات لوازم آرایشی به کشور

رئیس اداره پیشــگیری و مقابله با قاچاق فراورده های ســلامت اداره 
کل بازرسی ســازمان غذا و دارو گفت: بســیاری از محصولات آرایشی 
و بهداشــتی که با عنوان برندهای خارجی به فروش می رســد، تولید 

کارگاه های غیرمجاز زیرپله ای پاکستان است.
 مهندس حامد عبدی، با اشــاره به اینکه واردات محصولات آرایشی و 
بهداشتی از سال ۹۷ توســط وزارت صمت به کشور ممنوع اعلام شده 
است، گفت: در حال حاضر اکثر محصولات آرایشی و بهداشتی خارجی 

در سطح عرضه کالاهای قاچاق و یا تقلبی هستند.

بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، وی افزود: محصولات آرایشی و بهداشتی 
به دو نوع کالای قاچاق و کالای تقلبی تقســیم شدند که کالای قاچاق 
به دو نوع قاچــاق محصولات اصلی و دیگری محصــولات تقلبی یافت 
می شــوند؛ به عنوان مثال محصولات آرایشــی بهداشــتی با برندهای 
معروف آمریکایی که در کشور پاکســتان به صورت زیر پله ای تولید و با 

قیمت همان برند کارخانه اصلی به فروش می رسد.
رئیس اداره پیشــگیری و مقابله با قاچاق فراورده های سلامت اداره کل 
بازرسی سازمان غذا و دارو تصریح کرد: در حال حاضر اکثر محصولات 
آرایشی بهداشتی تقلبی قاچاق از مبدأ کشورهایی مثل دبی، پاکستان 

و هند افزایش یافته است.

صحرایی:
 فعالیت های تابستانه امسال متنوع 

و خلاقانه است
وزیر آموزش و پرورش گفت:۲۰ هزار پایگاه تابســتانه فعال شــده که 
می تواند میزبان چندین میلیون دانش آموز باشــد اردوهای متعددی 
هم پیش بینی شده است که از آن جمله می توان به اردوهای چند روزه 

اشاره کرد.

 فعالیت های تابستانی امســال در حالی از روز گذشته آغاز شد که وزیر 
آموزش و پرورش در آئین افتتاحیه فعالیت های تابستانی چندین بار از 
والدین خواست فرزندان خود را به شرکت در این فعالیت های تابستانه 

تشویق کنند.
رضا مراد صحرایی در پاســخ به این ســوال که فعالیت های تابســتانه 
امسال چه تفاوتی با فعالیت های تابستانه ســال های قبل دارد؛ گفت: 
برنامه پایگاه تابســتانی امســال چند ویژگی متفاوت با سال های قبل 
دارد؛ اول اینکه دوستان تلاش کردند همه ظرفیت های ممکن را درون 
وزارت آموزش و پرورش فعــال کنند. معاونت های پرورشــی، تربیت 

بدنی و سلامت همگی در یک ستاد فعالیت می کنند.
وزیر آموزش و پــرورش تفاوت دوم فعالیت های تابســتانه امســال را 
وجود تنوع مناســب در این فعالیت ها دانست و گفت: تلاش شده است 
فعالیت های جذاب و متنوعی داشته باشیم؛ پایگاه های متعددی پیش 
بینی شده است؛ ۲۰ هزار پایگاه تابستانه فعال شده که می تواند میزبان 
چندین میلیون دانش آموز باشد اردوهای متعددی هم پیش بینی شده 
اســت که از آن جمله می توان به اردوهای چند روزه یا اردوهای مهارت 
محور اشاره کرد.صحرایی افزود: من به عنوان ولی توصیه می کنم هرچه 
نوجوانان فعالیت کنند سلامتی روان، پویایی و نشاط بیشتری خواهند 
داشت. آمادگی بیشــتری هم برای مشــارکت اجتماعی دارند. دانش 
آموزان هرچه بیشــتر در فضای حقیقی اردوگاه ها و پایگاه تابســتان 
فعالیت کنند از فضــای مجازی فاصله می گیرند با مســئولیت پذیری 
اجتماعی آشنا و مأنوس می شــوند و واقعیات جامعه، فرهنگ، هویت و 

آداب اجتماعی خود را بیشتر یاد می گیرند.

دیوار

 معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ســتاد حقوق 
بشر جمهوری اسلامی ایران با اشاره به موافقت معاون 
اول قوه قضائیه با پیشــنهاد معاونت امــور بین الملل، 
گفت: مجتمــع قضایی ویژه رســیدگی بــه دعاوی و 
جرایم بین المللی در دادگستری استان تهران تشکیل 
می شود و ســاختار و تشــکیلات این مجتمع نیز ابلاغ 

شده است.
کاظم غریب آبادی با اشاره به اینکه این مجتمع با هدف 
تمرکز، هماهنگی و تســریع در رســیدگی به جرایم 
و دعاوی دارای جنبه بین المللی تشــکیل شده است، 
افزود: احقاق حقوق تضییع شده ایران و ایرانیان در اثر 
اقدامات کشــورهای خارجی، حمایت از حقوق اتباع 
غیر ایرانی و تسهیل دسترســی آنها به مراجع قضایی 

تخصصی از اهداف ایجاد این مجتمع است.
وی افــزود: ایجــاد تمرکز و ســاختار متناســب در 
دادگستری برای رســیدگی به موضوعات بین المللی، 

اتخاذ سیاســت حقوقی و کیفری مناسب و 
برخوردار از ســرعت، دقت و بازدارندگی در 
رسیدگی به دعاوی دارای وصف بین المللی، 
ارتقای کارآمدی و تقویــت ارتباط و تعامل 
بین مرجع قضایی و ضابطان در رســیدگی 
به پرونده های مربوطــه و اقناع افکار عمومی 
نسبت به جدیت نظام قضایی در رسیدگی به 

موضوعات ناقض حقوق ایــران و ایرانیان در عرصه بین 
المللی، اهم اهداف و ماموریت های این مجتمع قضایی 
اســت.غریب آبادی تصریح کــرد: مهمترین جرایمی 
که در این مجتمع به صورت تخصصی توســط قضات 
مجرب و متخصص در امور بین المللی رسیدگی خواهد 
شد، شــامل جرایم ارتکابی اتباع غیرایرانی و شرکاء و 
معاونین آنهــا، جرایم اتباع ایرانی در خارج از کشــور، 
جرایم ارتــکاب یافته علیه اتباع کشــورهای خارجی 
و جرایمی که داخل یک هواپیمــای ایرانی در خارج از 

ایران ارتکاب یافته و یــا هواپیمای خارجی 
در مواردی که دادگاه هــای ایران صلاحیت 

رسیدگی دارند، خواهد بود.
دبیر ستاد حقوق بشر ادامه داد: جرایم مرتبط 
با ماموران سیاسی و کنسولی خارجی و علیه 
اماکن و اموال سیاســی و کنســولی، جرایم 
تروریســتی که با حمایت کشورها و اشخاص 
خارجی ارتکاب می یابد و اجرای معاضدت های قضایی 
کیفری و جرائم قاچاق انســان و عبور غیر و مجاز از مرز 
از دیگر مواردی اســت که در این مجتمع ویژه پیگیری 
قضایی می شود.غریب آبادی همچنین به امور حقوقی 
که در این مجتمع مورد رســیدگی قرار خواهد گرفت، 
اشــاره کرد و گفت: تضییع حقوق ایرانیــان در عرصه 
های بیــن المللی، دعــاوی موضوع قانــون صلاحیت 
دادگســتری جمهوری اســلامی ایران برای رسیدگی 
به دعــاوی مدنی علیــه دولت هــای خارجی مصوب 

۱۳۹۰، دعاوی موضوع قانون مقابله با نقض حقوق بشر 
و اقدامات ماجراجویانه و تروریســتی آمریکا در منطقه 
مصوب ۱۳۹۶ و دعاوی موضوع قانون تشــدید مقابله 
با اقدامات تروریســتی دولت آمریــکا مصوب ۱۳۶۸ 
از جمله این موارد اســت.وی اظهار داشــت: همچنین 
دعاوی موضوع قانون مقابله بــا اقدامات خصمانه رژیم 
صهیونیستی علیه صلح و امنیت مصوب ۱۳۹۹، اجرای 
معاضدت های قضایی حقوقی، دعاوی اتباع غیرایرانی، 
دعــاوی موضوع مــاده واحده قانــون الــزام دولت به 
پیگیری و اســتیفاء حقوق اتباع و دیپلمات های ایرانی 
آســیب دیده از اقدامات دولت های خارجــی به ویژه 
دولت اشــغالگر آمریکا مصوب ۱۳۸۹ و دعاوی موضوع 
ماده ۱ قانون الزام دولت به پیگیری جبران خســارات 
ناشــی از اقدامات و جنایات آمریکا علیــه ایران و اتباع 
ایرانی مصوب ۱۳۹۵، از دیگر امور حقوقی اســت که در 

این مجتمع رسیدگی می شود.

قضایی

خریدار  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با اشــاره به اقدامات انجام شده برای مقابله 
با تب دنگی، با بیان اینکه تمام معاونت های 
وزارت بهداشــت برای مبارزه با پشه آئدس 
به عنوان عامــل بروز این بیمــاری، درگیر 
هســتند، در عین حال گفت: سهم وزارت 
بهداشــت برای مبارزه با پشه آئدس حدود 
۲۰ درصد است و تمام ارگان ها و سازمان ها 
باید وزارت بهداشــت را در این زمینه یاری 

کنند.
دکتر حسین فرشــیدی در نشست خبری 
که با موضوع »تب دنگی« برگزار شد، اظهار 
کرد: تمــام معاونت های وزارت بهداشــت 
برای مبارزه با پشــه آئدس درگیر هستند. 
سهم وزارت بهداشــت برای مبارزه با پشه 
آئدس حدود ۲۰ درصد است و تمام ارگان ها 
و ســازمان هایی نظیر گمــرک، نیروهای 
مســلح و ... در این زمینه فعال هستد. تمام 
ارگان ها و سازمان ها باید وزارت بهداشت را 

یاری کنند.
وی در این نشســت خبری با بیــان اینکه 
موضوع تب دنگی بســیار مهم است و باید 
بسیار به این موضوع توجه شود،  گفت: نظام 
مراقبت پشه آئدس در ســال ۹۵ درکشور 
تشــکیل شــد؛ در حالی که این پشــه در 
ایران وجود نداشــت. نظام مراقبت در سال 
۹۸ توانســت تخم پشــه آئدس را در بندر 
لنگه کشــف کند. نظام مراقبــت در زمانی 
که تشکیل شد، دســتورالعمل های درمانی 
مربوط به تب دنگــی را مطرح کــرد و این 
موضوع در کانون توجه ســازمان بهداشت 

جهانی قرار گرفت.
به گفته وی، ایران نخســتین کشوری بود 
که توانســت پشه آئدس را کشــف کند؛ در 
حالی که بیماری تــب دنگی در ایران وجود 

نداشت.
فرشــیدی ادامه داد: تمام کارشناســان در 
حال رصد و پایش برای کشــف پشه آئدس 

هستند.
وی ادامه داد: ســال ۹۸ پشــه آلــوده در 
شهرســتان لنگه اســتان هرمزگان پیدا و 
موضوع با حساسیت توسط وزارت بهداشت 
پیگیری شــد که با اقدام های گســترده و 

راهبرد فعال این وزارتخانه برای پیدا کردن 
بیماران از سال ۹۸ تا ۲۶ اردیبهشت امسال 
با وجود تســت های مختلف، هیچ بیماری 
فعالی که از داخل کشــور مبتلا به بیماری 

شده باشد، در کشور وجود نداشت.
فرشــیدی گفت: ۲۶ اردیبهشــت امسال 
متاســفانه تعدادی از بیماران مبتلا به تب 
دنگی از امارات وارد کشور شدند و طی چند 
هفته تعدادی بیمار مبتــلا به تب دنگی در 
تعدادی از اســتان های جنوبی شناســایی 
شد. این پشــه گزش و خون خواری را انجام 
می دهد و پیش از اینکه خون خواری را انجام 
دهد یک مــاده تولید می کند کــه آن ماده 

آلوده است.
وی با اشــاره به مقررات ســازمان جهانی 
بهداشــت گفت: یک بیماری کــه می تواند 
تبدیل به پاندمی شود باید گزارش شود اما 
امارات درباره شــیوع این بیماری گزارشی 
ارائه نــداده بــود. از ۲۶ اردیبهشــت تا به 
امروز، ۱۳۸ نفر به تب دنگی مبتلا شــده اند 
که از این تعداد فقط ۷ نفر در داخل مبتلا و 
مابقی وارداتی هستند. از پاکستان ۴ مورد 
و بنین و عمان هرکدام یــک مورد و امارات 

نیز ۱۲۵ مورد ابتلا به کشــور وارد شده اند. 
تا اوایل خرداد ماه، هیچ مورد انتقال داخلی 
نداشته ایم. در این بازه زمانی نیز یک نفر به 

دلیل ابتلا به تب دنگی فوت کرده است.
فرشــیدی گفت: تعــداد ۷ مــورد ابتلای 
داخلی بیانگر این اســت که بیمــاری را به 
خوبی کنترل کرده ایم. پشه آئدس در بندر 
خمیر و شهرستان سیریک در استان بوشهر 
شناسایی شد اما در حال حاضر پشه در این 
شــهرها وجود ندارد. وضعیت تب دنگی در 
کشور امارات مساعد نیســت به نحوی که 
بیمارستان ایرانیان در این کشور هیچ تخت 

خالی ندارد.
وی با اشــاره به ضرورت به ســازی محیط 
جهت مقابله با پشــه آئدس گفــت: باید از 
جمع شــدن آب در محل زندگی خودداری 
کرد؛ چرا که این پشــه قابلیت تخم گذاری 
در یک قاشق آب را هم دارد؛ در حالی که آب 
خروجی از کولرها در مناطــق جنوبی زیاد 
است. میزان بارش باران نیز در افزایش این 
پشه بسیار اثرگذار است و میزان ماندگاری 

آن زیاد است.
معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: این 

پشه به گزش انســان علاقه دارد و تا زمانی 
کــه خونخواری نکنــد از کار خود دســت 

نمی کشد.
فرشــیدی گفــت: پشــه های آلــوده در 
استان های بوشــهر، هرمزگان و سیستان و 
بلوچســتان به ویژه چابهار شناسایی شدند 
که بنابراین در اســتان های همجوار مانند 
فارس، خوزســتان و کرمان نیــز احتمال 
وجود پشــه آلوده وجود دارد؛ خوشبختانه 
اگرچه بیماران آلوده ای شناســایی شده اند 
اما تا کنون پشــه آلوده در این ســه استان 

وجود نداشته است.
وی ادامــه داد: پشــه »آئــدس ایجیبتی« 
و  هرمــزگان  بوشــهر،  اســتان های  در 
سیستان وبلوچســتان کشف شــده است. 
عمده موارد استان سیســتان و بلوچستان 
مربوط به شــهر چابهار اســت. همچنین 
پشــه »آئدس آروپکتوس« در استان های 
شمالی کشــور از جمله گیلان کشف شده 
است. منشاء ورود و بیماری هایی که توسط 
این دو پشه ایجاد می شود نسبت به یکدیگر 
متفاوت اســت. این بیماری در کشورهای 
فرانســه و ایتالیا نیز طی سال های گذشته 

اتفاق افتاده است.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با  بیان 
اینکه واکســن بیماری تــب دنگی در حال 
ســپری کردن مراحل کارآزمایــی بالینی 
اســت، اظهار کرد: واکســن مــورد تایید 
سازمان بهداشــت جهانی قرار گرفته است. 
البته ایران به واکســن تب دنگی نیاز ندارد؛ 
واکسن برای کشــورهایی است که شرایط 

نامساعدی دارند.
فرشــیدی درباره میزان مــرگ و میر تب 
دنگی گفــت: میــزان مرگ و میــر تین 
بیماری مانند کرونا نیســت و میزان مرگ 
و میر ناشــی از تب دنگی حــدود یک تا ۲ 

درصد است.
وی با بیان اینکه باران در گســترش پشــه 
آئدس اثرگذار است، گفت: به سازی محیط 
از گسترش پشه آئدس جلوگیری می کند. 
همچنین گرمای فصل تابستان برای کنترل 

پشه آئدس بسیار اثرگذار است.
فرشیدی با بیان اینکه از روش های مختلف 
برای کنترل پشه آئدس استفاده می کنیم، 
گفت: عــلاوه بر مه پاشــی و سم پاشــی از 
روش های نوین مانند عقیم سازی حشرات 
استفاده می شود. وزارت بهداشت با سازمان 
انرژی اتمی مذاکراتــی و توافقاتی حاصل 
کرده و عقیم سازی حشرات از ماه آتی آغاز 
می شــود. همچنین کنترل پشــه آئدس با 
اســتفاده از باکتری یک روش برای کنترل 

پشه است.
وی با بیان اینکه خبرنگاران در عرصه اطلاع 
رسانی پشه آئدس و تب دنگی نقش موثری 
دارنــد، گفت: وزارت بهداشــت بــه دنبال 
ترساندن مردم نیست و در جهت پیشگیری 
از ایــن بیمــاری گام برمــی دارد. اگرچه 
کشــور امارات از منظر تکنولوژی نســبت 
به ما عقب تر نیســت اما ا با اقدامات متعدد 
توانســته ایم این بیمــاری را کنترل کنیم. 
امارات دارای یک دســتگاه برای شناسایی 
بیماری تب دنگی است؛ اما این دستگاه را در 
اختیار ما قرار نمی دهد. پس از اینکه بیماری 
تب دنگی در بندر لنگه شناســایی شد ۲۰ 
درصد از ظرفیت بیمارســتان این شــهر به 

این بیماری اختصاص یافت.

خریــدار  وزیر علــوم، ضمــن تاکید بر 
تفاوت های بیــن علوم بنیــادی، کاربردی 
و توســعه ای گفت:بایــد برون دادهــای 
علوم مختلف را به رســمیت بشناســیم و 
ظرفیت های کشــور را به گونه ای مدیریت 

کنیم که بین آن ها توازن باشد.
 چندی پیش وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
در دهمیــن دوره مراســم گرامیداشــت 
ابوریحان بیرونی و تجلیل از پژوهشــگران 
جوان برجسته رشــته های علوم پایه کشور 
در فرهنگســتان علوم، به تفــاوت رویکرد 
نســبت به »مرجعیت علمی« اشاره کرد و 
گفت: در وزارت علوم و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی با این مشــکل مواجه هستیم که 
در زیرنظام های مختلف آموزشــی سلایق 
مختلفی وجــود دارد و نوع نــگاه آن ها به 

مرجعیت علمی متفاوت است.

چرا برخی نمی خواهند شاخص های 
مرجعیت علمی را بپذیرند؟

وی خاطر نشــان کرد: به همیــن دلیل در 
برخی مــوارد برای جــا انداختــن مفهوم 
مرجعیت علمی با مشــکل مواجه هستیم. 
برخــی نمی خواهند مرجعیــت علمی را با 
سبک و سیاقی که در علوم طبیعی مرسوم 
است، بپذیرند.بر همین اســاس وزیر علوم 
از رییس فرهنگســتان علوم خواســت که 
در فرهنگســتان تعریف کاملی از مرجعیت 

علمی و شاخص های آن ارائه دهند.
مفهــوم »مرجعیت علمی« نخســتین بار 

در سال ۱۳۸۴ توســط مقام معظم رهبری 
عنوان شد و در ســال های اخیر این مفهوم 
در موقعیت هــای مختلــف مــورد تاکید 
ایشان بوده اســت. همچنین این مفهوم در 
سال های اخیر در اســناد بالادستی کشور 
از جمله سند چشم انداز جمهوری اسلامی 
ایران در افق ۱۴۰۲، سیاست های کلیّ علم 
و فناوری، نقشــه جامع علمی کشور، سند 
تحول دولت ســیزدهم و … نیز مورد توجه 

قرار داشته است.
سال گذشــته نیز نخســتین همایش ملی 
مرجعیت علمی به درخواســت دفتر حفظ 
و نشــر آثار مقــام معظم رهبری توســط 
معاونــت پژوهشــی وزارت علــوم و مرکز 
تحقیقات سیاســت علمی کشــور برگزار 
شــد. با توجه به مباحث مطرح شده در این 
همایش و ضرورت این موضوع اندیشــکده 
مرجعیت علمی در مرکز تحقیقات سیاست 
علمی کشــور با هدف پیگیری موضوعات 
همایش ها و فعالیت هــای مختلف تبیینی، 

ترویجی و پژوهشی تشکیل شد.
در این مــدت صحبت های متفــاوت و گاه 
متضاد در مورد مرجعیت علمی مطرح شده 
است و علی رغم تلاش های انجام شده برای 
مشخص کردن ابعاد مختلف و شاخص های 
مرجعیت علمی، هنــوز رویکرد واحدی در 

مورد مفهوم مرجعیت علمی وجود ندارد.
بر همین اســاس ما در گفتگو با وزیر علوم، 
تحقیقــات و فنــاوری بــه اختلاف نظرها 
در مورد شــاخص های مرجعیــت علمی و 

شاخص های مرجعیت علمی پرداختیم.
دکتر محمدعلــی زلفــی گل در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به اســتفاده از دانش 
»علم سنجی« برای شاخص های مرجعیت 
علمی گفت: علم ســنجی در دنیا یک رشته 
شناخته شده، پذیرفته شــده و گران قیمت 
در دنیا اســت. مثل هر علم دیگری اصول و 
قواعد خاص خودش را دارد و ما نمی توانیم 

منکر آن شویم.

استفاده از علم سنجی برای تعیین 
شاخص های مرجعیت علمی

وی تاکید کــرد: شــاخص های مرجعیت 
علمی را دانش علم ســنجی مشخص کرده 
اســت و ما می توانیم از آن ها استفاده کنیم 
و با توجه به فرهنگ و دیدگاه خودمان آن ها 

را بومی کنیم.
وزیر علوم خاطر نشــان کرد: بــرای مثال؛ 
در علم سنجی میزان انتشــار مقاله، تعداد 
ارجاعات شــاخص هســتند و در کشور ما 
عنــوان می کنند کــه ما مقالــه ای مد نظر 
داریم که در راستای نیازهای جامعه باشد. 
بنابراین ما می توانیم برای مقالاتی که صرفاً 
بنیادی هســتند، یک امتیاز قائل شــویم و 
برای مقالاتی که مورد نیاز کشــور هستند، 
امتیاز دو برابر در نظر بگیریم و اگر منجر به 

فناوری شوند، سه برابر امتیاز قائل شویم.
وی با بیان این که ما نمی توانیم علوم بنیادی 
را نادیده بگیریم، ادامه داد: در رشــته هایی 
مثل ریاضی، فیزیــک و ... کار علمی انجام 

می دهند، فرمول جدید کشــف می کنند، 
جانــور، گیــاه یــا مولکول جدید کشــف 
می کنند؛ نمی توانیم به آن هــا بگوییم این 
کشــفیات به چه دردی می خــورد. چراکه 
نتایج علوم بنیادی ممکن است سال ها بعد 

مشخص شود.

برون دادهای علوم مختلف را به 
رسمیت بشناسیم

زلفی گل ضمن تاکید بر تفاوت های بین علوم 
بنیادی، کاربــردی و توســعه ای گفت: باید 
برون دادهای هر یک از این علوم را به رسمیت 
بشناســیم و ظرفیت های تحقیقاتی کشور را 
به گونه ای مدیریت کنیم که توازن بین این ها 
برقرار باشد.وزیر علوم در مورد اختلاف نظرها 

در مــورد شــاخص های مرجعیــت علمی 
گفت: واقعیت این اســت که اگــر منطق را 
بپذیریم، اختلاف نظرها کم می شــود. همه 
اختلاف نظرها به این دلیل اســت که برخی 
از ما آگاهی کامل نداریم. همچنین بسیاری 
از انتقادات به دلیل دلســوزی است. چرا که 
افراد منتقد افراد دلسوزی هستند؛ ولی باید 
به جایی برســیم که اختلاف نظرها را بتوانیم 

با هم جمع کنیم.
وی افزود: همواره ســوال می شود که »علم 
بهتر اســت یا ثروت؟« من در پاسخ به این 
افــراد می گویم »پدر بهتر اســت یا مادر؟« 
این ها موضوعاتی هســتند که بــا هم قابل 
جمع اند. بنابراین هم علم خوب اســت و هم 

فناوری.

مجتمع قضایی ویژه رسیدگی به دعاوی و جرائم بین المللی تشکیل می شود 
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روز دیپلماسی فرهنگی و تعامل با جهان
وقت گفت وگو

مهدی رضا ، کارشــناس فرهنگی  نقش اصلی دیپلماسی فرهنگی، 
ترویج گفت وگوی فراملی بین فرهنگ ها و ملل مختلف است که به ویژه 
امروزه تقابل غرب و جهان اسلام بر اهمیت این امر افزوده است. پر واضح 
است که گســترش بازیگران غیردولتی و نقش نهادهای دولتی، چه به 
تنهایی و چه در تعامل نزدیک با جامعه مدنــی، در ترویج فرهنگ خود 
در خارج از مرزهای ســرزمینی و بهره گیــری از از نقاط قوت فرهنگی 
خود در پیشبرد سایر اهداف سیاســت بین المللی آشکار است و یکی از 

محورهای گسترده دیپلماسی فرهنگی است.
دیپلماســی فرهنگی و نقش ارتقا یافته فرهنگ در سیاست هر کشور 
مشــارکت کننده در نظام بین المللی مدرن نقشــی حساس و اثر گذار 
است. دیپلماســی فرهنگی به کشــورها اجازه می دهد که با استناد به 
عناصر کلیــدی و نفوذ دولتهای خــود، به طور مســتقیم با مخاطبان 

خارجی، به انضمام مردم معمولی و رهبران افکار، در ارتباط باشند.
نفوذ بر روی تــوده های خارجی و آوردن آنها بــه صحنه بین المللی، به 
منظور فراهم آوردن فشــار موثر به دولتهای آنهــا، در نظر گرفته می 
شــود. در گذشــته، دولتها از فرهنگ به عنوان ابزاری برای حمایت از 
اهداف سیاســی و اقتصادی اســتفاده می کردند. امــروزه فرهنگ به 
عنوان یکی از سه رکن وابسته به هم )سیاست/امنیت، اقتصاد/تجارت 
و فرهنگ( نظام سیاست خارجی تلقی می شــود. این تحولات تاجایی 
است که فرهنگ نقطه کانونی دســتور کار دیپلماتیک بازیگران دولتی 
و غیردولتی اســت.فعالیت های رقبا در عرصــه فرهنگی و تلاش برای 
ضربه به فرهنگ ما به ویژه بین نســل جوان با بهره گیری از قدرت نرم، 
بسیار فزآینده شده و باید آسیب ها را شناسایی و به مقابله با هجمه های 
فرهنگی از طریق راهبــرد پژوهش محوری پرداخــت تحولات مدرن 
در عرصه روابط بین الملل نشــان می دهد که قرن بیســت و یکم عصر 
طلایی از نظر اهمیــت بازیگران فرهنگی در روابط بیــن ملتها خواهد 
بود که سیاست خارجی را بیش از گذشته تحت تاثیر خویش قرار داده 
است چرا که بازیگران غیردولتی ریز و درشــت در عرصه دیپلماسی و 
فرهنگ بســیار توانمند شــده اند. ظهور و گســترش تکنولوژی های 
نوین ارتباطــات، اهمیت یافتن افکار عمومی، جایگزین شــدن قدرت 
نرم به جای قدرت ســخت و تحولات دیپلماســی فرهنگی از سنتی به 
نوین موجب تولد دیــدگاه جدید »دیپلماســی پژوهش محور« برای 
تحقق اهداف دولت ها شــد.در همین راســتا و برای ارتقا سطح و عمق 
فعالیت های پژوهشــی و با هدف احیا امور پژوهشــی، احیا هسته ها و 
کانون های پژوهشــی در کنار اتاق فکر در مراکز حســاس و راهبردی 
فرهنگی کشــور به منظور زمینه ســازی بــرای شناســایی، جذب و 

همکاری نخبگان کشوری و منطقه ای تاثیر ویژه خواهد داشت.
انجــام فعالیت هــای پژوهش محور در حــوزه دیپلماســی فرهنگی، 
ضــرورت جهــان امــروز اســت و تشــکیل هســته های راهبردی 
پژوهش محــور در بخــش فعالیت هــای فرهنگــی - بین المللــی 
و دیپلماســی فرهنگی نیز بازوی اصلی انجام امور فرهنگی کشــور در 
این بخش حساس و حیاتی است چراکه پژوهش، موتور محرک توسعه 
همه جانبه، متوازن و پایدار در هر کشــوری است که بدون آن یا توسعه 

رخ نخواهد داد و یا همه جانبه، متوازن و پایدار نخواهد بود.
انجــام فعالیت هــای فرهنگی مبتنی بــر پژوهش محوری مســائل و 
مشــکلاتی را که نیاز به تفکر انتقادی و خلاق دارنــد را در اولویت قرار 
می دهد تا کنش گران فرهنگی بتواننــد توانایی های خود را برای طرح 
سؤال، تحقیقات در مورد طرح، تفسیر شواهد، شکل دهی توضیحات و 

استدلال ها و ارتباط با یافته ها توسعه دهند.
در این بــاره آنچه در وهله نخســت بدیهی می نمایــد اینکه »فرهنگ 
پژوهش« در حوزه دیپلماسی فرهنگی زمانی گسترش یافته و نهادینه 
خواهد شد که زمینه مناسب ایجاد شود و سیاستگذاران امر دیپلماسی 
فرهنگی بــر این بــاور و اعتقاد باشــند که پژوهش محور شــدن امور 

دیپلماسی می تواند راهگشای حل بسیاری از امور در این حوزه باشد.
با این وصف باید گفت که هر نوع پیشرفت و توسعه در حوزه دیپلماسی 
فرهنگی ارتباط مســتقیمی با تحقیقات علمی و تشــکیل هسته ها و 
کانون های پژوهش محوری در این حوزه دارد و رشــد و بالندگی کشور 

در این حوزه نتیجه سرمایه گذاری در بخش پژوهش خواهد بود.
همه آنچه به عنوان پیشــرفت علوم در دوره های گوناگون تاریخ شکل 
گرفته حاصل تلاش افرادی اســت که به عنوان پژوهشــگر و محقق در 
پی حل مسائل و موضوعات مختلف جامعه هستنددیپلماسی فرهنگی 
پژوهش محور به دنبــال تعریف و کشــف اصول و منافع مشــترک و 
ارزش های طرفیــن و با هدف تامین منافع ملــی در چارچوب ارزش ها 
و منافع مشــترک دنبال می شود تا دیپلماســی فرهنگی را در خدمت 
منافع ملی قرار دهد. خوشــبختانه جهت گیری پژوهشگران و نخبگان 
کشور در ســال های اخیر امیدواری بالایی در جامعه علمی کشور برای 
پژوهش محور کــردن فعالیت های فرهنگی ایجاد کرده و شــاخص ها 
به ویژه در تولید علم و فناوری حاکی از رشد و البته ثبات قابل قبولی در 
سطح بین الملل است و پژوهشــگران نیز موتور محرکه و محور توسعه 
همه جانبه کشور محسوب می شوند. همه آنچه به عنوان پیشرفت علوم 
در دوره های گوناگون تاریخ شــکل گرفته حاصل تلاش افرادی است 
که به عنوان پژوهشــگر و محقق در پی حل مسائل و موضوعات مختلف 
جامعه هستند.پژوهش محور بودن فعالیت های فرهنگی؛ تولید فکر و 
محتوا در سیاست های فرهنگی کشور را به دنبال خواهد داشت و به تبع 
آن امور اجرایی و عملیاتی از حالت تکرار، سادگی در سیستم فرهنگی 
و اجتماعی خارج و ایستایی جای خود را به پویایی در سیستم می  دهد. 
در چنین سیســتم پویایی افراد غیرمتخصص که متاســفانه در حال 
حاضر به دلیل ســادگی و پژوهش محور نبودن، بسیاری از امور سطوح 
مختلف را در اختیار دارند جایی نخواهند داشــت و شایسته سالاری و 
اخلاق  مداری حاکم می  شــود.اصل پژوهش محــوری در کنه فرهنگ 
اسلامی و ایرانی نهفته اســت و پژوهش توانمند موجب افزایش ضریب 
توسعه فرهنگی کشــور خواهد شد. روز دیپلماســی فرهنگی علاوه بر 
تکریم و تجلیل از افســران جنگ نرم در عرصه دیپلماســی فرهنگی، 
فرصت بسیار مغتنمی است که سیاست ها، برنامه ها و فعالیت های این 

حوزه را یادآوری و بازخوانی کنیم.

 
  جنگ جهانی دوم افتتاحیه جشنواره

 لندن ۲۰۲۴
 اســتیو مک کویین با یک درام از جنگ جهانی دوم شصت وهشتمین 
جشنواره فیلم لندن را افتتاح می کند.مک کویین برای سومین بار است 
که فیلمش جشنواره لندن را افتتاح می کند. پیش از این نیز »بیوه ها« 
در سال ۲۰۱۸ و »منگرو« در سال ۲۰۲۰ فیلم های افتتاحیه جشنواره 
لندن بوده اند.حالا و برای سومین بار درام سینمایی بلیتز ساخته استیو 
مک کویین که درامی درباره جنگ جهانی دوم است شصت و هشتمین 
جشــنواره فیلم لندن را افتتاح می کند. این فیلم متعلق به کمپانی اپل 
اســت.هریس دیکینســون، بنجامین کلمنتاین، کتی بــرک، پل ولر 
و اســتفن گراهام دیگر بازیگران این فیلم هستند.داســتان این فیلم 
درباره جورج ۹ ساله با بازی الیوت هفرنان در لندن زمان جنگ است که 
مادرش ریتا با بازی سیرشــا رونان او را برای حفظ جانش به حومه شهر 
می فرســتد، اما جورج به لندن بازمی گردد و مادر به جست وجوی پسر 
گمشــده اش می پردازد.مک کویین فیلمش را فیلمی درباره لندنی ها 
خواند کــه در تجلیل از این که چگونه ســاکنان این شــهر حمله های 
سهمگین را تاب آوردند، ســاخته شده و گفت هســته اصلی فیلمش 

داستان خانواده ای از طبقه کارگر در زمان جنگ است.

یادداشت

قاب

 »اپرای شیدا«، جدیدترین فعالیت هنری پرواز همای 
اســت که توانســته هارمونی معناداری میان نمایش، 
کنســرت و فلوآرت برقرار کرده و به اپرایی برســد که 

مخاطب خود را قویا تا انتها حفظ می کند.
اپــرای شــیدا به عنــوان جدیدترین فعالیــت پرواز 
همای، این شــب ها در مجموعه کاخ نیاوران در حال 
برگزاری اســت. اپرایی که تلاش دارد تا با بهره مندی 
از یک داستان اساطیری، پروژه ای بزرگ را در پیشگاه 

مخاطب به نمایش بگذارد.
نکته مهمی کــه در این اپرا وجود دارد، مســاله مندی 
روایت و تلاش برای رســیدن به یک رومنس خطی و 
درنهایت تراژدی بزرگی اســت که مخاطــب خود را 
به نوعــی میخکوب می کنــد. این مهندســی روایت 

سبب شــده تا مخاطب، در لحظات یک سوم 
ابتدایی، با تم عاشقانه و سرمستی صرف، به 
تماشای اثر بنشــیند، این درونمایه در میانه 
کار به خوبی می تواند چالش های دراماتیکی 
را به وجــود آورده و مخاطــب را پیگیرتر از 
قبل به هســته مرکزی روایــت متصل کند. 
در یک سوم انتهایی داســتان که چالش ها، 

عمیق تــر می شــوند و مخاطب منتظر بازشــدن گره 
دوقطبی داستان اســت، تراژدی بزرگی رقم می خورد 
که به نوعی بهترین پایــان برای این داســتان بود که 
توانست مخاطب را به شکل درســتی، تحت تاثیر قرار 
دهد.در کنار این مهندسی هوشمندانه، ترتیب درستی 
که برای ورود به عناصر داستانی و شاکله اپرایی شد نیز 

توانســت تنوع خوبی به این داستان طولانی 
دهد. در ایــن کار، مخاطــب علیرغم اینکه 
شاهد یک نمایش اســت، یک کنسرت را نیز 
تجربه می کند و از هنر فلوآرتیســت این کار 
نیز بهره مند می شود. مهندسی خوبی که در 
چارت بندی این کار لحاظ شد، ضمن اینکه 
تنوع مضمونی خوبی به اثر بخشید، سبب شد 
تا این داستان نســبتاطولانی از ریتم نیفتد و مخاطب، 
در هر برهه از داستان، مشــتاقانه حوادث آن را دنبال 
کند.ضمن اینکــه زیرلایه کمیکی کــه در پس زمینه 
اندیشیده شــده بود نیز کمک بزرگی به انبساط خاطر 
مخاطب و تغیر فضا از تک قطبی چالش های عاشــقانه 
داســتان به عمل آورد و اشــتیاق مخاطب برای دنبال 

کردن داستان را بیشتر کرد.
اجرای پرواز همای نیز در صدر خواســته های مخاطب 
بود. خواننده ای که در متقضیات قصه، توانست قطعات 
مرتبطی را اجرا کــرده و جالب آن که ایــن قطعات، با 
تسلطی بالا و بدون هیچ تپق و مشکلی اجرا شد. جالب 
آن که در برخی از این قطعات، تحرکات بالای جسمانی 
نیز در اجرای مســلط قطعات تاثیر نگذاشــت و پرواز 
موفق شد تا با اســتیلای تمام، قطعات این اپرا را برای 

مخاطبانش اجرا کند.
در مجموع اپرای شــیدا، موفق شــد تا نیــاز مخاطب 
در دیدن و شــنیدن یک اپرا را به خوبی پوشــش دهد. 
داستان جذابی داشت و بازیگران توانستند تبحر خوبی 

در نقش آفرینی هایشان داشته باشند. 

اپرای شیدا

عطیه مــوذن  کامــران تفتــی مجری 
»هم وطنز« با اشــاره به دغدغه مردمی این 
برنامه نســبت به فرهنگ شــهرهای کمتر 
دیده شده در قاب رســانه ملی بیان کرد که 

اجرای این برنامه را با سر پذیرفته است.
 »هم وطنز« از جملــه برنامه های گفت وگو 
محوری است که از ابتدای نوروز روی آنتن 
شبکه دو ســیما رفت و کامران تفتی اجرای 
این برنامه را بر عهده گرفــت. »هم وطنز« 
تلاش کرد به میان شــهرها و اســتان های 
مختلف برود و هــر بار زبان مــردم یکی از 
شهرهای کشــور باشــد. به این ترتیب که 
مردم آن شــهر در اســتودیو برنامه حضور 
می یابند و هنرمندان و چهره های آن شهر 
نیز مهمــان برنامه می شــوند؛ چهره هایی 
که یا خاستگاهشــان آن شــهر بوده و حالا 
در پایتخت مستقر هســتند یا از خود شهر 

دعوت شده اند.
مدتی اســت تصویربرداری و ساخت فصل 
اول مجموعه »هم وطنز« به پایان رســیده 
است اما ۱۴ قســمت از این فصل باقی ماند 
که به دلیــل وقایع اخیر از شــهادت رئیس 
جمهــور تــا تولید و پخــش برنامــه های 
انتخاباتی و تغییر کنداکتور، دیگر به پخش 
نرسید اما بعد از ایام محرم و صفر روی آنتن 

خواهد رفت.
عوامــل ایــن برنامــه طــی نشســتی در 
خبرگزاری مهر حضــور یافتنــد و درباره 
»هم وطنــز« و غفلــت از مردم شــهرهای 
دورافتاده و کمتر دیده شــده در رسانه ملی 

سخن گفتند.
کامران تفتی مجری، حســین امانی تهیه 
کننده و امین طیب طاهر ســردبیر برنامه 
در این نشســت بــه ارائه نکاتشــان از ایده 
شــکل گیری، اجرا و همچنین قیاسی که 
بین این برنامه و »خندوانه« شــکل گرفت، 

پرداختند.

 فکر می کنم »هم وطنز« را می توان 
جزو اولین کارهای مرکز ســیمرغ به 
حســاب آورد که به آنتن رسید، ایده 
از آنجا شکل گرفت یا آنها صرفا حامی 

بودند؟
حسین امانی: خدا را شــکر یک کست فوق 
حرفه ای در این کار موثر بودند؛ آقای مجید 
اکبرشــاهی به عنوان مدیــر مرکز در راس 
این ایده و آقای فضل الله شــریعت پناهی و 
دیگر مدیرانی که در این مرکز کار می کنند 
همه در ســاخت برنامه دخیل بودند. ما این 
طرح را به مرکز ســیمرغ بردیم، ۶ ماه روی 
آن کار و چکــش کاری کردیم تا اولین طرح 
و اولین خروجی مرکز سیمرغ شد. قرار بود 
تولیدات خاص و ویژه سازمان در این مرکز 
اتفاق بیفتد و مثل ســیمافیلم که مختص 
ســریال ها فعالیت دارد این مرکز برای آثار 
غیرنمایشــی باشد و بقیه شــبکه ها هم به 

تولیدات ب و ج بپردازند.

 این طرح از خود شما بود یا مرکز؟
امانی: طرح بــرای خود ما بود کــه به مرکز 

بردیم و بعد پخته تر شد.
دانش اینکه روبروی مردمی نشســتی که 
انتخاب هــای گوناگونی در سراســر جهان 
دارنــد و اینکه شــما چه محتــوا و خوراک 
فرهنگــی ای را حتی در کلام بــا مخاطب 
تقســیم می کنید همــه تعییــن کننده 
است*آقای تفتی ما شــما را بارها در قامت 
مجری هم دیده ایم و شــاید حضور در این 
مجموعه اتفاق عجیبی نبــود. اما می توان 
گفت پــس از چندیــن برنامه، اجــرا را به 
عنوان یک حرفه در نظر گرفتید یا همچنان 

بازیگری حرفه اول شماست؟
کامران تفتی: همیشــه بازیگری حرفه اول 
اســت همه این ها برای مــن زیرمجموعه 
بازیگــری قــرار دارد. صادقانه نســبت به 
موضــوع و برنامه ای هم که پیشــنهاد می 
شود، تصمیم می گیرم. قبل ترها بازیگران 
فکر می کردند که اگر قرار باشــد اجرا کنند 
از حیطه بازیگری جدا می شــوند یا اگر قرار 
باشــد خوانندگی کنند از فضای حرفه ای 
بازیگــری دور می شــوند. درصورتی که به 

تدریج، زمانه ثابت کرده اســت که شما هر 
چقدر بتوانید در تجربه هایی که دارید موفق 
تر عمل کنید پایه و بنیــان اصلی کار یعنی 
بازیگری خراب نمی شود. همه اینها به نظر 
من زیرمجموعه بازیگری هستند و من اجرا 
را هم به شیوه بازیگری نگاه می کنم. همان 
سبک و سیاق را به کار می گیرم و از ابزارهای 
بازیگری استفاده می کنم که بتوانم اجرای 
متفاوتی داشته باشم تا صرف اینکه مجری 
ای باشــم که فقط بخواهم برنامه اجرا کنم. 
همیشه این شــکلی بوده اســت که اگر به 
گروهی علاوه شــدم به خاطر خــود کار و 
مجموعه کار بوده و لازمــه اش این بوده که 
ویترین درستی داشته باشــد. این ویترین 
نیاز به ابزار درســت، حرکت درست، شیوه 
ارتباط برقرار کردن درست، روابط عمومی 

درست و ... دارد.
دانش اینکه روبروی مردمی نشســتی که 
انتخاب هــای گوناگونی در سراســر جهان 
دارنــد و اینکه شــما چه محتــوا و خوراک 
فرهنگــی ای را حتی در کلام بــا مخاطب 
تقســیم می کنید همه تعیین کننده است. 
یکی از ویژگی هایی که »هم وطنز« داشت 
این بود که ما داریم به همــه فرهنگ هایی 
که زیر یــک چتر قومیتی در ایران زیســت 
می کنند، ســر می زنیم. ما رنگین کمانی از 
اقــوام را داریم و این برنامه باعث می شــود 
در عین آشنایی مردم با یک قومیت بتوانیم 
انعکاس درســتی از گویش ها، به کارگیری 
واژگان، پوشش و نوع رفتار کردن این اقوام 
را نمایش دهیم. الان همه آدم ها در شــبکه 
های اجتماعی به راحتی قضاوت می شوند 
و اگر بلد نباشــید از چه کلمــه ای در اجرا 
استفاده کنید یا چگونه انرژی انتقال دهید 
در کســری از ثانیه و در کلاکت اول برنامه 

دچار بن بست می شوید.
خدا را شــکر »هم وطنز« از این دیوار رد شد 
و تمام تــلاش و تاکید گروه بــر این بود که 
نسبت به شــهر و دغدغه های آن شهری که 
از آن حرف می زنیم، راســتگو باشیم. مثلا 
مردم شــهر کوچک دورافتــاده ای که غذا 
یا کلام ســاده ای دارند ولی ســال ها با این 
فرهنگ زیست کرده اند، اگر ببینند برنامه 
رســانه ملی نگاهش متوجه آن هاست و از 
زبان مجری برنامــه، کلام آن ها بیرون می 
آید یا فرهنگ غذایی شان، نشانه های دینی 
و رفتاری یا واژه های عامه و دســتاوردهایی 
کــه در شهرشــان به آنهــا می بالنــد، در 
»هم وطنز« انعــکاس دارد حال خوبی پیدا 
می کنند. من این برنامــه را به دلیل نگاهی 
که داشــت و اجازه داد این میــزان به مردم 
نزدیک شوم با ســر پذیرفتم و به نظرم دیگر 
تفکیکی بــرای اجرا یا بازیگــری این میان 

مطرح نیست.

فکر می کنم آخرین اجرای شــما 
»دست فرمون« در شبکه نسیم بود. 
بعد از آن پیشــنهاد دیگری هم برای 

اجرا داشتید؟
تفتــی: بله هم در شــبکه نمایــش خانگی 
پیشــنهاد اجرا داشــتم و هم تلویزیون اما 

همانطور که گفتــم موضوع برنامه ها خیلی 
برایم مهم اســت. گروهی کــه »هم وطنز« 
را تشــکیل دادند گفتند سراغ شهرها و آدم 
هایی می رویم کــه در تلویزیون کمتر دیده 
شده اند. همیشــه این گلایه بوده است که 
چرا شهرســتانی ها در تلویزیــون محدود 
هستند یا چرا در تلویزیون فقط سراغ مرکز 
اســتان ها می رویم. مردم این شهرها هر بار 
تلویزیون را نگاه کرده اند، با خودشان گفته 
اند چون در مرکز اســتان زندگی نمی کنند 
نباید دیده شوند. سال ها دیده اند که درباره 
یک عده صحبت می شــود پس برایشــان 
سوال بوده است که صدای آن ها کجا شنیده 
خواهد شد؟ خیلی برای شخص منِ کامران 
تفتی این مهم بود که ایرانــی که قوم های 
مختلف در آن زیســت می کننــد در قاب 

تلویزیون دیده شود.

 اقوامی که پس از چهــار دهه تنها 
2 ســریال »پایتخت« و »نون.خ« را با 

تمرکز بر آنها ساخته ایم.
تفتی: زنده بــاد و اگر اعتراضــی، تعریفی، 
نقدی هم وجود داشته باشد از دل خود این 
اقوام مطرح نمی شــود. نهایت با یک منتقد 
گفت وگو می کنیم و از زبان او می پرســیم. 
درحالی که »هم وطنــز« رویکردش همین 
بود که زبان این مردم باشد و خود این مردم 
دیده شــوند. اگر ما درباره سبزوار حرف می 
زنیم خود آنها در برنامه حضــور می یابند. 
خودشان از کلماتشان، شــرایط اعتقادی، 
زیست، فرهنگشــان و ... حرف می زنند. در 
این برنامه فضا برای استندآپ کمدین های 
شــهری که قرار بود درباره آن حرف بزنیم 
هم فراهم بود. همچنین هنرمندان صنایع 
دستی و دیگر هنرمندان شــهر مذکور هم 

دعوت می شدند.
این حــرف ها را به پــای ایــن نگذارید که 
بخواهم بگویم »ماســت من ترش نیست« 
خیر درباره واقعیت برنامــه حرف می زنم. 
ما ســعی کردیم دربــاره تمامیت فرهنگ، 
اعتقادات، فرهنگ غذایی، فرهنگ پرورش 
هنرمندان و ... در یک شــهر صحبت کنیم 
و اینها نکاتی اســت که به نظــرم برای این 
برنامه تمایز ایجاد کرده بــود. برخی دچار 
سوءتفاهم شــده بودند چون ما برنامه های 
سرگرم کننده ای داشته ایم که در این فضا 
در کلاکت های ۸۰۰ قسمتی ساخته شده 

است.
رامبد جوان بسیار برنامه ساز فوق العاده ای 
است و »خندوانه« هم بسیار برنامه جذابی 
اســت اما ما انصافا از پایه و بنیان از خشــت 
اول دنبال یــک برنامه مردمــی بودیم و نه 
»خندوانه«*اجازه دهید حالا که بدون اسم 
به »خندوانه« ارجــاع دادید من با صراحت 
بیشتری شائبه ای را مطرح کنم. مخاطبی 
که در وهله اول میزانســن، چیدمان، دکور، 
حضور مردم و حتی محتوا را می بیند شاید 
اینقدر تخصصی متوجه رویکردهای برنامه 
نشود و به همین دلیل هم ابتدا این برنامه با 

»خندوانه« مقایسه شود.
تفتی: رامبد جوان بســیار برنامه ساز فوق 

العاده ای اســت و »خندوانه« هم بســیار 
برنامه جذابی اســت امــا ما انصافــا از پایه 
و بنیــان از خشــت اول دنبال یــک برنامه 
مردمی بودیــم و نه »خندوانه«. حســین 
امانی و گــروه ســردبیری و حتی مجموعه 
مدیران در ســیمرغ و در ســازمان بنا را بر 
این گذاشته بودند که برنامه ای مردم محور 
داشته باشیم. وقتی چنین برنامه ای دارید 
پس از ملزومات آن مثل استندآپ کمدی، 
بازی های ســرگرمی محور، رنگ های شاد 
در دکــور، انرژی اجرا کننــده و همه مولفه 
های این چنینی اســتفاده مــی کنید که 
برای یک برنامه ســرگرم کننــده طراحی 
شده اســت و الفبای این برنامه هاست. پس 
حتما برنامــه ای که قبل تر بــا این ویژگی 
ها طراحی شده اســت با برنامه های بعدی 
مقایسه می شــود. چون آن برنامه چندین 
سال روی آنتن بوده اســت و چشم مردم به 
آن عــادت دارد. اتفاقا اقبال ماســت که در 
کلاکــت اول با برنامه ای که ۸۰۰ قســمت 
روی آنتــن رفته و بــرای مردم برند شــده 
است مقایسه شــده ایم. خودم از این بابت 
خیلی خوشــحالم که توانسته ایم برنامه ای 
را روی آنتن ببریم که همــه این مولفه ها را 
در خودش جا بدهد از بابت شادی و طنزی 
که کمدین های ما دارند. »هم وطنز« اتفاقا 
در همین بخش هم به کمدیــن ها و چهره 
هایی بها داده است که تا به حال دیده نشده 
بودند. ما سراغ کســانی رفتیم که در همان 
شــهرهایی که از آنها حرف می زنیم زیست 
کرده اند، به هنرمندانی احترام گذاشته ایم 
که اهل همان شــهر و خطه بوده اند و حتی 
اگر در آن شهر ســاکن نبوده اند خاستگاه 
و زادگاهشــان به همان شــهر مربوط بوده 

است.

پس شــما از جنبه مثبــت به این 
مقایسه نگاه کردید.

تفتی: بله به شدت نگاه من مثبت است. نکته 
منفی ای نیست. همه ما زیر چتر تلویزیون 
کار می کنیم و برنامه سرگرم کننده ای مثل 
»خندوانه« و برنامه های مشابه سعی دارند 

به نگاه مردم نزدیک شوند.

نکته ای که بیشــتر این ذهنیت را 
پیش آورد میزانسن برنامه بود و شاید 
هم برای برخی این سوال به وجود آمد 
که اگر قرار اســت برنامه های مشابه 
»خندوانه« ساخته شــود چرا خود 

»خندوانه« روی آنتن نیست.
تفتی: خیلی رویکرد برنامــه »هم وطنز« با 
»خندوانه« متفاوت اســت. ماجرا هم این 
است که مدیران ســازمان روی برنامه های 
خودشان چشم و هم چشمی ندارند اما ما از 

بیرون به این ماجرا نگاه منفی داریم.

یعنی نگاه مدیران هــم این نبوده 
اســت که بگویند برای شــبکه دو 

»خندوانه« بسازید؟
تفتی: خیر اصلا اینگونه نیســت و رویکرد 
»هم وطنز« کاملا متفــاوت از »خندوانه« 

بود. مــا در »هم وطنز« شــهرمحور، اقلیم 
محور، فرهنگ محور و بومی محور هستیم. 
البته می دانم برخی یک گوی قرمز آن وسط 
می بینند و بعد مــی گویند این »خندوانه« 
اســت. با این حال حتی این قیاس به نظرم 
منفی نیســت و اگر از این منظر نگاه کنیم 
که »خندوانه« یک برنامــه جذاب بوده که 
برای مردم جا افتاده اســت و حالا برنامه ای 
بتواند یادآور آن باشــد چه اشکالی دارد. ما 
از رنگ های شــاد و متنوعی استفاده کرده 
ایم و شــاید از لحاظ بصری بــا »خندوانه« 
شباهت داشــته باشیم اما مســیر ما کاملا 

متفاوت است.
امین طیب طاهر: یک نکته ای که این قیاس 
را پررنگ کرده است پرتیکابل وسط صحنه 
اســت که از روز اول در طراحی ما نبود. قبل 
از ضبط اصلی به این نتیجه رسیدیم که باید 
صحنه بالاتر بیاید و در ضبط صفر این دکور 
را اضافــه کردیم. در عین حال ســوالم این 
است که چه اشکالی دارد من از تجربه خوب 
رامبد جوان استفاده کنم. بالاخره سلیقه و 
ذائقه مخاطب هم مهم اســت. چه حسنی 
دارد که ما چــرخ را از اول اختــراع کنیم، 
حتما ما هم از »خندوانه«، »دورهمی« و ... 
ایده می گیریم. مــا کلی نمونه های خارجی 
دیدیم و ایــن ایده گرفتــن طبیعت برنامه 
هاست. مهم این اســت که ببینیم این ایده 
از جهان برنامه بیرون زده است یا خیر. فرم 
همیشه کمک می کند، مگر مهران مدیری 
در »دورهمی« از فــرم دیگری ایده نگرفت. 
آیا اســتندآپ کمدی از ابتدا فقط در برنامه 
»خندوانه« داشته ایم؟ چه اشکالی دارد که 
از برنامه های دیگر ایده یا وام بگیریم. ما در 
یکی از برنامه ها درباره دوبله و یکی از شهرها 
صحبت می کردیم و سراغ بهاره سرگلزایی 
رفتیم که از استعدادهای »عصر جدید« در 
حوزه دوبله بود و اتفاقا دلخــور بود که چرا 
فراموش شده است؟ ما در این برنامه دوباره 
به او فرصــت دادیم. ما فکــر کردیم اگر می 
خواهیم درباره بم حرف می زنیم فکر کنیم 
چهره مطرحش چه کســی است؟ دغدغه و 
فرهنگش چیست؟ و این خانم یکی از همان 
افراد بود. مهم این است که در همه ایده ها از 
جهان برنامه خارج نشــدیم. حتما به برنامه 
ما نقد هم وارد است. با این حال باید در نظر 
بگیریم »خندوانه« و »هم وطنز« هر ۲ برای 
تلویزیون است. مثل این است که الان یکی 
بگوید محفل از »عصــر جدید« ایده گرفته 
اســت درصورتی که قبل از »عصر جدید« 

هم کلی برنامه استعدادیابی داشته ایم.

 مساله این است که گاهی آن رویکرد 
متفاوتی که شما می گویید در برنامه 
ای که به کپی متهم شــده دیده نمی 
شود. در شبکه دو حتی برخی درباره 
»ســیدخندان« هــم معتقدند که از 

»خندوانه« ایده گرفته است.
حسین امانی: قیاس مع الفارق است درباره 
»سید خندان« و »خندوانه« هم باید گفت 
۲ برنامه کاملا مجزا هســتند. هر برنامه ای 
قواعدی دارد. ســیت کام تعریفــی دارد و 
زمانی که مثلا در یک ســیت کام خنده می 
گذارید نمی توان گفت از ســریالی که قبلا 
با این قاعده ساخته شده تقلید کرده است. 
قواعد برنامه اســت که دکور باید شاد باشد. 
اتفاقا نه خــود ما نه در مرکز ســیمرغ نمی 
خواستند که برنامه شبیه »خندوانه« باشد. 
شبیه شدن یک مشــکل دارد که یک تازه 
متولد شــده ۹ ماهه را با یک جوان ۴۰ ساله 
مقایســه می کنند که اصل آن هم براساس 

یک چیدمان بوده است.

 پس بحث نبود خلاقیت نیست!
کامران تفتی: باید نگاهمان را اینگونه تغییر 
دهیم که آنچه را که شخص دیگری قله اش 
را فتح کرده است اگر من هم از همان مسیر 
می روم بــه جای نگاه کــردن به کفش فتح 
او به نیتش نگاه کنم. برنامه های تلویزیونی 
از خاســتگاهی می آیند که در فرم خیلی به 
یکدیگر شبیه هستند و تنها جایی که وجه 

تمایز دارند، محتواست.

من آن مجنون شیدایم...



وضعیت باورنکردنی استقلال در بازار تابستانه

 هیچ کس خریدهای جدید را گردن نمی گیرد!
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میدان

معــاون وزارت ورزش قهرمانی گفت: در چهار ســال 
آینده شاهد درخشش هندبال خواهیم بود.

محمد شــروین اســبقیان، معاون فرهنگی و توسعه 
ورزش قهرمانی در حاشــیه مجمع سالیانه فدراسیون 
هندبال اظهار کرد: اگــر وضعیت هندبال را رصد کنیم 
بعد از حضور آقای پاکدل موفقت هــای قابل قبولی  را 
کســب کرده که قابل دفاع اســت. در چهار سال پیش 
رو هم شاهد درخشش هندبال خواهیم بود. در جریان 
هســتم که او چقــدر از وزارت و معاونت ها موضوعات 

مختلف را پیگیری می کند.
او افزود: ما در فدراســیون هندبال این روزها شــاهد 
اتفاقات خوب هستیم. در مسیر ورزش قهرمانی چشم 
انداز خوبی را متصور هســتیم. دیدگاه ما این است که 

قطعا هندبــال کشــور به روزهــای خوبی 
نزدیک خواهد شــد. دومیــن موضوع بحث 
فرهنگی اســت. به نظر من بحــث معنویت 

مهمتر است.
 اگر این مســائل فرهنگی ابتر بماند ســبب 
دردســر می شــود. بایــد دو بــال هواپیما 
هماهنگ باشــند اگر یکی مشــکل دار شود 

قطعا این پرواز به هدف مطلوب نمی رســد. در ورزش 
معتقدیم که ورزش قهرمانی یک بال و بخش فرهنگی 
بال دیگر هواپیماســت و در این صورت است که پرواز 

اوج خواهد گرفت.
معاون وزارت ورزش گفت: بر اساس دستور وزیر حکم 
من معاون فرهنگی و توســعه ورزش قهرمانی اســت. 

معنی آن این اســت که موضوعات فرهنگی 
در کنــار ورزش قهرمانــی اهمیــت دارد. 
فدراسیون هایی که در بعد فرهنگی فعالیت 
می کنند مورد ارزیابی قــرار می گیرند. این 
ارزیابی در دنیای فانی است اما اصل ارزیابی 
روزی اســت که بایــد پاســخگوی فعالیت 

خودمان باشیم.
اسبقیان افزود: رئیس جمهور سه بار در مراسم تکریم 
ورزشــکاران قرار می گیرد و ما بدهی به ورزشــکاران 
نداریم. اعتبــارات قابل ملاحظه ای به فدراســیون ها 

پرداخت شد که سابقه نداشته است. 
بالای ۷۵ درصد بودجه در خرداد تخصیص داده شد که 
سابقه نداشته است که با تلاش رئیس جمهور شهید و 

تلاش وزیر ورزش بوده است. امیدواریم با یک انتخاب 
خوب و اصلح اینها ادامه داشــته باشــد. امیدواریم در 
مرحله دوم جامعه هندبال به پــای صندوق های رای 

خواهند آمد.
اســبقیان در پایان گفت: پاکدل تعامــل خوب و کار 
جهادی خوبی دارد کــه اینها نوید روزهــای خوب را 

می دهد.
 امیــد دارم کــه ایــن فدراســیون می توانــد جــزو 
فدراسیون هایی باشــد که در چهار سال آینده سهمیه 
المپیک می گیرد. می دانیم که با تدابیر پاکدل و تلاش 

ورزشکاران شاهد این مهم باشیم.
او در پایان گفت: قرارداد ســاخت کمپ را هم پیگیری 

می کنم تا مشکل حل شود.

 تیم ملی تکواندو کشــورمان با برتری برابر میزبان در 
فینال جام جهانی بــرای دومین دوره متوالی مقتدرانه 

روی سکوی قهرمانی ایستاد.
 جام جهانــی ۲۰۲۴ تکواندو به صــورت تیمی از روز 
دوشــنبه ۱۱ تیرماه بــا حضور تیم هایــی از مراکش، 
ســاحل عاج، چین، هند، ایران و کره جنوبی به عنوان 

میزبان این رقابت ها در شــهر »چانچئون« آغاز شد که 
تیم ملی آقایان کشــورمان مقتدرانه توانست از عنوان 

قهرمانی خود دفاع کند.
در روز نخســت این مســابقات در رقابت های بخش 
تیمی آقایان تیم ملی ایران در مبارزه نخست به مصاف 
ســاحل عاج رفت و در دو راند متوالی و با نتایج ۱۷۵ بر 

۳۰ و ۱۴۰ بر ۸۰ )امتیازات به صورت تیمی محاســبه 
می گردد( به برتری رســید و راهی فینال شد. در دیدار 
نهایی نیز ملی پوشــان شایسته کشــورمان برابر کره 
جنوبی ۱۷۵ بر ۱۱۵ و ۱۴۰ بر ۷۰ پیروز شــدند و جام 

قهرمانی را برای دومین دوره متوالی بالای سر بردند.
همچنین تیم های مراکش و ســاحل عاج برای کسب 

رتبه سوم به مصاف هم رفتند که نهایتا تیم مراکش به 
نشان برنز دست یافت.

تیم ملی ایــران با ترکیــب مهدی عابدینــی، محمد 
حسین یزدانی، علی خوش روش و ابوالفضل زندی در 
گروه آقایان با مربیگری رضا ایمــان زاده در این رقابت 

ها حاضر شد.

چهره

تکواندو

خریدار  در سایه سکوت رسانه ای باشگاه 
استقلال، گفته می شود آبی ها با دو بازیکن 
بوســنیایی به توافق قطعی برای همکاری 
رســیده اند و این توافقــات جنجال برانگیز 

شده است.
از  یکــی  گذشــته  فصــل  اســتقلال   
پرحاشــیه ترین فصل های خــود در تاریخ 
لیگ برتر را پشــت سر گذاشــت و پیش از 
آنکه لیگ بیست وســوم رســماً آغاز شود، 
تنش ها میان کادرفنی و مدیریت باشــگاه 
آغاز شــد و تا روزهای پایانی فصل هم ادامه 
داشــت؛ تنش هایی که به نظر می رسد در 
مسیر ناکامی استقلال در قهرمانی در لیگ 
برتر و حذف زودهنگام از چرخه مســابقات 
جام حذفی موثر بود. بعد از تغییر و تحولات 
مالکیتی و البته مدیریتی، تصور می شد که 
تنش هــا پیرامون تیمِ پرطرفــدار پایتخت 
تقلیل پیدا کند امــا نه تنها خبری از کاهش 
حاشــیه ها نیســت که وضعیتی بحرانی بر 

استقلال حکم فرما است!
جواد نکونام کــه هنوز مجوز کار او رســماً 
صادر نشده و استقلالی ها درباره این موضوع 
شفاف ســازی نکرده انــد، برخــلاف فصل 
گذشــته که بارها با مصاحبه های جنجالی 
علیه رونــد نقل وانتقالاتــی تیمش موضع 
گرفت، تصمیــم به تغییر سیاســت کاری 
خود گرفته و در روزهای اخیر، واکنشــی به 
روند نقل وانتقالاتی آبی ها نداشــته است؛ 
آن هم در شرایطی که سکوت آبی ها در بازار 
تابستانه روز گذشــته و با اعلام خبر تمدید 
قرارداد ابوالفضل جلالی و آرمین سهرابیان 
شکست و گفته می شود قرار است به زودی 

از خریدهای تابستانه رونمایی شود.
آبی هــا در شــرایطی موفق شــده اند که با 
بازیکنانی مانند محمدحســین اسلامی و 
جواد آقایی پور وارد مذاکره شــوند و گفته 
می شود توافقات با اســلامی نهایی شده که 
بیشترین حاشیه ها پیرامون جذب بازیکن 

خارجی از سوی اســتقلالی ها است! نکونام 
در فصل گذشته، خرید اوستون اورونوف را 
منوط به جذب ۲ بازیکــن ایرانی مدنظرش 
کرده بود و یــا در موضــوع منتظر محمد، 
به واســطه معرفی این پدیده عراقی از سوی 
مدیریت باشــگاه، نکونام او را از فهرســت 
تیمش کنــار گذاشــت اما حــالا اتفاقات 
کم ســابقه ای در حال رخ دادن است که در 
این میان، ســکوت سرمربی اســتقلال بر 

شمار حاشیه های موجود افزوده است!

عجیب ترین خرید سال از بوسنی!
استقلال در پســت دروازه بان، بدون شک 
غنی تریــن تیــم شــرکت کننده در لیگ 
بیست وچهارم اســت؛ چرا که نه تنها آبی ها 
از حضور حسین حسینی که فصل گذشته 
به عنوان بهترین دروازه بــان فصل انتخاب 
شد، در فهرست خود بهره می برند، بلکه نام 

محمدرضا خالدآبادی و ســینا سعیدی فر، 
دو دروازه بان تیم امیــد ایران و محمدجواد 
کیا، دروازه بان تیم جوانان ایران در فهرست 
استقلال به چشــم می خورد. با این وجود، 
مدیران باشگاه استقلال تصمیم غیرمنتظره 
و البته جنجالی گرفته اند و به ســراغ جذب 

دروازه بان خارجی رفته اند!
حسین حســینی منعی برای ادامه فعالیت 
در لیــگ برتر نــدارد اما در روزهــای اخیر 
زمزمه هایی درباره اختــلاف جواد نکونام با 
او به گوش می رسد که مســائلی چون عدم 
تبریک تولد او از ســوی باشــگاه استقلال 
برخــلاف رویه همیشــگی آبی هــا در این 
زمینه، بر این شایعه جنجالی پیرو اختلاف 
حســینی و نکونام دامن زد. گفته می شود 
جذب دروازه بان خارجی هم در این راســتا 
اســت و آبی هــا ودران کیوسفســکی به 
توافق نهایی دســت پیدا کرده اند و حتی او 

تست های پزشکی را هم پشت سر گذاشته 
و منتظر امضای قرارداد با استقلال است.

 سکوت نکونام از سر رضایت 
یا بی اطلاعی؟

دروازه بان بوســنیایی در شــرایطی آماده 
عقد با آبی پوشــان پایتخت اســت که یک 
شــایعه جنجالی در فضای مجازی مطرح 
شــده و آن هم اینکه نکونام از ایــن انتقال 
اطلاعی نداشته اســت! البته که بازخوانی 
سبقه سرمربی اســتقلال نشان می دهد که 
او در این موارد، ســکوت نمی کند و با توجه 
به جنجــال پیش آمده پیــرو جذب منتظر 
محمد در فصل گذشــته، ســکوت نکونام 
در مقطــع کنونی باعث شــده تــا فرضیه 
بی اطلاعــی نکونام از خرید کیوسفســکی 
عملًا رد شود. البته که باشگاه استقلال هنوز 
درباره چرایــی جذب دروازه بــان خارجی 

شفاف ســازی نکرده تا یکی از عجیب ترین 
نقل وانتقالات تاریخ لیگ برتــر در حال به 

وقوع پیوستن باشد.

بازهم یک خرید جنجالی دیگر، بازهم 
از بوسنی!

ودران کیوسفسکی، تنها بازیکن بوسنیایی 
نیســت که آبی ها در روزهای اخیر با او توافق 
کرده اند و پیگیری های بیشتر نشان می دهد 
که مذاکرات با آلمدیــن زلیکیچ هم مثبت 
پیش رفته و این وینگر بوسنیایی که کارنامه 
درخشــانی هم ندارد، تســت های پزشکی 
را پشت ســر گذاشته و در شــرایطی مشابه 
کیوسفسکی چشــم انتظار امضای قرارداد با 
استقلال است. جالب آنکه آبی ها در فصلی به 
سراغ جذب بازیکنان خارجی کم نام ونشان 
رفته اند که ســهمیه بازیکن خارجی کاهش 
پیدا کــرده و البتــه اســتقلالی ها باید خود 
را برای حضــور در لیگ نخبــگان هم آماده 
کنند!زلیکیــچ در شــرایطی در یک قدمی 
پیوســتن به اســتقلال قــرار دارد که گفته 
می شود این خرید هم از سوی مدیران باشگاه 
در حال انجام اســت و جواد نکونام اطلاعی 
از جذب وینگر بوســنیایی نداشــته است. 
همان طور که پیشتر گفته شد، سبقه نکونام 
در فصل گذشــته و تنش های او با مدیریت 
وقت باشگاه اســتقلال نشان می دهد که این 
فرضیه احتمالاً نادرست است و باید دید چه 
زمانی سرانجام شفاف ســازی لازم در زمینه 
جذب ۲ بازیکن بوسنیایی انجام خواهد شد 
و چه هنگام ســکوت آبی هــا در این زمینه 
می شکند؛ به ویژه آنکه در فضای هواداری هم 
اکثریت هواداران استقلال نسبت به جذب ۲ 
بازیکن بوسنیایی معترض هستند و باید دید 
سرانجام چه کسی مسئولیت جذب آن ها را 
برعهده می گیرد و چه زمانی مشخص خواهد 
شــد که فرمان جذب این ۲ بازیکن از سوی 

چه کسی صادر شده است!

اسبقیان: شاهد درخشش هندبال خواهیم بود

قهرمانی مردان تکواندو ایران در جام جهانی کره جنوبی

 نهادهای ذی ربط ورود کنند

نقدی بر افزایش ۳۰۰درصدی قراردادهای بازیکنان لیگ برتری
خریدار   افزایش ۳۰۰ تــا ۴۰۰ درصدی 
قراردادهای فوتبال نســبت به سال گذشته 
زمینه را برای افرایش فســاد در این رشته 
مهیا کرده اســت، امری که نهادهای ذیربط 
باید به صورت جدی برای برخورد با آن وارد 

عمل شوند.
 با آغــاز فصل  نقــل و انتقالات لیــگ برتر 
فوتبــال، گمانه زنی هــا دربــاره جابجایی 
بازیکنان اســم و رســم دار و پیشــنهادات 
نجومی کــه بــرای آنهــا روی میــز قرار 
می گیرد، روز به روز بیشــتر می شود. مانند 
تمام چند فصل گذشــته، امســال هم گویا 
قرار اســت قراردادهای بازیکنان شاهد یک 
افزایش نجومی و البته کهکشــانی باشــد. 
یک رسم نانوشــته که تبدیل به یک عادت 
در بین اهالی فوتبال شــده و هر سال تحت 
هر شــرایطی بدون اینکه متــر و معیاری 
بــرای آن وجود داشــته باشــد، قراردادها 
با افزایش بی ســابقه و البته بــدون ضابطه 
روبرو می شــوند. بــه طوری که بــه جرات 
می توان گفــت تنها در ســه ســال اخیر، 
سقف قراردادها از حداکثر ۵ میلیارد به ۵۰ 

میلیارد رسیده و ۱۰ برابر شده است.
مانند امســال که گفته می شــود بازیکنان 
ملی پــوش کــه در تیم های بــزرگ بازی 
می کنند به قراردادی کمتــر از ۶۰ میلیارد 

برای یک ســال راضی نمی شــوند، مبلغی 
که نزدیک بــه یک میلیون دلار می شــود! 
به عنوان نمونه بازیکنی که ســال گذشته 
به گفته مســئولان یکی از تیم های بزرگ 
پایتخــت، با یــک قــرارداد ۱۵ میلیاردی 
حاضر به تمدید قرارداد شــده بــود، حالا با 
یک پیشــنهاد ۶۰ میلیاردی از سوی یکی 
از تیم های خارج از تهران روبرو شده است. 
پیشنهاد ۴ برابری که نشــان می دهد رقم 
قراردادها در فوتبال بــدون اینکه ترمز آن 
کشیده شود، با ســرعت غیرقابل باوری در 
حال افزایش اســت. نکته قابل تامل این که 
این بازیکن رقم پیشــنهادی باشگاهش را 
که نسبت به فصل قبل ســه برابر شده را هم 

نپذیرفته است.
چنین رقم هایــی برای بازیکنان مشــهور 
ســبب شــده تا قرارداد ۳۰، ۴۰ میلیاردی 
برای بازیکنان متوسط تبدیل به یک مطالبه 
عادی شود، آن هم برای بازیکنانی که تا سال 
گذشــته زیر ۱۰ میلیارد دریافتی داشته اند 
اما حالا خواهــان افزایش ۳ تــا ۴ برابر رقم 

قراردادشان هستند.
البته از نقــش دلالان و برخــی مدیران و 
مربیــان در افزایــش نجومــی قراردادها 
نمی توان گذشــت، به خصوص این که هر 
چه رقم بالاتر بــرود، درصد و ســهم های 

رد و بدل شــده هم افزایش پیدا می کند و 
بدیهی اســت در سیســتمی که مدیریت 
باشگاه، مدیر هزینه است و هزینه باشگاه از 
بودجه عمومی کشور تامین می شود، کمتر 
دغدغه ای برای کنتــرل هزینه ها و معتدل 
کردن رقم قراردادها وجــود داد. به همین 
خاطر بدیهی است که باشگاه ها پایبندی به 
اصولی که اجازه ندهد صفرهای قراردادها 
به صورت کهکشــانی افزایــش پیدا کند، 

ندارند.
تکــرار اتفاقــات فصل های گذشــته نقل 
و انتقــالات و افزایش نجومــی قراردادها 
که نسبت به ســال قبل، ۳ تا ۴ برابر بیشتر 
شده است، در شــرایطی اســت که سقف 
بودجــه تعیین شــده فدراســیون فوتبال 
برای فصــل آینده تنهــا ۳۰ درصد افزایش 
پیدا کرده اســت. همچنین براســاس یکی 
از بندهــای جدید دســتورالعمل کارگروه 
نظارت بر قراردادها، باشــگاه ها اجازه دارند 
در قراردادهــای دو و چنــد ســاله خود با 
بازیکنان شان، هر ســاله ۳۰ درصد به رقم 

قرارداد بازیکن اضافه کنند.
به نظر می رســد اگر معیار منطقی افزایش 
قراردادهــا، ۳۰ درصــد ابلاغــی بــرای 
ســقف بودجه در نظــر گرفته شــود، اکثر 
باشــگاه هایی که دغدغه ای بــرای تامین 

بودجه چندبرابری ندارنــد، آن را به راحتی 
زیرپاگذاشته اند. به طوری که الان به جای 
۳۰ درصد، شــاهد افزایــش ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
درصدی رقم قراردادها هستیم. افزایش ۱۰ 
تا ۱۵ برابری قراردادها تنها سه سال آن هم 
بدون اینکه توجیهی پشت آن باشد، سبب 
شده تا مانند ۲ دهه گذشته، فضای فوتبال 
برای فساد و تخلفات مالی از جنس اتفاقاتی 
که در باشگاه مس رفســنجان افتاد، مهیاتر 

شود.
در کنار باشــگاه های وابســته به معادن، از 

نقش پررنــگ برخی باشــگاه های صنعتی 
هم نمی توان به راحتی عبــور کرد که چند 
سال گذشته سردمدار قراردادهای نجومی 
و البته دلاری بوده اند. در این شرایط با توجه 
به اینکه باشــگاه ها اراده ای بــرای افزایش 
ضابطه مند قراردادها ندارند، به نظر می  رسد 
نهادهای ذیربــط بایــد قراردادهای بدون 
ضابطه ای که در فصل نقل و انتقالات بسته 
می شود، را زیر نظر بگیرند و اجازه ندهند تا 
باشگاه های متخلفی مانند مس رفسنجان 

در فوتبال تکثیر شوند.

نقره تاریخی نوجوانان پینگ پنگ در آسیا؛
ایران بالاتر از چین نایب قهرمان آسیا شد

تیم نوجوانان تنیس روی میز کشــورمان با قبول شکست مقابل ژاپن، 
نایب قهرمان مسابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان آسیا شد.

در فینال رقابت های تنیس روی میز نوجوانان قاره کهن، تیم نوجوانان 
ایران به مصاف ژاپن رفت و با حساب ۳ بر صفر مغلوب حریف خود شد.

پینگ پنگ بازان نوجوان کشــورمان درحالی عنــوان نایب قهرمانی را 
کســب کردند که تیم چین میزبان این رقابت ها در جایگاه ســوم قرار 
گرفت.نوجوانان تاریخ ساز ایران با ترکیب بنیامین فرجی، فراز شکیبا، 
مبین امیری و یونس رحیمی بــا هدایت مهران احدی بــه مدال نقره 

مسابقات قهرمانی آسیا دست پیدا کردند.
بیست و هشتمین دوره مســابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان آسیا از 

۱۰ لغایت ۱۷ تیرماه به میزبانی چین در جریان است.

تاریخ سازی  در کره جنوبی؛ قهرمانی بانوان 
تکواندو ایران در جام جهانی

 تیم بانوان تکواندو ایران برای نخستین بار به مقام قهرمانی جام جهانی 
دست یافت.در ادامه رقابت های  جام جهانی تکواندو که به میزبانی کره 
جنوبی برگزار شــد، تیم بانوان کشــورمان در فینال به مصاف مراکش 
رفت و به برتری دو بر یک رســید تا برای نخســتین بار فاتح این  رویداد 
شــود.تیم ملی تکواندو بانوان کشــورمان در مرحله قبلــی نیز مقابل 
کره جنوبی میزبان با حســاب دو بر صفر پیروز شده بود.تیم ملی در این 
رویداد که با صورت تیمی برگزار شــد با ترکیب یلدا ولــی نژاد، ملیکا 

میرحسینی، مهلا مومن زاده و ساغر مرادی شرکت کرده بود.
روز گذشته نیز تیم مردان ایران با اقتدار قهرمان این مسابقات شد.

 
درخشان: 

 مردم با حضور پررنگ در انتخابات 
ریاست جمهوری کار نیمه تمام خود را تمام کنند

پیشکســوت فوتبال ایران گفت: مردم ایران همانطور که در مرحله اول 
انتخابات ریاست جمهوری حضور پرشوری داشتند، کار نیمه تمام خود 

را با حضور پررنگ تر در روز انتخابات روز جمعه تمام کنند.
حمید درخشــان پیشکســوت فوتبال ایران در رابطه بــا حضور مردم 
پای صندوق های رای در دومین مرحله انتخاباتی ریاســت جمهوری 
اظهار داشــت: مردم ایران همانطور که در مرحله اول انتخابات ریاست 
جمهوری حضور پرشــوری داشــتند، طبیعی خواهد بــود که تلاش 
می کنند کار نیمه تمام خود را با حضور پررنگ تر تکمیل کنند. وظیفه 
هر ایرانی اســت که در تعیین مهم ترین انتخابات کشور حضور داشته 

باشد و بهترین انتخاب را برای آینده کشورشان داشته باشد.
وی در رابطه با وظیفه رئیس جمهوری آینــده در قبال مردم گفت: فرد 
منتخب نباید فراموش کند که وقتی انتخاب می شــود تمام شعارهایی 
که در زمان تبلیغات داده فراموش کند. باید به داد مردم برســد. مردم 
ایران با وجود اینکه با برخی مشــکلات روبرو هستند اما همچنان پشت 
ایران هستند و در انتخابات شــرکت کردند. پس حق طبیعی آن ها این 
خواهد بود که انتظار کمتر شــدن مشکلاتشــان توسط رئیس جمهور 

منتخب را داشته باشند.
درخشــان ادامه داد: مردم ایران بارها ثابت کردند که پای عهدشــان 
هستند و در مرحله اول نیز به خوبی آن را نشان دادند. مردم در تمام این 
سال ها پای جمهوری اسلامی بودند و قطعا پای اعتقاداتشان می مانند 
و با حضور پرشــور در پای صندوق های رای یک بار دیگــر این را ثابت 

می کنند.
 

 آغاز مذاکرات فدراسیون والیبال
ح  با ۲ مربی مطر

 فدراســیون والیبال در حال مذاکره با ۲ مربی مطرح خارجی است که 
یکی از این دو مربی سابقه موفقیت در المپیک را دارد.

 

نتایج تیم ملــی والیبال ایران در لیگ ملت ها باعث شــد فدراســیون 
والیبال به دنبال جذب یــک مربی بزرگ خارجی باشــد؛ مربی ای که 
بتواند والیبال ایران را در طول یک پروسه بلندمدت تغییر دهد. پیش از 
لیگ ملت ها فدراسیون والیبال با مربیانی همچون بلنجینی و لورنزتی 
مذاکراتی انجام داد که این مذاکرات به دلیل برخی مســائل، بی نتیجه 
ماند؛ اما به نظر می رســد این بار فدراســیون والیبال عزم جدی برای 

جذب یک مربی مطرح و کارنامه دار دارد.
در همین خصوص این فدراسیون در حال مذاکراتش با یک مربی مطرح 
است. این مربی ســابقه موفقیت در المپیک را هم دارد و در حال حاضر 

هم تیمش را برای المپیک پاریس آماده می کند.
از آنجایی که گفته شد در ماجرای مذاکره با بلنجینی و لورنزتی از داخل 
کشور شــیطنت هایی صورت گرفته بود نام مربی مورد نظر فدراسیون 
نزد ایرنا محفوظ اســت. علاوه بر این مربی، فدراســیون والیبال با یک 

مربی دیگر هم مذاکرات خود را آغاز کرده است.
نکته حائز اهمیت این اســت که میلاد تقوی قصد دارد این بار بر خلاف 
گذشته بلافاصله پس از المپیک پاریس، تکلیف سرمربیگری تیم ملی 
را مشخص کند و این مسئله به درازا نکشد. باید دید در نهایت کدام یک 

از این مربیان هدایت تیم ملی را بر عهده خواهد گرفت.

 انتخابات فدراسیون ووشو ۱۳ تیرماه
 برگزار می شود

مجمع عمومی انتخاباتی فدراســیون ووشــو  امروز چهارشنبه ۱۳ تیر 
ماه برگزار می شــود.مجمع عمومی انتخاباتی فدراســیون ووشو فردا 

چهارشنبه با حضور ۵ نامزد برگزار خواهد شد. 
امیــر صدیقی رئیــس کنونی فدراســیون ووشــو، عباس شــیبک، 
مجتبی جانعلی، سید امیر نوری ســادات و جعفر عرفانیان، ۵ نامزدی 
تصدی گری ریاســت این فدراسیون هســتند که صلاحیت آنها برای 

حضور در مجمع احراز شده است.
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مدیــر کل امور مالیاتی  قزوین-مرمی نقدی
اســتان قزوین اعلام کرد: مودیانی کــه تا پایان 
زمستان سال گذشته فروش ۱۸ میلیارد تومانی 
داشــتند، از ابتدای تیر ماه باید صورتحساب نوع 

۱ یا ۲ صادر کنند.
سید محمود موسوی صانع مدیرکل امور مالیاتی 
استان اعلام کرد: اشخاص حقیقی که فروش آنها 
تا پایان زمستان سال ۱40۲ به ۱۸0 میلیارد ریال 
)۱۸ میلیارد تومان( برسد، از ابتدای تیرماه سال 
۱403 مکلف به صدور صورتحساب الکترونیکی 
نوع ۱ و یا ۲ و ثبت آن در سامانه مودیان می  باشند.

وی تصریح کــرد: در صورتی که فروش هر مودی 
طی ســال از نصاب مقرر در ماده ۱4 مکرر قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و تبصره 
۱ آن، عبــور نماید از ابتدای دومیــن دوره بعد از 

اتمام دوره عبــور، ملزم به صدور صورتحســاب 
الکترونیکی می باشــند. در همین راستا مودیانی 
که فروش آنها تا پایان پاییز ســال ۱40۲ به ۱۸0 
میلیارد ریال رسید از ابتدای فروردین ماه امسال 
مکلف به صدور صورتحســاب الکترونیکی نوع ۱ 
و یا ۲ شــدند و  به همین ترتیــب چنانچه فروش 
مودی تــا پایان اســفند مــاه ۱40۲ از مبلغ ۱۸ 
میلیارد تومــان عبور نموده اســت از ابتدای تیر 
ماه ســال ۱403 مکلف به صدور صورتحســاب 

الکترونیکی نوع ۱ و یا ۲ حسب مورد خواهد بود.
موســوی با بیان اینکــه ۸5 درصــد از مودیان 
حقوقی اســتان نسبت به ارســال صورتحساب 
اقدام نموده اند، گفت: تاکنون بیش از 3 میلیون و 
350هزار صورتحساب در سامانه مودیان استان 
بارگزاری شده است که بیش از ۲ میلیون و ۲50 

صورتحساب به صورت مســتقیم توسط مودیان 
ارســال گردیده و مابقی از طریق شــرکت های 

معتمد انجام پذیرفته است.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان قزوین همچنین 
یادآور شد: براساس اطلاعیه سازمان امور مالیاتی 
کشــور در دی ماه ســال گذشــته چهار گروه از 
مودیان فــارغ از تراکنش های بانکی مشــمول 
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی می باشند؛ 
پزشــکان، وکلا، صنف طلا و فروشــندگان مواد 
معدنی از ابتدای دی ماه ســال گذشته مشمول 

اجرای تکالیف سامانه مودیان هستند.
موســوی صانع همچنین گفت: ایــن اداره کل 
آمادگی کامل دارد تا آموزش هــای لازم را به هر 
طریق که اتحادیه ها و صنوف درخواست نمایند 

برای مودیان مشمول ارائه نماید.

اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، درباره کســب این موفقیت برای پالایشگاه اصفهان 

توضیح داد: برند ملی نشــان دهنده هویت یــک ملت ازابعاد 
گوناگون است و با هم سویی استراتژی های برند یک شرکت 

می توان نتایج شــگرفی در توســعه بازارها،صادرات و ترویج 
فرهنگ یک کشور ایجاد نمود و آگاهی مشتریان را درمراحل 

تصمیم گیری و فرایند ارزش آفرینی کمک کرد.
دکتر محســن قدیری افــزود: برند ملــی در بردارنده طیف 
وسیعی از فعالیت های یک کشــور در ابعاد صادارت، سرمایه 
گذاری خارجی،فرهنگ و میراث فرهنگی،مردم، حاکمیت و 
گردشگری  است که در واقع برند ملی نشان دهنده هویت یک 
ملت از ابعاد گوناگون است. در این راستا با هم سویی استراتژی 
های برند یک شــرکت با برند ملی می توان نتایج شگرفی در 

توسعه بازارها ، صادارت و ترویج فرهنگ یک کشور داشت.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر شــناخت و آگاهی از برند ملی با 
کمک سهولت در یاد آوری محصولات یک برند نه تنها ریسک 
از دست دادن مشــتریان را کاهش می دهد ، بلکه با تبلیغات 
محصولات و خدمات یک برند ملی و اشاعه نام برند در اذهان 
کمک شــایانی می کند در واقع می توان یکی از اهداف اصلی 

مدیریت برند را گسترش و حفاظت آگاهی برند ملی دانست.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشــاره به اینکه 
آگاهی از برند اســت که مشــتری را در کلیه مراحل تصمیم 

گیری و همچنیــن فرآیند ارزش آفرینی کشــور کمک می 
کند افزود: با توجه بــه اهمیت برند ملــی و نقش کلیدی آن 
در اقتصاد ملی و جایگاه آن در توســعه تولید، تجارت و رشد 
بنگاه های اقتصادی ایران دومیــن اجلاس یکصد برند ملی با 
رویکرد مسئولیت اجتماعی با حمایت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مجمع مدیران ایران، سازمان بین المللی برند ایران، 
خانه صنعتکاران ایران و انجمن صنفی مدیران اجرایی بنگاه 
های اقتصادی، تیرماه در مرکز همایش های بین المللی صدا 
و ســیما با حضور مقامات عالی رتبه دولتی ، مجلس شورای 
اســلامی و خبرگان و مدیران ارشد شــرکت ها و سازمان ها 

برگزار شد .
دکترقدیری افــزود: اهــداف و محور های ایــن همایش اثر 
بخشی مسئولیت  اجتماعی بر وفاداری مشتریان، اثربخشی 
مســئولیت اجتماعی بر ارزش برند، نقش برند ملی در بحران 
های اقتصادی، آغاز عصر جدید برند ملی، نشســت تخصصی 
پرســش و پاســخ در حوزه CSR، برگزاری پیش ســمینار 
تخصص در حوزه   اســتفاده از تکنولوژی هــای به روز ارتباط 

جمعی در جهت مسئولیت اجتماعی شرکتی است.

بوشهر رضا حیدری مدیرعامــل شرکت پایانه های 
نفتی ایران گفت: نگهداری و تعمیرات اساسی تجهیزات 
ضرورت انکارناپذیر صادرات پایدار و عملیات ایمن در این 

شرکت است.
عباس غریبی به برخی پــروژه ها و تاسیســات حیاتی 
همچون خطوط لوله زیر دریایی و خشکی، مخازن ذخیره 
سازی و اســکله های صادراتی و گوی های شناور اشاره 
کرده و ادامه داد: بــا تدابیر و برنامه ریزی انجام شــده از 
سال گذشــته تاکنون، در حوزه نگهداری و تعمیرات زیر 
ساخت های اســتراتژیک 5۱ پروژه مهم با اعتباراتی بالغ 

بر ۱3000 میلیارد ریال در دستور کار قرار گرفته است.
غریبی در نشستی با روسای ادارات نگهداری و تعمیرات 

پایانه نفتی خارگ بر اهمیــت نقش نگهداری و تعمیرات 
در آماده به کار نگه داشــتن تاسیسات و تجهیزات تاکید 
کرد و افزود: نقش مجموعه نگهداری و تعمیرات در تحقق 
این مهم بســیار تعیین کننده و حساس است و همکاران 
تلاشــگر این مجموعه با درک صحیح از این موضوع طی 
ســال گذشــته ۱0 فقره از این پروژه هــا را تکمیل و به 

بهره برداری رسانده اند
وی افزود: شــرکت پایانه هــای نفتی ایران بــا توجه به 
ماموریت هــا در زمینــه ذخیره ســازی، اندازه گیری و 
صادرات نفت خــام و میعانات گازی، نقــش مهمی را در 
زنجیره ارزش شــرکت ملی نفت ایران ایفــا می کند لذا 
ارتقــاء توانمندی های عملیاتی بــرای تضمین افزایش 

تولید و انجام صادرات پایدار نفت همیشــه در دستور کار 
است.

مدیرعامل شــرکت پایانه هــای نفتی ایــران ادامه داد: 
در سال گذشــته کارها چارچوب خوبی پیدا کرد و ریل 
گذاری انجام شــد و در فعالیت های جــاری و پروژه ای 
اعتبارات خوبی اخذ شد و کارها شــتاب گرفت که جای 

تقدیر دارد.
عباس غریبی با تاکید بر توجه به مقررات و دستورالعمل 
های ابلاغی افزود: مقررات صنعت نفت حاصل ســال ها 
دانش و تجربه اســت که اگر برای راه انــدازی کارخانه، 
پروژه و یا تجهیز جدید براســاس مقررات و راهکارهای 
نفت حرکت شود قطعاً نتیجه مطلوب حاصل خواهد شد.

اهواز-محمد مجــدم مدیرعامل شــرکت نفت و گاز 
اروندان گفــت: برای نخســتین بار ماموریت توســعه یک 
میدان جدید نفتی)میدان نفتی بند کرخه( به شرکت نفت 

و گاز اروندان واگذار شد.
عبدالله عــذاری اهوازی اظهــار کرد: برای نخســتین بار با 
سیاســت های راهبردی مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، 
ماموریت توســعه میدان جدید نفتی به شــرکت نفت و گاز 

اروندان به نمایندگی از شرکت ملی نفت ایران واگذار شد.
وی با بیــان اینکه توســعه میدان جدید مربــوط به میدان 
نفتی بند کرخه اســت افزود: میدان نفتی بند کرخه با ابعاد 
تقریبی 40 در پنج کیلومتر در فاصله ۲5 کیلومتری شمال 
غرب اهواز واقع شــده و تاکنون ســه حلقه چاه اکتشــافی 
در آن حفاری شده اســت. مدیرعامل شــرکت نفت و گاز 
اروندان گفت: براساس برآوردهای اولیه، این میدان حاوی 

حدود یک میلیارد بشــکه نفت درجا اســت. وی بیان کرد: 
با هدف سرمایه گذاری و توســعه این میدان تفاهم نامه ای 
با شرکت مپنا امضا شــد که براساس آن شــرکت یاد شده 
تحت نظارت شرکت نفت و گاز اروندان نسبت به جمع آوری 
اطلاعات میدان و انجام مطالعــات جامع اقدام کرده و طرح 
جامع توســعه این میدان را تهیه و ارائه خواهد کرد. عذاری 
اهوازی ادامه داد: پیش بینی می شــود در فاز نخست طرح 
توســعه میدان بند کرخه با ســرمایه گذاری 435 میلیون 
دلار، روزانــه ۱۸ هزار بشــکه نفت از آن برداشــت شــود. 
همچنین در مقاطع زمانی توســعه و بهره بــرداری ۲ هزار 
و 500 فرصت شــغلی به صورت مســتقیم و غیر مستقیم 
ایجاد خواهد کرد. وی با اشــاره به پیش بینــی هزینه 4.3 

میلیون دلاری در بخش مســئولیت های اجتماعی در کنار 
این طرح گفت: در راســتای دســتور مقــام معظم رهبری 
مبنی بر اینکه در فرآیند عقد قراردادهای توســعه میادین 
نفتی تسریع شود، قرارداد توســعه میدان نفتی بند کرخه 
با شــرکت مپنا و با کارفرمایی شــرکت نفت و گاز اروندان 
به نیابت از شــرکت ملی نفت ایران منعقد شــد. مدیرعامل 
شرکت نفت و گاز اروندان تصریح کرد: وزارت نفت در دولت 
ســیزدهم قصد دارد با تکیه بر توان داخلــی گام راهبردی 
توســعه را انجام دهد و به همین منظور برای تسریع در کار 
از تمام ظرفیت های شــرکت های فرعی شــرکت ملی نفت 
از جمله نفت و گاز اروندان اســتفاده می کنــد. وی با بیان 
اینکه میدان های نفتی نیازمند توســعه هستند و نمی توان 

منتظر شــرکت های خارجی ماند اضافه کرد: شرکت های 
ایرانی قابلیت و توانایی توســعه میادین نفتی را دارند و در 
صورت صلاحدید می توان از شــرکایی در فرآیند توســعه 

استفاده کرد.

البرز

بوشهر

خوزستان

 دردومین اجلاس سراسری یکصد برند ملی ؛

وپالایش اصفهان رتبه برتر و تندیس طلایی مسئولیت اجتماعی را کسب کرد مدیرعامل هلدینگ پتر

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران؛

ورت صادرات پایدار و ایمن است  نگهداری و تعمیرات اساسی تجهیزات ضر

وندان واگذار شد   توسعه میدان نفتی بند کرخه به شرکت نفت و گاز ار

گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیرعامــل شــرکت 
توزیع نیــروی برق گلســتان گفت : تاکنــون ۲03 مرکز 
غیرمجاز رمز ارز در استان شناسایی شــد که از این تعداد 
۲0۷3 دستگاه رمز ارز غیر مجاز کشف شده است که توان 

مصرفی آنها بیش از ۲۷00 کیلووات در ساعت است.
ســید احمد موســوی گفت : از این تعداد ۱۱5 مرکز آن 
خانگی ، یک مورد عمومی، 3۹ مورد کشــاورزی ،3۱ مورد 
صنعتی و ۱۷مورد از تعرفه سایر مصارف استفاده می نموده 

اند.
وی افــزود : همچنین بــا هماهنگی با نیــروی انتظامی و 
دستگاه قضایی و تعزیرات حکومتی استان، ۱500مورد از 

دستگاه های غیر مجاز رمز ارز کشف و امحاء گردید.

موسوی اضافه کرد : استفاده غیرمجاز از انرژی برق جهت 
تولید رمــز ارز ضمن افزایش فشــار به شــبکه برق باعث 

خسارت به شبکه توزیع برق و لوازم مشترکان خواهد شد.  
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان افزود : اطلاعات 
مشترکانی که از طریق داده کاوی شــرکت توزیع نیروی 
برق استان مشکوک به اســتخراج رمز ارز یا برق غیرمجاز 

هستند توسط پلیس امنیت اقتصادی رصد می شود.
وی اضافه کرد: از هم استانیهای عزیز تقاضا داریم چنانچه 
از مراکز اســتخراج رمز ارزها اطلاعاتی دارند، این مراکز را 
به دفتر حراســت یا از طریق اپلیکیشن برق من یا تماس با 
۱۲۱ اطلاع رسانی نمایند و از جوایز ارزشمند آن برخوردار 

شوند

شاهرود-رضا سروش شهردار شاهرود با اشاره به اینکه 
تفکیک زباله از مبدأ فرصت کسب درآمد با طلای کثیف در اقتصاد 
خانوار و اقتصاد پایدار در شهر، را فراهم می آورد، گفت: شهروندان 
شــاهرودی با نصب اپلیکیشــن بهروب می توانند به سادگی 
زباله های تفکیک شــده  خود را تحویل دهند. محسن احمدی 
با بیان اینکه بازیافت فرآیندی است که طی آن مواد دورریختنی 
جمع آوری و جدا شده و به منزله مواد خام برای تولید محصولات 
جدید به کار گرفته می شوند، افزود: با نصب اپلیکیشن بهروب و 
تعیین روز و ساعت شهروندان به راحتی می توانند با متصدی های 
جمع آوری ارتباط گرفته و در موعــد مقرر درب منزل زباله های 
تفکیک شده را پس از وزن و دریافت  مبلغ به صورت آنلاین تحویل 
دهند. وی با تأکید بر اینکه از جمله مزایای این طرح کسب درآمد 

و رشــد اقتصاد خانوار و کمک به محیط زیست، تخریب کمتر 
جنگل ها، کاهش وابستگی اقتصادی به واردات مواد اولیه، کاهش 
تخریب زمین در اثر دفن پسماندها و … است، ابراز داشت: ۸0 
درصد پسماندهای خانگی قابل بازیافت است که می توان از این 
طرح در راستای توسعه اقتصاد پایدار و محیط زیست استفاده کرد. 
همچنین شهردار شاهرود با اشاره به اینکه مشارکت شهروندان 
در اجرای این طــرح می تواند در توســعه و موفقیت این طرح 
اثرگذار باشد، اظهار داشت: اساســی ترین راه کاهش معضلات 
محیط زیست، آموزش، فرهنگ ســازی تفکیک زباله از مبدأ و 
مشارکت شهروندان است که امیدواریم شــهرداری شاهرود با 
مشارکت شهروندان بتواند در این راه موفقیت های شایسته ای را 

حاصل نماید.

گلستان سمنان

تفکیک زباله از مبدأ فرصت کسب درآمد با طلای کثیف   کشف بیش از ۲هزار ماینر غیر مجاز در استان گلستان

مدیر کل امور مالیاتی استان قزوین اعلام کرد: 

ونیکی صادر کنند وش ۱۸ میلیارد تومان باید صورتحساب الکتر   مودیان مالیاتی با فر

رئیس پلیس راهور گلستان:

رسانه ها به ارتقاء فرهنگ رانندگی کمک کنند
ســرهنگ عباس مهاجر بسطامی گفت: سال  گرگان-مهنازمحمدزمانی 
گذشته استان گلستان در بحث کاهش تصادفات توانست رتبه نخست را کسب 

کند.
وی افزود: می طلبد رسانه ها با جدیت بیشتری در زمینه فرهنگ رانندگی ورود 
کنند و هشــدارها و تذکرات لازم را به رانندگان اعلام کنند تا روند وقوع سوانح 

کاهش بیشتری یابد.
رئیس پلیس راهور گلســتان گفت: در ســه ماه ابتدای ســال جاری در حوزه 

تصادفات موتورسیکلت سواران رتبه اول را به خود اختصاص دادند.
سرهنگ مهاجر بسطامی، با اشــاره به اینکه ۲00 هزار موتورسیکلت در استان 
گلستان وجود دارد، گفت: ۱۸5 هزار موتورسیکلت در استان دارای پلاک ملی و 

مابقی هم فاقد پلاک هستند.
وی با بیان اینکه موتور ســیکلت هایی که فاقد پلاک هســتند پلیس با آنها در 
حال برخورد است، یادآور شــد: موتورســیکلتی که فاقد پلاک باشد زمانی که 
به پارکینگ منتقل می شــود جز اسقاطی ها محسوب می شــود و هیچ گاه آزاد 

نخواهد شد.

 مدیرکل بهزیستی استان:

 بیش از ۷ هزار خانوار تحت پوشش بهزیستی
 در کردستان فاقد مسکن هستند

مدیرکل بهزیستی استان کردســتان گفت: در  ســنندج-فاطمه ملایی
حال حاضر ۷ هزار و ۱44 خانوار تحت پوشــش بهزیستی در استان فاقد مسکن 

هستند.
حسین رسولی مدیرکل بهزیستی اســتان کردستان در جمع خبرنگاران  اظهار 

کرد : این آمار نسبت به سال گذشته ۱۶.5 درصد افزایش یافته است.
رسولی افزود: از این تعداد، 4 هزار و ۸۷5 خانوار در مناطق شهری و ۲ هزار و ۲۶۹ 

خانوار در مناطق روستایی ساکن هستند.
مدیرکل بهزیستی استان کردســتان گفت:از این تعداد ۱ هزار و 5۶۲ خانوار از 

این تعداد، زنان سرپرست خانوار هستند.
وی در ادامه گفت: یکی از مهمترین دلایل افزایش تعداد خانوارهای فاقد مسکن 

در استان، افزایش قیمت مسکن است.
رسولی اظهار کرد: طی ســال های اخیر، قیمت مسکن در اســتان به طور قابل 
توجهی افزایش یافته است، به طوری که بســیاری از افراد توان خرید مسکن را 

ندارند .

 استاندار مطرح کرد:

آبگیری سد نرگسی فارس  با تکمیل اعتبارات لازم

شیراز -چراغی اســتاندار فارس از آبگیری سد نرگســی در سال جاری در 
صورت تکمیل اعتبارات لازم خبر داد.

محمدهادی ایمانیه ، از دیدار بــا وزیر نیرو خبر داد و با اشــاره به تقاضای مردم 
شهرستان های ممسنی و رســتم برای پیگیری در تکمیل سد پارسیان، گفت: 
در این دیدار وزیر نیرو طبق دســتوراتی که صادر کردند بنا شد در همین هفته 

نتیجه این موضوع به صورت قطعی اعلام شود.
وی از طرح موضوع خط انتقال آب از خلیج فارس به بوشهر و غرب استان فارس 
به ویژه برای کازرون، نورآباد و کوه چنار در این جلسه خبر داد و گفت: این موضوع 
نیز به تاکید وزیر نیرو رسید و بنا بر دستور محرابیان چگونگی اجرای این موضوع 

نیز پس از طرح در شورای مدیران وزارت نیرو، تصمیم گیری خواهد شد.
ایمانیه، از درخواست خود مبنی بر اخذ ماده ۲3 برای اجرای خط سوم انتقال آب 
به شهر شیراز خبر داد و در ادامه با اشاره به وضعیت آبی شهرستان خرامه، گفت: 
برای رفع تنش آبی شهرستان خرامه مذاکرات خوبی با وزیر نیرو داشتم؛ معتقدم 
یکی از راه های پایدار رفع تنش آبی این شهرســتان، تسریع در انتقال آب از سد 

درودزن است که امیدواریم با حمایت وزارت نیرو محقق شود.
نماینده عالی دولت در فارس همچنین خواستار تامین اعتبار لازم برای تکمیل 
سد نرگسی شــد و افزود: با تکمیل اعتبار لازم، در سال جاری شاهد آبگیری این 
ســد خواهیم بود که برای غرب فارس به ویژه شهرستان کازرون و فراشبند موثر 

خواهد بود.

  نصب گل میخ و بشکه های ایمنی

 در بلوارهای سطح شهر شهریار

شهریار-کیایی  اجرای مرحله دیگر از نصب گل میخ و بشکه های ایمنی در 
بلوارهای سطح شهر شهریار انجام شد.

اجرای گل میخ ها ،بشکه های ایمنی به عنوان یکی از عوامل بازدارنده تصادفات 
منجر به فوت و هشدار دهنده برای رانندگان است که نصب آن به صورت مداوم 
و زمانبندی شده در دســتور کار قرار گرفته که مراحل نصب بشکه ایمنی را در 

دوربرگردان بلوار شهدای فاز ۱ شهر اندیشه انجام شده است. 

با حضور استاندار تهران انجام شد؛

ح عمرانی   افتتاح ساختمان اورژانس و چند طر
در شهریار 

شهریار-کیایی ســاختمان اورژانس شهرک مریم شــهریار با اعتبار چهار 
میلیارد و ۲00 میلیون تومــان در زمینی به مســاحت ۷40 مترمربع با حضور 
علیرضافخاری استاندار تهران و مســئولان استانی و شــهریار به بهره برداری 
رسید. ساختمان اورژانس شهرک مریم شهریار با حضور فخاری استاندار تهران 
، فاتحی نژادفرماندار شهریار، غراوی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری، 
مسگریان دســتیار مردمی ســازی اســتاندار و جمعی از مســئولین استان و 
شهرســتان با اعتبار 4 میلیارد و ۲00 میلیون تومان در زمینی به مساحت ۷40 

مترمربع به بهره برداری رسید.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مرکز آمار اروپا گزارش داد
افزایش چشمگیر صادرات نفت ایران با وجود 

فشار حداکثری غرب
برخلاف تحریم های خصمانه غرب، مرکز آمار اروپا )یورو اســتات( در 
گزارش آماری اعلام کرد که واردات نفت برخی کشورها از جمله ترکیه 

و دو کشور اروپایی از نفت یا فرآورده نفتی ایران افزایش یافته است.
 داده های ثبت شــده در مراکز آمار جهانی نشــان می دهد که بر خلاف 
تحریم های ظالمانه غــرب علیه تهــران، صادرات کالاهــای نفتی و 

غیرنفتی ایران در بازارهای جهانی رشد قابل توجهی دارد.
بر همین اســاس مرکز داده های آمار اروپا )یورو اســتات( در گزارشی 
اعلام کــرد که واردات نفتی یــا فرآورده های نفتی برخی کشــورهای 
اروپایی و از جمله ترکیه از ایران نســبت به ســال های گذشــته رشد 

چشمگیری یافته است.
بر اســاس داده های مرکز آمار اروپا، با وجــود تحریم های نفتی غرب و 
اتحادیه اروپا ضد ایران، بلغارســتان و لهستان به عنوان دو عضو رسمی 

این اتحادیه در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۴ از ایران نفت وارد کرده اند.
بلغارستان در این بازه زمانی ۳۱۴ تن نفت یا فرآورده نفتی از ایران وارد 
کرده اســت که این رقم در مقایســه با رقم واردات ۱۴۷ تنی سه ماهه 

نخست سال گذشته رشد ۱۱۳ درصدی داشته است.
گفتنی اســت که بلغارســتان در ماه های ژانویه تا مارس ۲۰۲۳ بالغ بر 

۱۴۷ تن نفت یا فرآورده نفتی از ایران وارد کرده بود.
از سوی دیگر، لهستان نیز برای نخســتین بار طی دو سال گذشته یک 
محموله نفت ایران یا فرآورده نفتی به وزن ۱۹ تن در مارس ۲۰۲۴ وارد 

کرده است.
به اذعان مرکز آمار اروپا، هرچند میزان واردات نفت این دو کشــور رقم 
چشمگیری نیست، اما نشــان می دهد که فشــار تحریم های ایران بر 
بخش انرژی اعضای اتحادیــه اروپا و تمایل این کشــورها برای نادیده 

گرفتن تحریم ها علیه ایران است.
همچنین، بنا به گزارش مرکز یورو اســتات، واردات نفت ایران توسط 

ترکیه به بالاترین رقم طی ۴ سال گذشته رسید.
به گزارش مرکز یورو اســتات، این کشــور در ماه مارس ۲۰۲۴، ترکیه 
۵۷۶ تن نفت از ایران وارد کرد و پس از آن در آوریل ۴۸۵ تن نفت دیگر 

وارد کرد.
مرکز آمار اروپا افزود: این نشــان دهنده تغییر قابل توجهی از آگوست 

۲۰۲۰ است.
گفتنی اســت که این کشــور آخرین بار در آگوست ســال ۲۰۲۰ یک 

محموله نفت از ایران وارد کرده بود.

وزیر نفت اعلام کرد
 رشد ۳.۵ برابری ارزش صادرات نفتی ایران 

در دولت سیزدهم
 وزیر نفت از رشــد ۳.۵ برابری ارزش صادرات نفــت، میعانات گازی و 
دیگر فرآورده های نفتی و پتروشیمی ایران در دولت سیزدهم خبر داد 
و گفت: ارزش صادرات نفتی ایران از ۱۰ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار در 

سال ۱۳۹۸ به ۳۶ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۲ رسید.
 

جواد اوجی در آیین رونمایی از بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست 
در بورس انرژی ایران و آغاز معامله های گواهی صرفه جویی گاز با تأکید 
بر سرمایه گذاری های انجام شده در سه سال اخیر در صنعت نفت، بیان 
کرد: اگر در این صنعت سرمایه گذاری  نمی شــد، به ونزوئلایی تبدیل 
می شدیم که تولید نفت ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه ای آن به ۳۰۰ هزار 

بشکه می رسید.
وی با یادآوری اینکــه در آغازبه کار دولت ســیزدهم تولید نفت ایران 
روزانه ۲ میلیون و ۱۰۷ هزار بشــکه بود، ادامــه داد: به همت کارکنان 
صنعت نفت، این حجم تولید امســال به روزانــه ۳ میلیون و ۵۷۰ هزار 

بشکه رسیده است.
وزیر نفت با اشــاره به اینکه تولید نفت در سه ســال اخیر ۶۰درصد 
افزایش یافته اســت، تصریح کرد: صــادرات نفــت از روزانه ۱۸۲ 
میلیون بشکه در ســال ۱۳۹۸ به ۵۶۵ میلیون بشکه در سال ۱۴۰۲ 

رسید.
اوجی گفت: همچنین ارزش صــادرات نفت و میعانــات گازی و دیگر 
فرآورده های نفتی و پتروشیمی ایران نیز از ۱۰ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
دلار در سال ۱۳۹۸ به ۳۶ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۲ رسید. به عبارت 

دیگر، در این زمینه رشد ۳.۵ برابری داشته است.
وی با بیان اینکه طرح های قابل قبولی در شــورای اقتصاد به ارزش ۳۶ 
میلیارد دلار در سه ســال اخیر در زمینه بهینه سازی در همه بخش ها 
مصوب شده است، افزود: امروز برای نخستین بار ۳ هزار و ۸۰۰ میلیارد 
تومان پاداش صرفه جویی به مشــترکان گاز پرداخت می شود که این 

منابع از صرفه جویی های انجام شده به دست آمده است.
 

ونمایی شد گواهی صرفه جویی گاز ر
 گواهی صرفه جویی گاز در شــرکت ملی گاز رونمایی شد و طبق گفته 
مدیرعامل شرکت ملی گاز پیش بینی می شود ســالانه ۹ میلیارد متر 

مکعب گاز صرفه جویی شود.
مجیــد چگینی مدیرعامل شــرکت ملــی گاز در مراســم رونمایی از 
بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیســت در بورس انرژی ایران و آغاز 
گواهی صرفه جویــی گاز گفت: گواهی صرفه جویی یکــی از ابزارها در 
راستای افزایش مشارکت مردمی است که البته در سال های گذشته با 

مکانیسم های دیگر این کار را انجام داده ایم.
وی افزود: از سال ۱۴۰۱ تاکنون بیش از ۸.۵ هزار میلیارد تومان گواهی 
صرفه جویی صادر شــده اســت. به طوریکه در ســال ۱۴۰۱ حدود ۳ 
همت، سال گذشته ۲.۵ همت و امسال نیز ۳ همت گواهی صرفه جویی 

صادر شده است.
چگنی گفــت: در حال حاضر مجــوز ۱۲۵ میلیون متــر مکعب گاز 
را برای عرضــه در بازار بــورس عرضــه گرفته ایم و با ایــن گواهی 
صرفه جویی می توانیم شاهد صرفه جویی تا ســقف ۱۰ میلیارد متر 

مکعبی باشیم.
وی افزود: تاکنون مجوز ســه پروژه بهینه ســازی را از سازمان برنامه و 

بودجه گرفته ایم.
 اولین پروژه تامین ۴.۵ میلیون بخاری گازی کم مصرف است که پیش 
بینی می شــود ۹ میلیارد متر مکعب را در ۵ ســال صرفه جویی کنیم. 
دومین مورد بهینه کــردن تونل های آجرپزی ها بوده و ســومین مورد 

بهینه کردن نیروگاه شهرک صنعتی فرهنگیان است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز گفت: امروز نیــز تفاهم نامه جایگزینی ۱ 
میلیون دستگاه بخاری امضا می شود و ما در تلاشیم که بهینه سازی را 

تبدیل به یک فرهنگ در کشور کنیم.

تداوم حضور بیمه ملت در جمع بازیگران بین المللی صنعت بیمه 
ج از کشور بیمه  دریافت مجوز قبولی اتکایی خار

ملت برای ششمین سال پیاپی
شــرکت بیمه ملت با دریافت مجوز قبولی اتکایی از خارج کشور برای 
ششمین ســال پیاپی، گام بلندی برای حضور در بازار های منطقه ای و 

بین المللی برداشت.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، این شرکت به عنوان اولین شرکت 
بیمه خصوصی کشــور، موفق به دریافت مجوز قبولــی اتکایی از خارج 
کشــور شــد و گامی مهم در جهت حضور در بازارهای بین المللی بیمه 
برداشت. این مجوز که با اســتناد به ضوابط اجرایی ماده ۱۹ آئین نامه 
۱۰۰ شورای عالی بیمه صادر شده است، به بیمه ملت اجازه می دهد تا 

ریسک های شرکت های بیمه خارجی را تحت پوشش قرار دهد.
دریافت این مجوز در شــرایطی کــه تحریم های ظالمانــه علیه ایران 
همچنان ادامه دارد، نشــان دهنده توانمندی هــا و ظرفیت های بالای 
شرکت بیمه ملت در عرصه بین المللی است. این شرکت پیش از این نیز 
سابقه دریافت مجوز قبولی اتکایی از خارج را داشته و به مدت پنج سال 
متوالی به عنوان اولین و تنها شرکت بیمه خصوصی کشور این مجوز را 
از بیمه مرکزی دریافت کرده بود.بیمه ملت با حفظ روابط بیمه گری با 
بروکرها و بیمه گران بین المللی، اعتماد و رضایت آنها را جلب کرده و در 
حال حاضر فعالیت های بیمه گری خود را فراتــر از مرزهای ملی دنبال 
می کند. دریافت مجوز قبولی اتکایی از خارج، این امکان را به بیمه ملت 
می دهد تا با ارائه خدمات بیمه ای به شــرکت های بیمه خارجی، سهم 
خود را در بازار بین المللی بیمه افزایش دهد و به عنوان یک بازیگر فعال 

در این عرصه شناخته شود.
این اتفاق برای ششــمین سال متوالی، دســتاوردی مهم برای شرکت 
بیمه ملت و صنعت بیمه کشور به شمار می رود و نشان دهنده پویایی و 

بالندگی این صنعت در شرایط تحریم است.

رئیس کل بیمه مرکزی در جریان بازدید از غرفه های بیمه گران و فناوران 
در نمایشگاه الکامپ:

وند عرضه محصولات فناورانه بیمه شتاب  ر
خواهد گرفت

حمایت از شــرکت های فناور که در امر عرضه محصولات صنعت بیمه 
فعالیت می کنند از ماموریت های جدی نهاد ناظر به شمار می آید.

به گزارش اداره کل روابط عمومی بیمه مرکزی، دکتر استادهاشــمی 
در بازدید از غرفه های مختلف سالن شــماره هفت نمایشگاه الکامپ با 

مسئولان آن به گفتگو پرداختند.
بر اساس این گزارش در گفتگوهای ایشان بر موضوعاتی نظیر: حمایت 
از اینشــورتک ها، نهادهای فناور، شــرکت های خدماتی الکترونیک 
محور، تعیین و شــفاف سازی نقشه راه توســعه بیمه، استارت آپ ها و 

سایر ذینفعان صنعت بیمه، تاکید شد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه؛
 صورت های مالی سال ۱۴۰۲ بانک سینا

 تصویب شد
مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه بانــک 
سینا)سهامی عام( با حضور سهامداران در باغ 

پردیس تهران برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک ســینا، در 
این مجمع که ســاعت ۸ صبح امروز با حضور 
دارندگان بیش از ۷۷ درصد از ســهام بانک به 
صورت حضــوری و برخط برگزار شــد، پس از 
ارائه گزارش عملکرد بانک در ســال مالی گذشــته توسط علی ابدالی، 
مدیرعامل و قرائت گزارش حســابرس و بــازرس قانونی، صورت های 

مالی سال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ۱۴۰۲ این بانک به تصویب رسید.
در این مجمع ســهامداران حاضر با تقسیم ســود ۴۸ ریالی به ازای هر 
ســهم موافقت کردند. همچنین بــا رأی ســهامداران، روزنامه های 
اطلاعات و دنیــای اقتصاد به عنوان روزنامه های کثیرالانتشــار جهت 

درج آگهی های بانک انتخاب شدند.
در این جلسه سازمان حسابرسی به عنوان بازرس و حسابرس بانک در 

سال مالی ۱۴۰۳انتخاب شد.

سرپرست بانک کشاورزی:
  سپرده گذاری در بانک کشاورزی، مشارکت 

در تامین امنیت غذایی جامعه است
وهب متقی نیا سرپرســت بانک کشــاورزی 
با اشــاره به نقش مهم این بانــک در حمایت از 
تولید محصولات کشــاورزی و صنعت غذا در 
کشور، ســپرده گذاری در این بانک را به منزله 
مشــارکت موثر در امر تامیــن امنیت غذایی 

جامعه و پایداری سفره هموطنان دانست.
به گزارش روابــط عمومی بانک کشــاورزی، 
متقی نیــا با بیان ایــن مطلب تصریح کرد: ســپرده گــذاری در بانک 
کشــاورزی به معنای تامین بخش مهمی از منابــع مالی برای حمایت 
از تولیدات زراعی، باغی، دام و طیور و شیلات و صنایع غذایی تبدیلی و 
تکمیلی است و بانک کشاورزی با حمایت و مشارکت مردم و از محل این 
منابع می تواند با قدرت بیشتری نسبت به پرداخت تسهیلات به فعالان 
بخش کشاورزی و صنایع وابسته اقدام و از رشد و شکوفایی این حوزه و 

خودکفایی کشور در بحث تامین غذای جامعه حمایت کند.
وی افزود: بر اســاس تعریف ســازمان ملل متحد، امنیت غذایی شامل 
سه رکن اصلی موجود بودن غذا، دسترسی به غذا و پایداری در دریافت 
غذا است و بانک کشاورزی افتخار دارد که بیش از هر نهاد مالی دیگر در 
کشــور، در تحقق ارکان امنیت غذایی جامعه اثرگذار است و صدالبته 
پیشــبرد برنامه های بانک در جهت تحکیم زیرســاخت های امنیت 
غذایی و حمایت مالی از فعالان این حوزه، نیازمند مشارکت و همراهی 

هموطنان عزیز است. 
سرپرست بانک کشــاورزی به برنامه پرداخت ۲۵۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات برای حمایت از امنیت غذایی کشــور در سال جاری اشاره و 
تاکید کرد: تمام تلاش خــود را به کار می گیریم تا بــا حمایت دولت و 
جلب رضایت و مشــارکت مردم، بتوانیم منابع لازم را تامین و در تحقق 

این برنامه و انجام تکالیف و رسالت خود موفق باشیم.

اعطای تسهیلات ۲۰۰میلیون تومانی بیمه های 
زندگی کوثر

بیمه کوثر و بانــک مهر ایران طی تفاهم نامه ای در رشــته بیمه زندگی 
تسهیلات قرض الحسنه به مشتریان خود ارائه می دهند.

به گزارش روابــط عمومی و تبلیغات و اعلام مدیــر بازاریابی بیمه های 
انفرادی و امور مشــتریان بیمــه کوثر، تفاهم نامه این شــرکت و بانک 
مهر ایران با هدف حمایت از بیمه گذاران و بــه منظور ارائه محصولات 
بیمه ای در رشته بیمه های زندگی به مشتریان خود از طریق تسهیلات 
قرض الحســنه، منعقد گردید. مهدی زمانی در این بــاره اضافه کرد: 
در طرح  نور زندگی مشــتریان عزیز می توانند تا سقف ۲میلیارد ریال 
از طریق ارائه تســهیلات دریافت کالا و خدمات ایرانــی با باز پرداخت 

حداکثر ۵ ساله منتفع گردند.
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دولت سیزدهم برنامه ساخت ۶ میلیون مسکن را اعلام عمومی نکرد

۵ دهک نخست به تسهیلات مسکن دسترسی ندارند

خریدار  معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و 
شهرسازی با بیان اینکه سه فرصت برای خانه دار 
شدن وجود دارد گفت: ۵ دهک نخست جامعه به 

تسهیلات مسکن دسترسی ندارند.
 هــادی عباســی در نشســت خبــری خــود با 
خبرنگاران در وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه 
دولت ســیزدهم در بخش مسکن، مسئولانه وارد 
شد گفت: در حال حاضر بالغ بر دو میلیون و ۶۰۰ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن وارد فرایند ساخت 

و بیش از ۵۰۰ هزار واحد تکمیل شده است.

دولت در رابطه با بخش مسکن 3 فرصت
 را در نظر گرفت

عباسی اصل توضیح داد: دولت سیزدهم در رابطه 
با بخش مسکن ۳ فرصت را در نظر گرفت. فرصت 
نخســت، تامین زمین بود که خوشبختانه در این 
بخش خوب عمل شد تا قیمت تمام شده کاهش 
یابد. در این حــوزه اقدامات مهمی انجام شــد و 
هم اکنون شاهد جهش در تامین زمین در محدوه 

شهرها، شهرک ها و سواحل جنوبی هستیم.

۵ دهک نخست جامعه دسترسی به 
تسهیلات مسکن ندارند

وی ادامه داد: فرصت دسترســی به تســهیلات 
مسکن فرصت دومی است که در دولت سیزدهم 
مدنظر قرار گرفت. بیش از ۳۵۰ همت تسهیلات 
بانکی توســط بانک ها به بخش مسکن اختصاص 
یافت که باید تقویت شــود. اما نکته ای که وجود 
دارد ایــن اســت که ۵ دهــک نخســت جامعه 

دسترسی به تسهیلات مسکن ندارند.
عباســی اصل گفت: فرصت ســوم را باید اینطور 
عنوان کردکه اگر مــردم با آورده خــود اقدام به 
ســاخت مســکن کنند ارزش افــزوده در جیب 
خودشــان می رود. در این بخش تلاش شــد تا 
قیمت تمام شــده با تامین زمین توســط دولت 

کاهش یابد.
وی افزود: تخصیص تســهیلات کم بهــره برای 
دهک هــای یک تــا ۴ را که توان مالی مناســبی 
ندارند از تمهیدات دولت سیزدهم است بطوریکه 

نرخ سود از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد کاهش یافت.

110 هزار واحد مسکونی مهر باقیمانده است
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
در خصــوص تکمیــل مســکن مهــر در دولت 
سیزدهم حاطر نشان کرد: بیش از ۱۳۰ هزار واحد 
مسکن مهر تکمیل شده و تحویل داده شد و ۱۱۰ 
هزار واحد مسکونی مهر باقیمانده است که بدون 
پرونده های دارای تعــارض تا پایان دولت تکمیل 
خواهد شد.معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر 
اینکه چنانچه مسائل بانکی و پرداخت تسهیلات 
مســکن حل شــود می توان به تامین مسکن در 
کشور پاسخ مناسب داد تاکید کرد: افزایش ۱۰۰ 
همتی ســرمایه بانک مســکن در دست پیگیری 
است تا بتوان نرخ ســود را کاهش داد بنابراین با 
متعهــد کردن بانک هــا به پرداخت تســهیلات 
می توان در تکمیل واحدها سرعت عمل بیشتری 

داشت.
عباســی اصل گفت: عرضــه زمین در ۸ ســال 
دولت هــای یازدهم و دوازدهم صفر بوده اســت. 
ایــن در حالی اســت که دولت ســیزدهم تلاش 
کرد تا با تمامی ظرفیت هــا و امکانات برای تامین 
زمین اقدام کند و در این دولت بیش از ۱۰۰ هزار 
هکتار زمین برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
تامین شد که در مقایسه با تمامی دولت های قبلی 

عددی پیشتاز به شمار می رود.

چه نمره ای به بخش مسکن می دهید؟
او در پاســخ به این پرســش خبرنــگار »اقتصاد 
آنلایــن« در این مدت گذشــته که بــه معاونت 
مســکن وزارت راه و شهرســازی منصوب شدید 
چه نمره ای به بخش مســکن مــی دهید؟ خاطر 
نشــان کرد: اصولا عادت به دادن نمره ندارم. اما 
در شرایطی وزارتخانه را تحویل گرفتیم که برای 
تامین مســکن راه حلی وجود نداشت. هم اکنون 
برای مساله مســکن راه حل وجود دارد و راه حل 

آن نیز در داخل است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با تاکیــد بر اینکه 
پروســه تولید مســکن پروســه زمان بری است 

و تمامی دســتگاه ها و ســازمان ها بایــد در این 
حوزه مشــارکت فعال داشته باشــند تاکید کرد: 
سیاســت های افزایش عرضه زمیــن، پیگیری 
ارایه تســهیلات بانکی و دیگر سیاست های اتخاذ 
شده در دولت سیزدهم چرخه تولید مسکن را به 
حرکت واداشت که امیدواریم در دولت بعدی نیز 

این سیاست ها تداوم داشته باشد.
وی با بیان اینکه سیاست دولت گذشته بر متوقف 
ساختن ساخت مسکن در کشــور بود ادامه داد: 
در فاصله ســال ۱۳۹۲ و طی سه ســال بعد از آن 
افزایش قیمت مسکن در کشــور رخ نداد چرا که 
در دولت نهم و دهم با تولید مسکن و اجرای طرح 
مسکن مهر بخش عمده ای از نیاز مردم به مسکن 
پاسخ داده شــد و همین دلیل سبب عدم افزایش 

قیمت طی آن سال ها بود.

سیاست ما در وزارت راه برای تولید و عرضه 
مسکن 6 میلیون واحد مسکونی بود

عباســی اصل با اشــاره به اینکه سیاســت ما در 
وزارت راه و شهرسازی برای تولید و عرضه مسکن 
۶ میلیون واحد مسکونی بود گفت: به دلیل آنکه 
تعهدی ایجاد نشــود این سیاســت را مسکوت 
گذاشــته و ۴ میلیون واحد مسکونی نهضت ملی 
اطلاع رسانی شــد. بنابراین با افق تولید و عرضه 
بیشتر مسکن دولت ســیزدهم تلاش کرد تا نیاز 

متقاضیان به مسکن بی پاسخ نماند.
وی در عین حال همکاری بانک ها را یکی از دلایل 
تکمیل و بهره برداری از واحدهای مســکونی در 
حال ساخت و سیاســت کلان دولت عنوان کرد 
و گفــت: بانک هــای خصوصی باید مســئولیت 
بیشتری در بخش مسکن متقبل شوند و سازمان 
امور مالیاتی باید در خصــوص بانک هایی که در 
بخش مسکن همکاری مناســبی ندارند برخورد 

لازم را انجام بدهد.
معاون امــور مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی تاکید کرد: مسکن کارگری در صنعت 
شهرها دنبال می شــود و اگر مســأله تسهیلات 
بانکی حل شود گشایش بزرگی در بخش مسکن 

سازی کشور حاصل می شود.

خریدار  دولت برای کنترل بازار 
اجاره بها باید واحدهای مســکونی 
خالی را شناســایی و آن هــا را به 
چرخــه عرضــه و تقاضــای بازار 
برگردانــد. دولــت بــرای کنترل 
بــازار اجاره بهــا بایــد واحدهای 
مســکونی خالــی را شناســایی و 
آن ها را به چرخــه عرضه و تقاضای 
بازار برگرداند. این مهــم که تأثیر 
چشــم گیری بر بازار اجــاره دارد، 
جز از طریق سامانۀ املاک و اسکان 
اتفاق نمی افتد. به همین علت یکی 
از مهم ترین کارهای دولت آینده در 
حوزه مسکن باید تکمیل و استفاده 

از سامانۀ املاک و اسکان باشد.
در ســال های اخیر تولید و عرضۀ 
مسکن و رشــد غیرمنطقی قیمت 
مســکن قدرت خرید و استطاعت 
مسکن برای مردم را بسیار کاهش 
داده اســت و بســیاری از اقشــار 
جامعه از خرید خانه بــاز مانده اند. 
به همین دلیل عمــدۀ خانوارهای 
ایران بــه ناچار متقاضی مســکن 
اجاره ای شده اند. روانه شدن مردم 
به سمت اجاره نشــینی خود سبب 
افزایش قیمت اجاره بها هم شــده 
است. این موضوع درحالی است که 
طبق گزارش مرکز آمار در ۱۳۹۵، 
حدود ۲.۶ میلیــون خانۀ خالی در 
کشور وجود داشت.وجود خانه های 
خالی، امری ذاتی در بازار مســکن 
است. بســیاری از خانه ها به دلیل 
وراثت، مهاجرت یا خانۀ تعطیلاتی 
ممکن است خالی بمانند؛ که بسیار 

طبیعی اســت. موضوعی که وجود 
خانه هــای خالــی در ایــران مهم 
می کند، اختلاف آن با متوسط نرخ 
کشور است. براســاس سرشماری 
نفوس و مسکن در ســال ۱۳۹۵، 
خانه هــای خالی طی ســال های 
۱۳۸۵ تا ۱۳۹۵ حــدوداً چهاربرابر 
شده اســت. از ۶۳۳ هزار واحد در 
ســال ۱۳۸۵ به ۱.۶ میلیون واحد 
در سال ۱۳۹۰ رســیده است. این 
عدد در ســال ۱۳۹۵، همان ور که 
پیش تر ذکر شــد، ۲.۶ بود. در این 
بازۀ زمانی ده ســاله نرخ واحدهای 
مســکونی خالــی کشــور از ۴.۲ 
درصد بــه ۱۱.۳ درصد در ســال 
۱۳۹۵ افزایــش یافت. ایــن آمار 
نشان می دهد که مسکن یک بازار 
کم ریســک برای ســرمایه گذاری 
اســت. به همین دلیل مردم برای 
ســرمایه گذاری به این بازار جذب 

شدند.
در خصــوص خانه هــای خالی و 
تأثیــر آن بر بــازار اجارۀ مســکن 
محمد ســرگزی، نماینــده مردم 
زابــل و زهــک در گفتگو بــا مهر 
گفت: »مهم ترین راهــکار کنترل 
اجاره بهای مســکن، شناســایی 
خانه های خالی اســت.« به اعتقاد 
او مهم ترین کار دولت برای کنترل 
اجاره بهــا شناســایی خانه هــای 
خالــی و بازگردانی آن هــا به بازار 
اجارۀ مسکن اســت. علت اهمیت 
شناسایی خانه های خالی این است 
که تا دولت نداند چــه تعداد خانه، 

در کجای کشــور خالی هســتند 
و چــه وضعیتی دارنــد، نمی تواند 
بــرای این حوزه تصمیم درســتی 
اتخاذ کند. راه شناسایی واحدهای 
مسکونی خالی، »ســامانۀ املاک 
و اسکان« است.ســامانۀ املاک و 
اســکان مرجعی از وضعیت اسکان 
مردم ایران است. این سامانه، بازوی 
اجرایی دولت بــرای اخذ مالیات از 
خانه های خالی است. اخذ مالیات 
از خانه های خالی بــه عنوان یکی 
از مهم ترین ابزارهــای کنترل بازار 
مسکن به شــمار می رود. نمایندۀ 
مــردم زابــل و زهــک در مجلس 
شــورای اســلامی تصریــح کرد: 
»قانون اخذ مالیــات از خانه های 
خالی اقدام خوبی در مجلس است 
که با تصویب این قانون آغاز شــد؛ 
امــا از آنجایی کــه ایــن قانون به 
درستی اجرا نشــد، آثار خوب آن را 

مردم نتوانستند لمس کنند.«
دولت برای آنکــه بتواند خانه های 
خالی، را به چرخــه عرضه و تقاضا 
برگردانــد، باید اطلاعــات دقیقی 
از ســاکنان، مالکان و مستأجران 
املاک کشور داشــته باشد. سامانۀ 
املاک و اســکان به همین منظور 
راه اندازی شــد؛ اما تا بــه امروز به 
درستی اجرا نشــده است. مالیات 
بر خانه های خالی یکی از ابزارهای 
مهم قانونی اســت که به واسطۀ آن 
منابع موجود مسکن را شناسایی و 
آن را به بازار مسکن عرضه می کند. 
با توجه به چالش هایــی که در این 

زمینه وجــود دارد، ثبت اطلاعات 
تمامی افــراد در ســامانۀ املاک و 
اســکان می تواند اوضاع نابسامان 

مسکن را درست کند.
همچنیــن دیگر اثــر مالیــات بر 
خانه هــای خالی، کنتــرل قیمت 
مسکن اســت. مالیات بر واحدهای 
مســکونی خالی موجب عرضۀ این 
واحدها خواهد شد. این عرضه یا در 
بازار اجاره یا در بازار مســکن ملکی 
اتفاق می افتد. همیــن دلیل، عامل 
کاهش قیمــت اجاره بهــا و قیمت 
مسکن اســت. بررســی مطالعات 
جاش گوردون، اســتادیار دانشکدۀ 
سیاست عمومی دانشگاه سایمون 
فریــزر کانــادا، نشــان می دهد با 
وضع مالیــات بر خانه هــای خالی 
در برخی شــهرهای کانادا، قیمت 
مسکن در این شــهرها از ۱۵ تا ۳۰ 
درصــد کاهش یافته اســت.پس از 
آنکه خانه های خالی شناسایی شد، 
مالیات بــرای مالکانی کــه به قصد 
کسب سودهای غیرمنطقی به بازار 
مسکن گام گذاشته اند، هزینه ایجاد 
می کنــد. این اقدام مالــکان دارای 
تعداد زیاد خانه را به عرضه واحدها 
یا پرداخت مالیــات هدایت می کند 
که در هــر دو حالت بــرای بخش 
عمده مردم منفعت خواهد داشت. 
بنابر آنچه تا اینجا گفته شد، برنامۀ 
پیش روی دولــت چهاردهم برای 
کنترل و کاهش قیمــت اجاره بها، 
تکمیل و اســتفاده از سامانۀ املاک 

و اسکان باید باشد. 
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